
یادگار گرامی امام خمینی )ره( با بیان اینکه برخی کسانی 
که در دوران مبارزه برای انقلاب زخم زبان و طعنه می زدند 
امروز کاتولیک تر از پاپ شده و جز خودشان کسی را قبول 
ندارند، گفت: عده ای هم که در آن دوران با بی تفاوتی زندگی 

می کردند امروز انقلابی تر از دیگران شده اند.
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار جمعی از جانبازان 

دوران دفاع مقدس در حرم مطهر امام خمینی )ره( با اشاره 
به تعبیر قرآنی مسلمانان قبل فتح و مسلمانان بعد فتح اظهار 
کرد: بر اساس یک قاعده عقلی کسانی که از ابتدا در تاسیس 
مجموعه ای تاثیر داشته اند و افرادی که بعدها به آن جریان 
پیوستند اما هزینه سنگینی برای تثبیت مجموعه دادند با 

کسانی که در دوره های بعد برای چیدن ...

از تلاش باهنر تا سودای مطهری

حزب  فراگیر
از حرف تا عمل !

شهادت حضرت فاطمه )س( را تسلیت می گوئیم
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چه کسی بر صندلی ریاست مجلس تکیه خواهد زد؟

ازخودگذشتگی های عارفانه

مشاور وزیر بازرگانی دولت اصلاحات اعلام کرد:

۶۰۰ کارت زرد و سوال مجلس نهم از دولت

صالحی: پیامكی متوجه شدم وزیر شده ام  

آیت الله سیدحسن خمینی مطرح کرد:

وصیت حاج احمد خمینی 
در مورد یاوران دوران غربت امام

محمد جواد ظریف:

مردم ایران 
مخالف خشونت 

هستند
وزیر امور خارجه گفت: تروریسم تهدید جهانی است 
و همه کشورها را تهدید می کند. مردم ایران نیز براساس 
و  تروریستی  اقدامات  و  کشتار  مخالف  دینی  باورهای 

خشونت هستند.
محمدجواد ظریف روز جمعه در نشستی با دیپلمات 
ها، پژوهشگران و نخبگان در تایلند، با عنوان تغییر 
پارادایم از بازی حاصل جمع صفر به راه حل برد -برد با 
استفاده از تجربه برجام برای فهم بهتر و حل مشکلات 
جهانی و مقابله با افراط گرایی سخنرانی می کرد. وی با 
تاکید بر اینکه ایران همواره به عنوان عضو »ان. پی.تی« 
خواهان انرژی هسته ای صلح آمیز بوده است، گفت: ایران 

انرژی هسته ای را حق خود می دانسته است...

ازدیدارهفتگی با رهبرانقلاب تاجلسه خاص ورزا

یک روز رئیس جمهور 
چطورمی گذرد؟
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روزنامه صبح ایران

آیت الله ناصر مکارم شیرازی بر ضرورت توجه هرچه بیشتر نمایندگان مجلس دهم 
بر معضلات و چالش های اقتصادی تاکید کرد و گفت: ما نمی خواهیم کسی را متهم 
کنیم، اما میراث بد اقتصادی از دولت گذشته به ارث رسیده است که یکی از آنها 
دادن یارانه به 7۰ میلیون نفر است که دولت را بسیار گرفتار کرده و ما از ابتدا 

مخالف آن بودیم. 
این مرجع تقلید در دیدار منتخبان مردم قم در انتخابات دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی گفت: اصولگرایان و اصلاح طلبان بر سر مسائل 

اساسی کشور همچون ضرورت حفظ نظام و انقلاب و رفع مشکلات مردم و جوانان 
اختلاف نظری ندارند. وی افزود: مردم با حضور گسترده در انتخابات، مجلس خوبی را 
فراهم کرده و نشان دادند که یک مجلس معتدل می خواهند. وی افزود: مردم از میان 
اصلاح طلبان نیز افراد معتدل را برگزیدند و مجلس آینده بهتر از مجلس فعلی خواهد 
بود و نمایندگان با کارآیی، اعتدال و انسجام بیشتری در مجلس فعالیت می کنند. وی با 
بیان اینکه انتخابات هفتم اسفندماه بحمدالله بخوبی و بدون هیچ عارضه ای برگزار شد و 

جای هیچ نگرانی وجود ندارد ...

آیت الله مکارم شیرازی:

دولت قبل میراث بدی به جای گذاشت

8

مردم در انتخابات خوش درخشیدند 
اکنون نوبت مسئولان است

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس و اعضای مجلس خبرگان رهبری:

8

در نظر دارد بر اساس آیین نامه مالی و معاملاتی شهرداری کلانشهر قم با انجام 
مناقصه های عمومی یک مرحله ای جداگانه به شرح ذیل نسبت به واگذاری خرید 
مصالح مورد نیاز کارخانه آسفالت به فروشندگان واجد صلاحیت و شرایط لازم اقدام 
نماید. متقاضیان می توانند جهت شرکت در مناقصه های مذکور در مهلت های مقرر 

به شرح ذیل نسبت به دریافت اسناد مناقصه، تکمیل و تحویل آنها اقدام نمایند. 

- صلاحیت لازم: اشخاص حقیقی و حقوقی دارای سابقه کارهای مشابه و با ارائه اسناد 
مثبته .

- تضمین شرکت در مناقصه: به صورت ضمانتنامه بانکی، مطالبات تائید شده، اوراق 
مشارکت و یا واریز وجه نقد به شماره حساب سپرده 1006220288 بانک شهر بنام سازمان 

توسعه و عمران قم.
- هزینه درج آگهی در روزنامه بر عهده برنده مناقصه می باشد.

- پیشنهاد رسیده در کمیسیون عالی معاملات سازمان توسعه و عمران قم بازگشایی و با 
توجه به صرفه و صلاح سازمان برنده مناقصه تعیین خواهد شد. 

- محل دریافت، تحویل و بازگشایی اسناد مناقصه: قم، بلوار معلم، مجتمع ناشران، 
طبقه پنجم.

به حساب  واریزی  فوق  در جدول  شده  درج  مبالغ  مناقصه:  اسناد  - هزینه خرید 
1006761844 بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم.

- سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول کلیه پیشنهادها مختار است.
- متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه و یا دریافت اطلاعات تکمیلی به امور پیمان 
های سازمان به آدرس فوق مراجعه و یا با شماره تلفن های 37840661 - 37840660 - 025 

داخلی 280 تماس حاصل فرمایند. 

سازمان توسعه و عمران قم

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

آگهی مناقصات عمومی )نوبت دوم(
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جایگاه  دیپلماسی 
در قدرت ملی

الملل  بین  از نظر مکاتب مختلف نظری در روابط   
دیپلماسی با کیفیت، یک عامل اساسی در ارتقای قدرت 
ملی کشورها است. با این درک و شناخت دقیق از ماهیت 

دیپلماسی و بکارگیری فعالانه آن در حل و فصل موضوع هسته ای ایران، دیپلماسی به یکی 
از مهمترین ابزارهای ارتقای قدرت ملی  ایران تبدیل شده است. ایران، با توجه به داشتن 
رهبری فرزانه و مدبر که لنگر ثبات و اتحاد ملی حول موضوع مهم هسته ای است و با توجه 
به سابقه و پیشینه ی تاریخی، تمدنی، فرهنگی و مذهبی خود و مقاومت بی نظیر مردم ایران 
طی سالهای گذشته از منابع قدرت بالایی در مقایسه با دیگر کشورها برخوردار است که  با 
برنامه ریزی های حساب شده ودر چارچوب سیاست خارجی،  توانست با روش های متنوع 

دیپلماتیک قدرت ملی خود را بالا ببرد.
اتخاذ رهیافت دیپلماسی و  به منطق  نگاهی  این موضوع  تبیین چگونگی  برای 
جایگزینهای آن نشان می دهد که  به طور کلی سه نوع دیپلماسی در زمینه هسته ای 
متصور بوده است که شامل کنش مند، فعال و منفعل است.  دیپلماسی هسته ای کشور، 
متاثر از توانمندیهای بالای آقای دکتر ظریف به عنوان وزیر خارجه و تیم همراهش،  به 
صورت کامل دیپلماسی انفعالی،  یعنی واکنش منفعلانه به رویدادها و رفتارهای بین المللی 
به صورت موردی و روزمرگی را  به عنوان یک انتخاب قبول نداشت و آنرا کنار گذاشت و 
دیپلماسی هسته ای را بر اساس دیپلماسی کنش مند و فعال ترسیم نمود. در دیپلماسی 
هسته ای، کشورمان درصدد تعریف بازی، تدوین قواعد و صحنه آرایی بین المللی در جهت 
استقرار نظم مطلوب خود در زمینه هسته ای با توجه به واقعیات صحنه بین المللی بود. 
براساس  این دیپلماسی، کشورمان در پی استفاده بهینه از فرصت های به وجود آمده در 
راستای منافع و اهداف ملی خود می باشد.  دیپلماسی  هسته ای  کشورمان، بر پایه تبدیل 
منافع متعارض به منافع رقابت آمیز و تبدیل این منافع به منافع موازی و سپس به منافع 
مشترک، در حال ایفای نقش  بوده است. هدف این دیپلماسی داشتن دید حداکثری به 

منافع ملی با توجه به ضرورت افزایش قدرت و مقدورات ملی بوده است.
دیپلماسی و رویکرد تعاملی  با جهان  در خصوص موضوع هسته ای سرلوحه  امور 
شده است. ویژگی این دیپلماسی آن است که نه منفعل و نه تهاجمی است بلکه به صورت 
همکاری و تفاهم دوسویه و سازنده عمل میکند؛ زیرا تعامل مشترک برای همه منافع 
مشترک داشته و در مقابل زیاده خواهی و زورگویی، رویکردی پیشگیرانه  به صورت کنشی 
دارد؛ اما در شرایط متعادل و متوازن با روش بازی برد-برد و حداکثرسازی منافع طرفین، 
تلاش می نماید. رهیافت اصلی در رویکرد تعاملی این است که بدون تعامل بین المللی نمی 
توان  اهداف سیاست خارجی را  از طریق دیپلماسی کسب نمود. در این دیپلماسی، وجه 
بارز پارادایم جدید در روابط بین المللی را در مقایسه با دهه های گذشته، اشتراک منافع در 
مقابل تضاد منافع می داند. در خصوص دیپلماسی هسته ای، کشورمان از غرب می خواهد 
که رویکرد تقابلی خود را کنار نهاده و با زبان تکریم با ملت ایران صحبت نماید، متعاقب 
انجام این کار،  به دنبال این  است که منافع مشترک را بر اساس اصل برد- برد تعریف کرده 
و از یک نگاه واقع بینانه بر مبنای تامین منافع دو طرف استفاده نماید.  چون بین تلاشهای 
غرب برای جلوگیری از به اصطلاح دستیابی ایران به سلاح هسته ای، با تلاشهای ایران برای 
اثبات ماهیت صرفا صلح آمیز برنامه هسته ای خود، انطباق وجود داشت، دیپلماسی هسته 
ای فرصت مناسبی را پیدا کرد تا برای تعریف اشتراک منافع دو جانبه و پیگیری رویکرد 
دیپلماسی تعاملی، مبتنی بر اقتدار ایران به صورت  فعال اقدام نماید و توانست به دنیا نشان 
دهد که دیپلماسی علاوه بر اینکه می تواند ابزار صلح شود می تواند ابزار ارتقای قدرت ملی 
یک کشور نیز باشد. جمهوری اسلامی ایران  بویژه بعد از روی کار آمدن دولت یازدهم، با 
درک این مبانی نظری و نقش مهم دیپلماسی در افزایش قدرت ملی، بویژه چهره های نوین 
قدرت که در بالا به آن اشاره شد، در شرایط پیچیده روابط بین الملل و تعاملات بین المللی 
حول پرونده هسته ای ایران، یک نگاه حرفه ای به موضوع دیپلماسی هسته ای را سرلوحه 
خود قرار داد و  نشان داد که در عرصه عمل شناخت دقیقی از ماهیت ارزشمند دیپلماسی 
در افزایش قدرت ملی دارد و به خوبی آگاه است که دیپلماسی  هسته ای و قدرت ملی لازم 
و ملزوم یکدیگرند؛ یعنی برای رسیدن به اقتدار ملی، دیپلماسی کنشگرانه ای در موضوع 
هسته ای نیاز است. طراحان دیپلماسی هسته ای بر این اعتقاد بوده اند که قدرت ملی 
کشورمان، با ارائه ی راهکارهای دیپلماتیک قوی برای کسب منافع ملی تحقق پیدا می کند. 
در واقع، تعیین سیاست ها تحت الشعاع دو بخش قرار می گیرند؛ اولین بخش موقعیت داخلی 
کشورها و دومین بخش شرایط و موقعیت بین المللی است. با توجه به این بخش ها،  به 
نظر می رسد تعیین یک دیپلماسی هدفمند در زمینه هسته ای  توانسته است به بالا رفتن 

جایگاه کشورمان در سطح نظام بین الملل کمک نماید.
*پژو هشگر ارشد موضوعات بین المللی

معاون وزیر خارجه: 

برجام موانع را برداشته اما معجزه نمی کند
معاون وزیر خارجه با اشاره به فرمایشات روز  پنجشنبه مقام معظم رهبری در خصوص 
فضای پسابرجام گفت: اقتصاد مقاومتی، علم و فناوری و مصونیت فرهنگی باید مدنظر 

قرار گیرد.
به گزارش ایسنا، سید عباس عراقچی در همایش پرسش مهر طلایی در تالار معلم 
تبریز افزود: برجام موانع را از سر راه برداشته است، اما معجزه نمی کند بلکه دولت و ملت 

باید دست در دست هم داده و تلاش کنند تا موجبات پیشرفت کشور را فراهم نمایند.
وی با بیان اینکه اقتصاد مقاومتی به معنای ریاضت و سختی کشیدن نیست، اظهار کرد: 
اقتصاد مقاومتی به معنای این است که اقتصاد کشور را تا حدی در برابر فشارهای اقتصادی 

مقاوم بکنیم که دشمنان با تحریم ها و فشارهای شدید نتوانند به کشور فشار وارد بیاورند.
وی علم و فناوری را لازمه پیشرفت هر کشوری دانست و گفت:  علم و فناوری ابزار 
استقلال یک کشور هستند و اگر بخواهیم کشور را از هر نظر در برابر تهدیدات دشمنان 
مقاوم بکنیم باید از امکانات مالی موجود برای تقویت دستگاه هایی چون آموزش و پرورش 

که وظیفه عمل آموزی را بر عهده دارند استفاده نماییم.
عراقچی آموزش و پرورش را در حوزه مصونیت فرهنگی نیز دارای نقش کلیدی دانست 
و افزود:  کسانی که آینده کشور را به دست خواهند گرفت در آموزش و پرورش تربیت می 
شوند و لذا در این نهاد دانش آموزان باید به گونه ای آموزش و تربیت بشوند که در برابر 

فرهنگ خارجی مقاوم بوده و هیچ آفت فرهنگی نتواند به آنان لطمه ای وارد آورد.
معاون حقوقی وزارت خارجه در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد:  خودم را 
شایسته تعریفاتی همچون قهرمان عرصه دیپلماتیک نمی دانم چرا که قهرمان اصلی ملت 
ایران هستند که با مقاومت و ایستادگی در تمامی سالهای پس از انقلاب و به خصوص 

دوازده سال گذشته توانستند به این موفقیت عظیم در عرصه هسته ای دست پیدا بکنند.
وی افزود: ما به عنوان نمایندگان این مردم در عرصه دیپلماتیک تلاش کردیم تا خواسته 

مردم را در یک مبارزه دیپلماتیک به سرانجام برسانیم.
عراقچی برجام را نمایانگر پیروزی مردم ایران در چند عرصه مهم عنوان کرد و گفت:  
اولین عرصه عرصه اراده هاست که مردم ایران بالاخره توانستند خواسته خود را به بزرگترین 

قدرت های جهان و شش کشوری که حرف اول را در جهان می زنند تحمیل کنند.
وی ادامه داد: حتی شورای امنیت که هفت قطع نامه الزام آور برای ملت ایران صادر کرده 
بود در برابر اراده ملت ایران تسلیم شده و امروز حتی از کشورهای جهانی نیز می خواهد که 

با ایران تعامل سازنده داشته باشند.
عراقچی با بیان اینکه نتیجه برجام پیروزی اراده ملت ایران بود گفت: در این توافق 
هسته ای برنامه هسته ای ایران تصویب شد و تمامی قطع نامه هایی که علیه ملت ایران صادر 
شده بودند لغو شد و همه تحریم ها نیز برداشته شد و ما در مقابل به آن ها اعتماد دادیم که 
به سراغ سلاح هسته ای نخواهیم رفت اما این به عنوان دادن امتیاز به آن ها نبود بلکه سلاح 
هسته ای در دکترین سیاسی ما جایی ندارد و به گفته رهبری سلاح هسته ای حرام است.

معاون حقوقی وزارت خارجه توانمندی های کشور را ابزار قدرتمندی برای مذاکره 
کنندگان کشور دانست و اظهار کرد: وقتی وارد اتاق مذاکره می شوید هیچ ابزاری 

قدرتمندتر از توانمندی های یک کشور نیست.
وی با اشاره به توانمندی های مهم و اصلی کشور تاکید کرد:  اولین توانمندی اصلی 
کشور توانمندی دفاعی است چرا که قدرت های جهانی وقتی دیدند که با حمله و تهدید 
نظامی نمی توانند قدرت هسته ای ایران را از میان بردارند روی به مذاکره آوردند و این به 
دلیل توانمندی نظامی بالای کشور به خاطر تلاش نیروهای مسلح و سپاه پاسداران درتولید 

موشک های پیشرفته می باشد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

جلوی پژمردگی جامعه را باید بگیریم 
 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: امروز کشور ما نیاز دارد دست به دست هم دهیم 
و من به عنوان عضو کوچکی از این کابینه می گویم که شما هنرمندان نیز می توانید به ما 

کمک کنید تا جلوی پژمردگی جامعه را بگیریم.
به گزارش ایلنا، صبح روز پنجشنبه در حاشیه مراسم کاشت درخت در باغ هنر پارک 
پردیسان که به مناسبت روز درختکاری و با حضور جمعی از بازیگران، هنرمندان و تعدادی 
از کودکان کار و خیابان برگزار شد، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با همراهی معصومه 

ابتکار اقدام به کاشت یک اصله نهال کرد.
وی در این مراسم با بیان اینکه ما نیاز به محیطی مناسب برای زندگی، زمینی مناسب و 
سالم و همچنین جامعه ای مناسب داریم که گروه های اجتماعی در آن دچار آسیب نشوند، 
گفت: امروز در این مراسم به سه گروه از آسیب دیدگان توجه می شود؛ اول کودکان کاری 
که کودکی را تجربه نکردند و آسیب دیدند، دوم زمینی که آسیب دیده است و سوم افراد 

معتادی که امروز بهبود یافته اند.
وی با تاکید بر مورد توجه قرار دادن سیاست های دوستدار کودک در سازمان بهزیستی 
در جهت حمایت از کودکان اظهار کرد: امروز کودکان کار و خیابان در این مراسم حاضر 
شده اند که بگویند ما گرچه کوچکیم اما نهال می کاریم و ما امیدواریم که این کودکان در 

آینده رشد کرده، ببالند و سایه برافکنند بر خانواده هایی که در آینده خواهند داشت.
ربیعی با اشاره به اینکه همه ما امروز مسئولیت اجتماعی داشته و در قبال جامعه 
خود مسئولیم ادامه داد: من وقتی می شنوم کسی می گوید موضوعی مسئله من نیست 
رنج می برم. چنانچه در سال های گذشته 20 ضرب المثل را در راستای تبیین مسئولیت 
اجتماعی برای مردم تهران بیان کردم. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینکه ما 
محیط زیست سالم می خواهیم، ناامنی روانی را مهم ترین عامل روی آوردن به اعتیاد دانست 
و خاطرنشان کرد: جامعه ای که درد افرادش با هیچ چیز درمان نمی شود به اعتیاد می رسد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت سیاست های زیست محیطی در 
کشور گفت: متاسفانه برای مدتی محیط زیست از الگوی توسعه گم شده بود و امروز لازم 

است روی مفهوم توسعه تجدیدنظر کنیم.
ربیعی با بیان اینکه توسعه به معنای ساختمان بلند و لوله های عریض و طویل نفت و 
گاز نیست خاطرنشان کرد: توسعه به مثابه دیوار رنگ شده روستا ها و سفره هایی با پروتئین 
و کالری کافی و گسترش شادی و نشاط در جامعه است. همچنین توسعه به معنای حرکت 
به سوی مشاغل سبز است. وزیر تعاون، کارو رفاه اجتماعی تاکید کرد: امروز ما سیاست، 

برنامه ریزی و جامعه مسئولانه می خواهیم و باید همگی احساس مسئولیت کنیم.
وی خاطرنشان کرد: امروز کشور ما نیاز دارد دست به دست هم دهیم و من به عنوان 
عضو کوچکی از این کابینه می گویم که شما هنرمندان نیز می توانید به ما کمک کنید تا 

جلوی پژمردگی جامعه را بگیریم.

سخنگوی وزارت خارجه:

 رزمایش اخیر ایران در تعارض با برجام نیست
سخنگوی وزارت امورخارجه درپاسخ به ادعای برخی منابع غربی اظهارداشت: رزمایش 
اخیر نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران و سلاح های به کارگرفته شده در آن، نه 
تنها تعارضی با تعهدات ایران تحت برجام ندارد، بلکه حتی خلاف قطعنامه 2231 شورای 

امنیت نیز نیست.
حسین جابری انصاری تاکید کرد: سلاح های کشتار جمعی از جمله سلاح های هسته 
ای، در مبانی اعتقادی جمهوری اسلامی ایران و دکترین های دفاعی کشورمان جایگاهی 
 ـبرد و برد بلند ایران، شامل موشک های   ـبرد، میان  ندارد و کلیه موشک های کوتاه 
بالستیک که برخی از انواع آنها در رزمایش اقتدار ولایت نیز پرتاب شده، وسایل دفاعی 
متعارف و منحصراً برای دفاع مشروع بوده و هیچ یک برای قابلیت حمل کلاهک های 
هسته ای طراحی نشده است؛ بنابراین برنامه موشکی جمهوری اسلامی ایران هیچ مغایرتی 
با موارد تعریف شده در قطعنامه 2231 شورای امنیت و پیوست های آن ندارد و لذا ادعای 

نقض قطعنامه مزبور مردود است. 
سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: در بیانیه جمهوری اسلامی ایران پس از 
تصویب قطعنامه 2231 به صراحت تأکید شده است: »جمهوری اسلامی ایران تدابیر لازم 
برای تقویت توانمندی های دفاعی خود به منظور حراست از حاکمیت، استقلال و تمامیت 
ارضی خویش در مقابل هر گونه تجاوز و همچنین مقابله با تهدید تروریسم در منطقه 
را ادامه خواهد داد. در این چارچوب، توانمندی های نظامی ایران از جمله موشک های 
بالستیک، منحصرا برای دفاع مشروع هستند. این تجهیزات برای قابلیت حمل سلاح های 
هسته ای طراحی نشده اند و بنابراین، خارج از حیطه یا صلاحیت قطعنامه شورای امنیت 

و پیوست های آن هستند.« 
جابری انصاری افزود: جمهوری اسلامی ایران تا کنون علیه هیچ کشوری اقدام نظامی 
نکرده ولی در برابر تجاوز با قدرت و صلابت مقاومت و ایستادگی خواهد کرد و بر سر امنیت 
و توانمندی دفاعی خود به هیچ وجه مصالحه نمی کند و به برنامه کاملا دفاعی و مشروع 
موشکی خود در چارچوب ضرورت های توانمندی برای دفاع مشروع و با رعایت تعهدات 
بین المللی، بدون ورود به عرصه کلاهک های هسته ای و یا طراحی موشک هایی که 

قابلیت حمل چنین کلاهک هایی داشته باشند، ادامه خواهد داد.

محمد رضا باهنر:

تندروی به نفع هیچ کس نیست
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که تندروی و هنجارشکنی در مجلس 

آینده به نفع اصولگرایان و اصلاح طلبان نخواهد بود.
محمدرضا باهنر در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: به اعتقاد من تندروی و هنجارشکنی در 
مجلس دهم نه به نفع اصولگرایان نه اصلاح طلبان، نه دولت و نه مجلس نخواهد بود بلکه 
باید حتما تلاش شود هنجارشکنی، ساختارشکنی و گرفتاری در مجلس آینده به وجود 
نیاید. وی افزود: مردم به هیچ وجه حوصله درگیری های سیاسی را ندارند و من فکر می کنم 
آنچه ممکن است مردم را در برخی حوزه های انتخابیه از انتخابشان پیشمان کند، رفتارهای 
هنجارشکن و ساختارشکن است. نایب رئیس مجلس با بیان اینکه مجلس دهم ظرفیت یک 
کار مدبرانه، عاقلانه و معتدل را دارد، یادآور شد: به اعتقاد من مجلس آینده با همین ترکیب 
ظرفیت کمک به دولت را در انجام مطالبات مردم دارد و انشاءالله نتیجه انتخابات مرحله 

دوم مجلس این امر را تکمیل می کند و مجلس می تواند به صورت جدی کار را جلو ببرد.

مشاور وزیر بازرگانی دولت اصلاحات اعلام کرد:

۶۰۰ کارت زرد و سوال مجلس نهم از دولت
مشاور وزیر بازرگانی دولت اصلاحات گفت: جریان اصلاح طلبی باید قدردان این 
شخصیت ها باشد و این قدردانی با استمرار حضور این شخصیت ها در عرصه سیاست ایران 

محقق خواهد شد.
قاسم میرزایی در گفت و گو با خبرنگار سیاسی ایلنا، نسبت به ترکیب مجلس آینده ابراز 
امیدواری کرد و تاثیر موج تهران را بر دور دوم انتخابات غیر قابل انکار دانست و اظهار داشت: 

موجی که از تهران آغاز شد قطعا به دیگر حوزه های انتخابیه کشیده خواهد شد.
او با اشاره به این مسئله که غالبا در شهرهای کوچک مطالبه های سیاسی و جناحی در 
حاشیه مطالبات مردمی منطقه قرار دارد، گفت: بخش ها و قبیله ها و مناطق حرف مهمتری 
می زند، اما همیشه وابستگی افراد به جناح های سیاسی چیزی در حدود 30% در نحوه انتخاب 
مردم در حوزه های کوچک انتخابیه موثر است که این بار با توجه به جریانی که در پایتخت 
اتفاق افتاد به سود اصلاح طلبان است. این جریان نیز مدیون حضور فعال جوانان و مشارکت 
حداکثری مردم بوده است. مشاور وزیر بازرگانی دولت اصلاحات تعامل مجلس و دولت برای 
تحقق برنامه های اقتصادی دولت را هدف اصلی مجلس دهم خواند و افزود: برنامه ششم توسعه 
تنها با تعامل سازنده بین دولت و مجلس امکان پذیر است و این لزوما به معنی همسویی تام 
با دولت نیست، بلکه همین که چوب لای چرخ دولت نگذارد، بزرگ ترین کمک را به مسیر 
توسعه در ایران کرده است. میرزایی با انتقاد از رویه جاری در مجلس نهم گفت: نحوه تعامل 
دولت و مجلس در دوره بعد به کلی تغییر خواهد کرد، چراکه مجلس نهم علاوه بر اینکه باری 
را از دوش دولت برنمی داشت، هر کجا که دستش می رسید سعی می کرد سد ایجاد کند. 
عضو تیم مشاوران رییس دولت اصلاحات با طرح این سوال که مگر می شود در طول یک 
سال بیش از 600 کارت زرد و سوال و اخطار و استیضاح از طرف مجلس به یک دولت داده 
شود، متذکر شد: در چنین شرایطی یک وزیر چقدر می تواند کار کند؟ میرزایی یادآور شد: 
جریان اصلاح طلبی باید قدردان این شخصیت ها باشد  و این قدردانی با استمرار حضور این 
شخصیت ها در عرصه سیاست ایران محقق خواهد شد. این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح 
کرد یکی از وظایف مجلس قانونگذاری و نظارت بر حسن اجرای قانون است و دیگر وظیفه 
مجلس برقراری روابط بین مردم و ارگان های دولتی است و این مهم تنها با تعامل سازنده با 
دولت امکان پذیر است؛ نه با سو رابطه و مخاصمه. در سال همدلی و همزبانی به نظر می رسد 
مجلس این  مشی  را دنبال نکرد. او ضمن اظهار امیدواری نسبت به روند رشد و توسعه 
کشور در سال آینده آن را مشروط به قدردانی دولت نسبت به این همدلی و همزبانی  که با 
مشارکت حداکثری مردم درانتخابات حاصل شده است دانست و گفت: به این ترتیب تغییرات 
احتمالی در وضعیت اقتصادی کشور را در سال آینده می توان مثبت ارزیابی کرد. وی مهم ترین 
مشکلات منطقه دماوند را مساله بیکاری، آب و محیط زیست خواند و گفت: مشکلی که همه 
کشور را تهدید می کند، بحران کشاورزان است. اینکه یک کشاورز با هزینه ای مشخص دست 
به تولید بزند و کمتر از هزینه های انجام شده مجبور به عرضه کالایش باشد درست نیست. در 
حال حاضر صد ها تن سیب منطقه دماوند با هزینه بالا تولید شده و شب عید هیچ کششی در 

بازار برای این اقلام وجود ندارد.

غلامحسین کرباسچی هشدار داد:

پروژه ایجاد اختلاف میان عارف و لاریجانی
دبیر کل حزب کارگزاران گفت: پروژه ایجاد اختلاف میان عارف و لاریجانی راه به جایی 

نخواهد برد. 

غلامحسین کرباسچی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، درباره رویکرد دولت 
نسبت به ریاست عارف یا لاریجانی بر مجلس دهم اظهار داشت: ریاست عارف یا لاریجانی، 
چندان برای حسن روحانی  تفاوتی ندارد. وی افزود: انتخاب ریاست مجلس توسط 
نمایندگان انجام می شود و روحانی هم قادر است با هر دوی آنها کار کند. دبیرکل حزب 
کارگزاران درباره آینده ائتلاف اصلاح طلبان و حامیان دولت نیز گفت: اصلاح طلبان باتوجه 
به مجموعه شرایط کشور و عملکرد رئیس جمهور، در سال 96 هم از حسن روحانی 

حمایت خواهند کرد.

یادداشت

اخبـــار

معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه در 
سال 95 شاهد جذب منابع مالی خارجی و 
سرمایه گذاری در کشور خواهیم بود گفت: 
رفت و آمد هیات های خارجی و مذاکرات 
آن ها برای همکاری و سرمایه گذاری در 
ایران حتماً در سال 95 نتایج مثبت خود را 

بروز خواهد داد.
به گزارش ایلنا، اسحاق جهانگیری ظهر 
پنج شنبه در مراسم بهره برداری از سد 
و نیروگاه سیمره از وزارت نیرو به خاطر 
نیاز ها  تامین  فراوان در جهت  تلاش های 
و ارائه خدمات مورد نیاز مردم نظیر آب و 
برق قدردانی کرد. وی در ادامه با اشاره به 
دشواری ها و مشکلات سال 94 خاطرنشان 
کرد: از ابتدا پیش بینی ما این بود که سال 
94 سال سختی خواهد بود چرا که یک دوره 
طولانی رکود تورمی در کشور حاکم بود، 
رشد اقتصادی منفی بود و تحریم ها نیز تا 
حد زیادی اثرگذار شده بود و ما به این نتیجه 
رسیدیم که باید کشور را از این شرایط خارج 
کنیم. معاون اول رییس جمهور با اشاره به 
دستاوردهای دولت یازدهم در کنترل تورم 
اظهار داشت: کار بزرگی در مهار تورم انجام 
شد و دولت توانست گام های موثری در این 
زمینه بردارد. جهانگیری تورم را مادر همه 

مشکلات اقتصادی دانست و گفت: متاسفانه 
ایران با تورم دو رقمی مواجه است و این در 
حالی است که تنها چند کشور اندک در 
جهان دارای تورم دو رقمی هستند. وی با 
تاکید براینکه اقتصاد کشور باید برای فعالان 
اقتصادی قابل پیش بینی باشد افزود: رشد 
به  از منفی  اقتصادی کشور در سال 93 
مثبت تبدیل شد و این موضوع باید در سال 
94 نیز ادامه می یافت اما به دلیل کاهش 
ناگهانی درآمدهای نفتی این اتفاق رخ نداد. 
معاون اول رییس جمهور گفت: در سال 90 
درآمدهای ارزی کشور 120 میلیارد دلار 
بود و این در حالی است که درآمدهای ارزی 
سال 94 به حدود 20 میلیارد دلار رسیده 
است. جهانگیری با اشاره به اینکه بسیاری 
از کشورهای نفت خیز که با تحریم ها نیز 
مواجه نبودند، پس از کاهش قیمت نفت با 
مشکلات متعددی روبرو شدند خاطرنشان 
کرد: خوشبختانه ایران پس از کاهش بهای 
نفت علی رغم اینکه با تحریم های ظالمانه 
نیز مواجه بود، اما تلاطم اقتصادی بر کشور 
حاکم نشد و این به معنای دانش، تدبیر و علم 
مدیریت اقتصادی کشور است ضمن آنکه 
مهم تر از همه این ها اعتمادی است که مردم 
به مدیریت کشور داشتند. وی ادامه داد: اگر 

مردم به مدیریت کشور اعتماد نداشتند به 
سوی ارز و کالا ها هجوم می آوردند و این 
چیزی است که در مقاطعی در سال های 
گذشته شاهد آن بوده ایم. معاون اول رییس 
جمهور اعتماد مردم را بزرگ ترین سرمایه 
کشور برشمرد و گفت: سرمایه اجتماعی 
پیدا  حیات  تجدید  مجدداً  اسفند   7 در 
کرد و تقویت شد و فرصت جدیدی برای 
اول  معاون  گردید.  ایجاد  کشور  مدیران 
رییس جمهور گفت: بیکاری جز از طریق 
سرمایه گذاری و تولید برطرف نمی شود و 
برای اینکه سرمایه گذاری افزایش پیدا کند 
باید بخش خصوصی به میدان بیاید و فضای 
امنی برای سرمایه گذاری شکل بگیرد تا 
شاهد حضور منابع خارجی در اقتصاد کشور 

و حل مشکل بیکاری باشیم. 
برخی  سخن  به  اشاره  با  جهانگیری 
افراد که می گویند تحریم ها هنوز لغو نشده 
و علت آن را مشکلات موجود بر سر راه 
همکاری های بانکی می دانند تصریح کرد: 
امنیت،  شورای  است،  لغو شده  تحریم ها 
اتحادیه اروپا و رییس جمهور آمریکا نیز 
قطعنامه های گذشته را لغو کرده اند اما اینکه 
انتظار داشته باشیم ظرف مدت اندکی همه 
کار ها به روال گذشته و دوران پیش از تحریم 

بازگردد اشتباه است. کشوری که سال ها در 
فشار بوده و با تحریم ها مواجه بوده است، 
پس از لغو تحریم ها نیازمند مدت زمانی 
است تا همه امور به روال گذشته بازگردد. 
هانگیری با تاکید براینکه اقتصاد مقاومتی 
در سال 95 محوریت خواهد داشت گفت: 
اقتصاد مقاومتی در دولت ایران یک موضوع 
جدی است که درون زایی و برون گرایی از 
رویکردهای اصلی آن است بدین معنا که 
داشته  اتکا  داخلی  توانمندی  به  باید  هم 
باشیم و هم باید با دنیا تعامل نماییم. وی 
افزود: حبس کردن اقتصاد ایران در داخل 
کشور یعنی نابود کردن آن و کسانی که 
دنبال حبس کردن اقتصاد کشور هستند 

می خواهند اقتصاد ایران را نابود کنند. 
به  اشاره  با  اول رییس جمهور  معاون 
اقتصاد  در  رهبری  معظم  مقام  تاکیدات 
مقاومتی مبنی بر اینکه اقتصاد مقاومتی 
انزوا نیست بلکه باید با دنیا تعامل داشته 
باشد خاطرنشان کرد: استفاده از توانمندی 
داخلی در بسیاری از طرح ها و پروژه ها نظیر 
سد سیمره قابل مشاهده است و بکارگیری 
توسط  کشور  داخلی  نیروی  و  توانمندی 
مهندسان بومی در احداث سد سیمره افتخار 

آمیز است.

وزیر امور خارجه گفت: تروریسم تهدید 
جهانی است و همه کشورها را تهدید می 
کند. مردم ایران نیز براساس باورهای دینی 
و  تروریستی  اقدامات  و  کشتار  مخالف 

خشونت هستند.
ظریف  محمدجواد  ایرنا،  گزارش  به 
ها،  دیپلمات  با  روز جمعه در نشستی 
پژوهشگران و نخبگان در تایلند، با عنوان 
تغییر پارادایم از بازی حاصل جمع صفر 
به راه حل برد -برد با استفاده از تجربه 
برای فهم بهتر و حل مشکلات  برجام 
جهانی و مقابله با افراط گرایی سخنرانی 

می کرد.
وی با تاکید بر اینکه ایران همواره به 
عنوان عضو »ان. پی.تی« خواهان انرژی 
هسته ای صلح آمیز بوده است، گفت: ایران 

انرژی هسته ای را حق خود می دانسته 
است.

وزیر امور خارجه با تشریح روند مذاکرات 
در سال های گذشته، تصریح کرد دو طرف 
نظرات متفاوتی داشتند، از نظر آنها غنی 
سازی نباید انجام شود، اما از نظر ما غنی 

سازی صلح آمیز باید انجام شود.
وی تاکید کرد دو طرف به این نتیجه 
رسیدند که نمی توانند به خواست خود 
برسند مگر این که به خواست طرف مقابل 

توجه کنند و هیچکس نمی تواند بگوید که 
چه کار باید انجام داد.

وی خاطر نشان کرد تصمیم گرفته شد 
این مساله از ابتدا بررسی شود و نتیجه آن 
شد که ایران حق دستیابی و دارا بودن انرژی 

هسته ای را اکنون دارد.
ظریف به تلاش دانشمندان ایرانی در 
عرصه هسته ای اشاره کرد و گفت: طی این 
سال ها تعداد سانتریفیوژها در ایران به 20 

هزار رسید.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان ادامه 

داد بازی صفر - صفر در جهان هرگز موفق 
نخواهد بود، بلکه نتیجه آن منفی است.

رییس دستگاه دیپلماسی کشورمان به 
فرهنگ و باورهای دینی ایرانیان اشاره کرد 
و اظهار داشت: مردم ایران بر اساس باورهای 
دینی مخالف کشتار و اقدامات تروریستی و 

خشونت هستند.
ظریف با تاکید بر اینکه نباید اقدامات 
خشونت آمیز را به مذهب ارتباط داد، گفت: 
اسلام تاکید دارد که اگر فردی، فرد دیگری 

را به قتل برساند گناه کرده است.

وی گفت با توجه به مشکلات موجود 
در منطقه باید شرایط کنونی را تغییر داد.

وزیر امور خارجه بر ضرورت همکاری و 
مشارکت جهانی در مبارزه با افراط گرایی 
تاکید کرد و گفت که غرب تاکنون در 

مبارزه با افراط گرایی موفق نبوده است.
وی با تاکید بر این که مشکل داعش 
در سوریه نیز داخلی نیست بلکه جهانی 
است، افزود: خطر داعش تمامی کشورها را 

تهدید می کند.
دیپلمات ها، پژوهشگران و نخبگان 
شرکت کننده در نشست با رئیس دستگاه 
دیپلماسی کشورمان همچنین سئوالاتی را 
در خصوص تروریسم، ایران پس از اجرای 

برجام و مناسبات با آمریکا مطرح کردند.
این  در  کنندگان  شرکت  از  یکی 
نشست از چگونگی مقابله با تروریسم سوال 
کرد که ظریف پاسخ داد همکاری با یکدیگر 

تنها راه حل برای مبارزه با تروریسم است.
را  داریم مشکل  احتیاج  ما  افزود:  وی 
فهمیده و راه حل آن را پیدا کنیم. ما احتیاج 
به اقدام عملی و عزم جهانی در مبارزه با 

تروریسم داریم.
شرایط  با  که  گفت  خارجه  امور  وزیر 
کنونی، در حال حاضر شاهد افزایش آوارگان 

سوری هستیم.

عضو هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری گفت: با وجود 
نواقص اندک در برگزاری، مشارکت مردم در انتخابات حائز 

اهمیت است.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام والمسلمین ابراهیم رئیسی 
در برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه دو سیما افزود: هفته 
گذشته موضوع بررسی انتخابات اخیر در دستور کار مجلس 
خبرگان رهبری بود که در این بررسی به نواقصی هم اشاره 

شد.
او ادامه داد: فقهای خبرگان تمام دقت خود را در بررسی 
منصفانه روند انتخابات به خرج دادند، اما اشکال های وارده ای 
هم از قبیل اعلام صلاحیت 12 هزار نفر در مدت زمان کوتاه 
به چشم می خورد. اعلام صلاحیت 12 هزار نفر در مدت 
زمان کوتاه، کاری بس دشوار است. ضرورت اصلاح قانون 
انتخابات باید سریعاً مورد بررسی و اجرا قرار گیرد و در جهت 
رفع مشکلات بررسی صلاحیت ها در انتخابات آتی تجدید 

نظر شود.
وی همچنین عدد مشارکت عمومی مردم در انتخابات 
7 اسفند را بسیار خرسند کننده و پر رنگ دانست و با بیان 
اینکه در روند تغییرات اصلاحات آیین نامه انتخاباتی مجلس 
خبرگان در دستور کار قرار گرفته است، گفت: هنوز مفاد آن 

احصاء نشده است.
با بیان این که »یکی از وظایف مهم مجلس  رییسی 
از  یکی  مهم  این  افزود:  است«،  رهبری  تعیین  خبرگان 

ارزش های نظام دینی و مردم سالارانه است؛ زیرا بعد از 37 
سالگی جمهوری اسلامی، به همه دنیا ثابت شده که تمام 
نهادهای سیاسی در این نظام از صدر تا نظام قانونگذاری و 
اجرایی به رأی مردم بستگی دارد و به فرموده امام خمینی 

)ره(، میزان رأی ملت است یک امر تشریفاتی نیست.
تولیت آستان قدس رضوی در بیان دیگر وظیفه مهم 
خبرگان رهبری به حمایت و صیانت از جایگاه ولایت در نظام 
جمهوری اسلامی و همچنین حمایت از رهبری و مراقبت بر 

بقای تداوم شرایط مندرج در قانون اساسی در مورد رهبری 
اشاره کرد.

رئیسی در بیان وظایف مجلس خبرگان گفت: تعیین 
رهبری، مراقبت بر بقا و تداوم رهبری، صیانت از جایگاه 
ولایت و حمایت از رهبری از وظایف مهم خبرگان است 
که تاکنون این مجلس به خوبی به وظایف خود عمل 
کرده است. جریانات سیاسی که در مجالس دیگر همچون 
مجلس شورای اسلامی وجود دارد در مجلس خبرگان 

جایی ندارد.
دادستان کل کشور در مورد رسیدگی به پرونده بدهکاران 
برای  قضایی  دستگاه  در  افزود: جدیت  نفتی  متهمان  و 
رسیدگی به این پرونده وجود داشته و دارد و هر اتفاقی که 
بیفتد این دستگاه کار خود را درست و بی نقص دنبال خواهد 
کرد. تلاش های قوه قضائیه در مورد رسیدگی به پرونده های 
زمین خواری و کوه خواری هم در یک سال گذشته قابل 

توجه است.
او قاچاق کالا را از ضلع های مقابل حمایت از تولید ملی 
عنوان دانست و ادامه داد: باید سازوکارهای اقتصادی و پولی 
کشور به سمتی برود که قاچاق برای قاچاقچیان صرفی 

نداشته باشد.
رییسی همچنین گفت: حرکت صداوسیما در جهت 
روشنگری مردم در خصوص برگزاری انتخابات 7 اسفند قابل 

تقدیر است.

معاون اول رییس جمهور:

سرمایه اجتماعی در انتخابات 7 اسفند تقویت شد 

محمد جواد ظریف:

مردم ایران مخالف خشونت هستند

با  )ره(  خمینی  امام  گرامی  یادگار 
دوران  در  که  کسانی  برخی  اینکه  بیان 
مبارزه برای انقلاب زخم زبان و طعنه می 
زدند امروز کاتولیک تر از پاپ شده و جز 
خودشان کسی را قبول ندارند، گفت: عده 
ای هم که در آن دوران با بی تفاوتی زندگی 
می کردند امروز انقلابی تر از دیگران شده 

اند.
به گزارش جماران؛ آیت الله سید حسن 
خمینی در دیدار جمعی از جانبازان دوران 
دفاع مقدس در حرم مطهر امام خمینی 
)ره( با اشاره به تعبیر قرآنی مسلمانان قبل 
فتح و مسلمانان بعد فتح اظهار کرد: بر 
اساس یک قاعده عقلی کسانی که از ابتدا 
در تاسیس مجموعه ای تاثیر داشته اند و 
افرادی که بعدها به آن جریان پیوستند اما 

هزینه سنگینی برای تثبیت مجموعه دادند با کسانی که در 
دوره های بعد برای چیدن نیروهای خویش در این مجموعه 

وارد شده اند، مساوی نیستند.
وی تصریح کرد: بنابراین فرق است میان آنان که برای 
انقلاب و امام هزینه دادند و آنان که از انقلاب و امام فایده 

بردند. 
تولیت آستان مقدس حضرت امام خمینی )ره( با تاکید 
بر اینکه باید یاران روزهای غربت امام و انقلاب و کسانی که 
هزینه های سنگینی در این راه دادند را بزرگ بداریم، افزود: 
برخورد یکسان با این سه دسته مطابق عدالت نیست، چه 
رسد به آنکه تازه واردها بتوانند مانع حیات اجتماعی و احقاق 

حقوق صاحبان اصلی جریان شوند. 
توجه  به  اشاره  با  راحل  امام  یادگار 
فراوان بنیانگذار کبیر جمهوری اسلامی به 
همراهان روزهای سخت نهضت اسلامی 
یادآور شد: مرحوم ابوی ما در دو ماه پایانی 
عمر خویش بنا به مناسبتی، نام چند نفر 
را آوردند و به من گفتند اگر روزی نبودم 
این چند نفر یادت نروند چرا که اینها یاران 

دوران غربت امام هستند. 
و  مبارزان  جایگاه  به  توجه  بر  وی 
روزهای  در  اسلامی  نهضت  همراهان 

سخت تأکید کرد. 
به  اشاره  با  خمینی  الاسلام  حجت 
نقش والای جانبازان در حفاظت از انقلاب 
و ضرورت حساسیت نسبت به خون های 
پاکی که انقلاب را به ثمر رساندند، تصریح 
کرد: از دشنام و درفش نباید ترسید چرا که در این مسیر 
خداوند بر اساس وعده ای که در قرآن داده است نصرت می 
دهد. وی در پایان سخنان خود یادآور شد: انشاء الله انتخابات 
اخیر و آنچه در جریان اجرا و برگزاری آن رخ داد، حامل 

نتایج مبارکی باشد.

سیدحسن خمینی مطرح کرد:

وصیت حاج احمد خمینی در مورد یاوران دوران غربت امام
اخبار

محمد حسین دریایی

 وزیر دفاع گفت: دکترین نظامی ایران بر پایه بازدارندگی موثر شکل گرفته و بر اساس 
آن قدرت نظامی جمهوری اسلامی ایران هیچ کشوری را تهدید نمی کند.

سردار سرتیپ حسین دهقان صبح پنجشنبه در مراسم الحاق شناورهای تندرو ذوالفقار 
و عاشورا به نیروی دریایی سپاه در بندرعباس با اشاره به ضرورت افزایش توان رزمی- دفاعی 
نیروهای مسلح در دفاع از ایران اسلامی گفت: به حول و قوه الهی و با همت متخصصان 
با ایمان و افتخار آفرین سازمان صنایع دریایی وزارت دفاع امروز شاهد تحویل انبوهی از 
شناورهای تندرو تهاجمی عاشورا و ذوالفقار و گشتی امداد و نجات به نیروی دریایی سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی هستیم.
وزیر دفاع با تقدیر از آمادگی و هوشیاری نیروی دریایی راهبردی سپاه و ارتش در 
صیانت و حراست از مرزهای آبی کشور، افزایش اقتدار دریایی را صرفاً به منظور استقرار و 
گسترش صلح، ثبات و امنیت پایدار در منطقه دانست و خاطر نشان کرد: دکترین نظامی 
ایران بر پایه بازدارندگی موثر شکل گرفته و بر اساس آن قدرت نظامی جمهوری اسلامی 
ایران هیچ کشوری را تهدید نمی کند و ضامن صلح، ثبات و امنیت است و فقط متجاوزین 

باید از آن هراسان باشند.
سردار دهقان با بیان اینکه امروز تهدیدات دریا محور از تهدیدات راهبردی به شمار می 
رود؛ بر تقویت همه جانبه و روز آمد سازی تجهیزات و امکانات نیروهای دریایی سپاه و ارتش 
که وظیفه حفاظت و حراست یکی از حساس ترین و مهم ترین آب راه های بین المللی، 
یعنی خلیج فارس را برعهده دارند تأکید و آن را از اولویت های اصلی وزارت دفاع ذکر کرد.

سردار دهقان در رابطه با روند طراحی و ساخت انواع شناورها و تسلیحات مورد نیاز 
نیروهای مسلح افزود: سازمان صنایع دریایی وزارت دفاع با پیشتازی، پویایی، خلاقیت و 
نوآوری در این عرصه نقش منحصر به فردی در افزایش توان رزم دریایی نیروهای مسلح 

ایفا می کند.
وزیر دفاع در پایان با قدردانی از تلاش های ارزنده مدیران، متخصصان، محققان و 
کارکنان سازمان صنایع دریایی وزارت دفاع از همکاری و تعامل نزدیک فرماندهان و 
دریادلان نیروی دریایی سپاه تقدیر و تشکر کرد و گفت: در سایه این وحدت، همدلی و 

همزبانی امروز شاهد امنیت و آرامش در مرزهای آبی کشور هستیم.

وزیر دفاع:

قدرت نظامی ایران هیچ کشوری را تهدید نمی کند

عضو هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری:

اصلاح قانون انتخابات باید سریعاً مورد بررسی و اجرا قرار گیرد



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,478,000یک مثقال طلا

1,033,700یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,110,000سکه بهار آزاد ی

10,120,000سکه امامی

5,240,000نیم سکه

2,800,000ربع  سکه

1,910,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

530 MVM37,500,000 

یک کارشناس تشریح کرد :

شرایط محدودکننده وام 160 میلیونی مسکن 
یک کارشناس مسکن، میزان تاثیرگذاری وام 160 میلیونی را مستلزم کاهش شرایط 

محدودکننده آن دانست. 
سلمان خادم المله در گفت وگو با خر ایسنا اظهار کرد: خطوط محدودکننده وام های مسکن 
از جمله وام 80 میلیون تومانی به نحوی است که شامل افراد بسیار کمی می شود؛ مثلا وام 
به افرادی تعلق می گیرد که برای اولین از این تسهیلات استفاده می کنند، خانه اولی باشند یا 

از تسهیلات دولتی استفاده نکرده باشند. 
وی افزود: از سوی دیگر کسانی که مشمول این طرح می شوند قشری از جامعه هستند که 
توان مالی بازپرداخت ندارند. اقساط وام 80 میلیونی حدود یک میلیون تومان است؛ در حالی 
که این رقم از عهده بسیاری از خانواده ها خارج است و دیدیم که پس از گذشت 9 ماه از اعلام 
این تسهیلات 37 هزار نفر از این وام استقبال کردند که رقم چندان بالایی محسوب نمی شود. 
این کارشناس مسکن تاکید کرد: با این حال اضافه کردن رقم این وام و کاهش شرایط 
محدودکننده برای کسانی که می خواهند از تسهیلات مسکن استفاده می کند طبیعتا باعث 
استقبال بیشتر می شود، لذا انتظار می رفت شورای پول و اعتبار شرایط محدودکننده را بردارد 
که افزایش وام 80 میلیونی به 160 میلیون تومان اولین قدم در این راه بود اما کافی نیست. 
خادم المله، افزایش مدت بازپرداخت و کاهش نرخ سود بانکی را قدم های دیگر برای 
برداشتن محدودیت وام 160 میلیونی دانست و گفت: وقتی بانک در ازای پرداخت وام به 
متقاضی، ملک را در رهن خود می گیرد اشکالی ندارد که مدت بازپرداخت اقساط را طولانی تر 
کند. این باعث می شود تا رقم تسهیلات با ارزش ملک و عمر مفید بنا تا حدودی همخوانی 
پیدا کند و از سوی د یگر کسانی که از توان مالی ضعیف تری برخوردارند بتوانند خانه دار شوند. 
وی در عین حال هشدار داد با برداشتن شرایط محدودکننده باید مراقب بود که وام ها به 

تقاضای مصرفی برسد، نه تقاضای سفته بازی. 

گزارش های بین المللی حاکی است موسسه های 
اقتصادی جهان به رشد اقتصادی در ایران برای سال 
2016 امید بسیار دارند و بطور نمونه بانک جهانی رشد 
5.8 درصدی را برای اقتصاد کشور در این سال پیش 

بینی کرده است. 
به گزارش ایرنا از اتاق تهران، آخرین گزارش بانک 
جهانی که با عنوان »چشم انداز اقتصادی جهان 2016« 
منتشر شد، پیش بینی رشد اقتصادی کشورها و مناطق 
جهان در سال های پیش رو )2016 و 2017( پرداخته 
است. این گزارش رشد اقتصادی جهان در سال 2015 
را نزدیک به 2.4 درصد ثبت کرد و پیش بینی قبلی 
بانک جهانی از نرخ رشد اقتصادی جهان در سال 2016 

را از رقم 3.3 درصد به 2.9درصد کاهش داده است.
مطابق این گزارش که پیش بینی قبلی بانک جهانی 
از رشد اقتصادی ایران )پیش از اجرایی شدن برجام( 
را رقم دو درصد نشان می داد، اکنون به 5.8 درصد 

افزایش یافته است. 
علاوه بر بانک جهانی هفته نامه اکونومیست نیز در 
ویژه نامه شروع سال 2016 خود و در آستانه سال نو 
میلادی رشد اقتصادی6.1 درصدی را برای اقتصاد 
ایران در سال 2016 پیش بینی کرده بود. اعدادی که 
به خوبی نشان می دهند، نظر کارشناسان جهانی روی 
اقتصاد ایران مثبت و بیانگر یک جهش اقتصادی است.

بانک مزبور، پیرامون اصلاح پیش بینی خود از نرخ 
رشد اقتصادی ایران، لغو تحریم های اقتصادی علیه 
کشور و رشد و توسعه بخش نفت و افزایش صادرات 
نفتی را از جمله دلایل عمده این جهش رشد اقتصادی 

عنوان کرده است.
بانک جهانی همچنین بالاترین نرخ رشد اقتصادی 
سال های 2016 و 2017 منطقه را به ایران اختصاص 

داده است.
بنابر گزارش بانک جهانی، تولید ناخالص داخلی ایران 
1.9 درصد در سال 2015 رشد داشت و پیش بینی 
می شود با رشد بیشتر در سال 2016 به 5.8 درصد 

برسد.
سال 2016 میانگین رشد اقتصادی کشورهای در 
حال توسعه 3.7 درصد پیش بینی شده و این موسسه 
در ژوئن سال 2015 گزارشی دیگری از پیش بینی 
رشد اقتصادی جهان ارائه داده بود که در آن رشد 
اقتصادی ایران برای سال 2016 به میزان دو درصد 
برآورد شده بود، در حالی که در پیش بینی جدید رشد 

اقتصاد به 5.8 درصد افزایش یافته است. 
علاوه براین در گزارش پیشین بانک جهانی رشد 
اقتصادی ایران برای سال 2017 هم رقم دو درصد بود، 
در حالی که این عدد در گزارش جدید به 6.7 درصد 
افزایش یافته است؛ پیش بینی هایی که بسیار امیدوار 

کننده است و این امید وقتی معنای بیشتری پیدا می 
کند که شاهد باشیم در گزارش جدید بانک جهانی و 
اصلاح گزارش قبلی ایران در شمار معدود کشورهایی 
است که رشد اقتصادی اش مثبت تر از پیش بینی 

قبلی انجام شد.
بانک جهانی در بخش دیگری از گزارش خود به رشد 
اقتصادی کشورهای نفتی با سطح درآمد بالا پرداخته 
و این عدد را برای سال های 2015 تا 2016 روی 
عدد 2.7 درصد تخمین زده و در دوره زمانی 2017 
تا 2018 این رقم را سه درصد پیش بینی کرده است. 
همچنین این گزارش به رشد اقتصادی کشورهای 
نفتی در حال توسعه همچون ایران هم توجه کرده و 
پیش بینی شده برای سال 2016 رشد اقتصادی این 
کشورها به 6.2 و در سال 2017 به هفت درصد خواهد 

رسید.
براساس گزارش بانک جهانی در برآورد رشد اقتصادی 
کشورهای درحال توسعه نفتی، رشد اقتصادی ایران 

نقشی بسیار مهم دارد. 
برپایه گزارش بانک یاد شده، اجرای برجام و برداشته 
شدن تحریم ها صادرات نفت خام ایران روزانه 500 تا 

700 هزار بشکه افزایش خواهد یافت. 
بانک جهانی متوسط قیمت نفت برای سال 2016 
را بشکه ای 49 دلار تخمین زده و سطح پایین قیمت 

دیگر کالاهای خام صادراتی مانند آهن نیز در سال 
2016 تغییر چندانی نخواهد کرد و در بهترین حالت 

یک تا دو درصد رشد خواهد داشت.
اوضاع  به  جهانی  بانک  سالانه  گزارش  همچنین 
اقتصادی ایران پرداخته و نوشته است: شرایط نزولی 
قیمت کالاها تحت دو گزینه تداوم ضعف های اقتصادی 
و ساختاری در کشورهای در حال توسعه و اقتصادهای 
نوظهور و افزایش ظرفیت تولید نفت و گاز با جذب 

سرمایه گذاری خارجی ادامه خواهد داشت.
براساس این گزارش، مجموعه شرایط فعلی زنگ 
هشداری برای کشورهای صادرکننده منابع طبیعی 
است. تغییر در سیاست های مالی، گسترده کردن 
و  اقتصادی  سازی  متنوع  نیز  و  صادراتی  کالاهای 
تقویت دیگر بخش های  برای  اصلاحات ساختاری 
اقتصاد به عنوان ضروریاتی است که این کشورها دیر یا 

زود باید آن را پذیرا باشند.
* شرایط کسب و کار در ایران 

علاوه براین بانک جهانی در گزارش سهولت انجام 
کسب و کار هم به ارزیابی شرایط ایران پرداخته و از 
بین 189 کشور در 10 بخش ایران را در رتبه 118 
قرار داد که نسبت به سال گذشته یک رتبه بهبود پیدا 

کرده است.
مطابق این گزارش، ایران در سال 2015 از نظر فضای 

کسب و کار در جایگاه 119 جهان قرار داشت؛ اما 
براساس گزارش جدید، بهبود رتبه ایران به دلیل ارتقای 
29 پله ای در شاخص دریافت مجوزهای ساختمان 
سازی و بهبود 6 پله ای دسترسی به انرژی برق است. 

برپایه این گزارش، علت بهبود رتبه شاخص دریافت 
مجوزهای ساختمانی کاهش هزینه های دریافت این 
مجوزها بوده و جایگاه شاخص دسترسی به برق نیز به 
دلایلی از قبیل کاهش زمان و هزینه های دسترسی به 
این منبع انرژی افزایش پیدا کرده است؛ جایگاه 118 
به خوبی نشان دهنده وضعیت فضای کسب و کار در 

ایران است. 
گزارش بانک جهانی با بررسی هایی که در داخل 
کشور و به صورت میدانی و نظرسنجی صورت گرفته 
همخوانی دارد، تا جایی که گزارش پایش فضای کسب 
و کار که از سوی مرکز پژوهش های مجلس صورت 
گرفته به خوبی این شرایط را نشان می دهد؛ مرکز 
پژوهش های مجلس این گزارش را با نظرسنجی از 
271 فعال و تشکل اقتصادی تهیه کرده و نشان می 
دهد که فضای کسب و کار ایران در شرایط خوبی 
نیست. این گزارش البته به صورت جامع تر از گزارش 
بانک جهانی و براساس 21 مولفه اقتصادی صورت می 

گیرد.
نشان می  ارزیابی  آخرین  وزنی(  )میانگین  برآیند 

دهد نمره تشکل ها به محیط کسب و کار کشور عدد 
5.81 از 10 ) 10 بدترین شرایط( است و این نشان می 
دهد که شرایط نامساعد است. این نمره گرچه نسبت 
به گزارش قبلی با میانگین 5.87 کمی بهتر شده، اما 
نسبت به همین زمان در سال 1393 با میانگین 5.76 

بدتر و نامساعدتر شده است.
* پیش بینی صندوق بین المللی پول 

صندوق بین المللی پول هم درآخرین گزارش خود 
رشد اقتصادی و نرخ تورم ایران برای سال 2015 را به 
ترتیب 0.6 درصد و 16.5 درصد اعلام و پیش بینی 
کرده است رشد اقتصادی در سال آینده 1.3 درصد 

باشد که البته کمتر از بانک جهانی است.
گزارش صندوق بین المللی پول که با عنوان »چشم 
انداز اقتصادی جهان« منتشر شده، به بررسی شاخص 
های اقتصادی کشورهای جهان از جمله ایران می 

پردازد. 
همچنین گزارش صندوق بین المللی پول در بخش 
دیگری از این وضعیت، به پیش بینی نرخ بیکاری ایران 
در سال 2015 میلادی پرداخته شده و این عدد 12.3 
درصد اعلام شده که نسبت به سال قبل رشد داشته 
بیکاری در سال 2014 روی عدد 11.2  نرخ  است. 

درصد بود. 
علاوه بر این، تراز حساب های جاری ایران در سال 
2015 معادل 0.8درصد تولید ناخالص داخلی برآورد 
شده بود که نسبت به سال گذشته میلادی که 3.8 

درصد اعلام شده بود، کاهش یافته است. 
بر اساس تخمین صندوق بین المللی، اقتصاد ایران 
در سال 2016 رشد بیشتری را تجربه می کند و در 
عین حال نرخ تورم در این سال افزایش خواهد یافت 
.به گزارش ایرنا، علی طیب نیا وزیر امور اقتصادی 
و دارایی پیشتر گفته بود، با توجه به عزم دولت در 
ادامه سیاستهای اصولی در دوران پساتحریم، کاهش 
سهم نفت از اقتصاد ایران، مقابله با عارضه دولتی 
بودن اقتصاد، بهبود محیط کسب و کار و واگذاری 
بنگاهها به بخش خصوصی از جمله برنامه های دولت 
در دوران پساتحریم است.وی تصریح کرد: براساس 
برنامه ششم توسعه، رشد اقتصادی هشت درصدی 
برای کشور پیش بینی شده و برای رسیدن به این 
هدف لازم است از همه قابلیتها و پتانسیل هایی که در 
اقتصاد ایران وجود دارد باید استفاده و تلاش شود در 
کنار آن از امکاناتی که در عرصه بین الملل وجود دارد، 
نیز بهره برداری به عمل آید.طیب نیا خاطرنشان کرد: 
استفاده از منابع مالی و سرمایه های خارجی، انتقال 
دانش و فناوری به ایران، تولید در داخل سرزمین و 
صادرات فزاینده محصولات تولیدی از جمله اولویت ها 

محسوب می شود.

بانک جهانی:

 ایران در سال 2016 رشد 5.8 درصدی را تجربه می کند 

انتقال آب، برق، گاز و زیرساخت های زندگی 
شهری به بسیاری از نقاط کشور باعث شد 
قیمت زمین هایی که متری 100 تومان هم 
ارزش نداشت یکدفعه به متری 15 میلیون 

تومان برسد. 
به گزارش ایسنا، شاید روزگاری صاحبان 
در  که  زمین هایی  یا  کشاورزی  زمین های 
را هم  فکرش  داشتند  قرار  و صحرا  بیابان 
مدرن،  زندگی  مظاهر  انتقال  با  نمی کردند 
گسترش  و  کارخانه سازی  شهرسازی، 
گردشگری زمین های آنها کیمیا شود. اما این 
اتفاق افتاد و در بسیاری از نقاط کشور از جمله 
بکرترین مناطق شمال و یا شهرهای جدیدی 
که در مجاورت بیابان، کویر، کوه و جنگل 
ایجاد شد رویای صاحبان این زمین ها رنگ 

حقیقت به خود گرفت. 
به مرور پای سوداگری هم به میان آمد و 
فعالیت های تولیدی و کشاورزی جای خود 
را به بساز و بفروشی داد. تبدیل مرغوب ترین 
زمین های کاشت برنج شمال به باغ ویلا و 
وابسته کردن کشور به برنج های هندی طی 
کمتر از یک دهه ارمغان این تغییر ماهیت 

شغل و معیشت بود. 
محمد عدالت خواه کارشناس مسکن در 
کشور  در  مسکن  بخش  می گوید:  این باره 
رونق  نفتی  درآمدهای  تزریق  به  توجه  با 
می گرفت و قیمت آن به طور مداوم افزایش 
رانت های  ضریب  معنای  به  این  می یافت. 
زمین ناشی از سرمایه گذاری های دولتی برای 
تاسیسات زیربنایی مسکن بود که بازگشت 

سرمایه در این بخش را بالا می برد. 

در  که  بزرگی  چالش های  از  یکی  اما 
نتیجه ی این تغییر بزرگ ایجاد شد وسوسه 
نقاط  در  بخصوص  که  بود  زمین خواری 
خوش آب و هوا و سواحل به تومور بدخیم 
تبدیل شد و حالا مردمی که برای تفریح به 
شمال می روند برای دیدن دریای آبی باید از 
کوچه های تنگ و باریک میان ویلاها عبور 

کنند. 
با این که مسوولان از کاهش 30 درصدی 
تغییر کاربری اراضی خبر می دهند، به اذعان 
حسین معصوم نماینده تام الاختیار وزیر راه 
و شهرسازی در امور اراضی و حفظ حقوق 
بیت المال پدیده زمین خواری از حالت ساده 
به جرایم پیچیده تغییر ماهیت داده و هرچه 
قوای سه گانه در مبارزه با این پدیده تجهیز 
می شوند، سودجویان هم شگردهایی همچون 
جعل سند و روش های دادگاهی را در پیش 

می گیرند. 
به  خزر  زیبای  ساحل  سراسر  در  امروزه 
ندرت جای خالی یافت می شود، در جنوب 
کشور هم وضعیت چندان خوب نیست و 
متاسفانه دریاخواری و تصرف اراضی ملی در 
بندرعباس، جزیره کیش و قشم به یک رسم 

رایج تبدیل شده است. 
حقوق  حفظ  شورای  تشکیل  از  پس 
بیت المال در اراضی و منابع طبیعی، بنا به 
گفته ی حسین معصوم، تنها در استان تهران 
5.2 میلیون متر مربع از ارضی تصرف شده 
بیماری  اما  شده اند،  تخریب  یا  آزادسازی 
زمین خواری که از طمع سیری ناپذیر برخی 
ناشی  عمومی  املاک  و  اموال  به  نسبت 

می شود کماکان در پهنه ایران رخنه کرده 
که اگر جراحی نشود، محیط زیست، اقتصاد 
و شریان های تنفسی مردم جامعه را به نابودی 
می کشاند. معصوم البته به ایسنا گفت: طی 
هشت ماه گذشته در استان تهران پنج میلیون 
و 200 هزار مترمربع از اراضی تصرف شده، 
خلع ید و تخریب شده است. با این حال او 
اذعان کرد که در مازندران وضع خوب نیست. 
همه سواحل را گرفته اند و جای خالی به ندرت 
یافت می شود. در بندرعباس، جزیره کیش، 
قشم متاسفانه یک حالت اپیدمی در تصرف 
اراضی ایجاد شده که سازمان ها و ارگان ها باید 
فعال شوند. امروز دولت و دستگاه های قضایی 
وارد شده اند، اما باید این انرژی را با یک برنامه 

مدون، هوشمند و علمی پیش ببریم. 
حسین معصوم با بیان این که همه می دانیم 
غفلت از محیط زیست چه بلایی بر سر آینده 
می آید،  کشور  اقتصاد  و  زیست  محیط  و 
گفت: تقویت شورای حفظ حقوق بیت المال 
در اراضی و منابع طبیعی باید در دستور کار 
قرار گیرد، چرا که زمین خواری صرفا یک 
ابتدا جرائم ساده بود ولی  جرم نیست، در 
بعدا که اقدامات کیفری انجام شد جرائم هم 
تغییر ماهیت دادند هرچقدر ما خود را تجهیز 
روش هایی  هم  مقابل  طرف های  می کنیم 
روش های  و  سندسازی  جعل،  همچون 

دادگاهی را در دستور کار قرار می دهند. 
از سوی دیگر معاون قضایی دادستان کل 
کشور، امضاهای طلایی را از مهم ترین دلایل 

ایجاد زمین خواری می داند. 
حسین ذبحی می گوید: کسانی که مجوز 

صادر  طبیعی  و  ملی  اراضی  در  ساخت 
امضاهای  صاحبان  را  آن ها  ما  و  می کنند 
طلایی می دانیم، نباید خود را مصون از قانون 
بدانند. او با طرح سوالی مبنی بر اینکه کسانی 
که در اراضی و منابع طبیعی مکانی را احداث 
از بخشدار،  ما مجوز  می کنند و می گویند 
شهردار و غیره گرفته ایم تکلیف شان چیست؟ 
تاکید کرد: بعضی ها فکر می کنند نظام باید 
پاسخگوی این مساله باشد در حالی که نظام 
بی تقصیر است. هر مسئولی که در اثر صدور 
مجوز غیرقانونی خلافی انجام دهد باید شخصا 
از لحاظ حقوقی و مدنی پاسخگوی خسارات 

وارده به فرد زیان ده باشد. 
به  تجاوز  با معضل  ما  اظهار کرد:  ذبحی 
بستر و حریم رودخانه ها، جنگل ها و دریاها در 

شمال و جنوب مواجه هستیم. 
از  اخیر  های  ماه  طی  نیز  گزارش هایی 
کویرخواری ارایه شد و مهرماه سال جاری 
شورای  در  شهرسازی  و  راه  وزیر  نماینده 
حفظ بیت المال در اراضی و منابع طبیعی از 
دادستان کل کشور درخواست کرد، هرچه 
سریع تر با ورود به پرونده »کویرخواری«، از 
گسترش تصرفات و تملک های غیرقانونی در 

اراضی ملی و دولتی جلوگیری کند. 
بنابراین گزارش، مبارزه با سودجویانی که به 
روش ها و شگردهای مختلف بر اراضی ملی 
و منابع طبیعی کشور چنبره می زنند به نظر 
می رسد نیازمند یک عزم ملی است و نه تنها 
قوای سه گانه بلکه تمام افراد جامعه برای 
حفظ جنگل ها، رودخانه ها، دریاها و حالا دیگر 

کویرهای کشور مسوولیت یافته اند. 

گرچه برخی کارشناسان و مسئولان معتقدند که در دوران 
تحریم، کره جنوبی روی خوشی به ایران در روابط تجاری نشان 
نداده است اما به هر حال سومین شریک وارداتی جمهوری 
تامین کننده های کالاهای  بزرگترین  از  ایران یکی  اسلامی 
تکنولوژیک به خصوص نمایشگرهای LCD وLED به ایران 

بوده است. 
به گزارش ایسنا، آمار واردات نشان گر این است که ماژول 
نمایشگر متشکل از صفحه LCD و LED با رقم 417 میلیون 
400 هزار دلار نه تنها رتبه نخست کالاهای وارداتی کره ای به 
ایران را در اختیار دارد بلکه به لحاظ ارزش 12.4 درصد از کل 
واردات 1756 قلم کالاهای وارداتی که از آن کشور وارد ایران 

می شود را نیز به تنهایی تشکیل می دهد. 
پیدا کردن مصداق های اقلام عمده وارداتی کره ای در بازار 
ایران کار مشکلی نیست. کافی است در پاساژها، سر در مغازه ها، 
بیلبردهای سطح شهر و خیابان هایی که بورس فروش لوازم 

خانگی یا الکترونیک هستند چرخی بزنید تا انواع کالاها و 
تبلیغات مربوط به آنها را به وفور مشاهده کنید، چراکه بر اساس 
آمار شش قلم از 10 قلم کالای وارداتی از کشور کره جنوبی 
را تلویزیون، تلفن همراه یخچال، قطعات یخچال و دو گروه 
خودرو تشکیل می دهند.  مجموع واردات 11 ماهه منتهی به 
بهمن  1394 رقمی معادل سه میلیارد و 350 میلیون و 500 
هزار دلار بوده که نسبت به ماه گذشته 295 میلیون دلار رشد 
داشته است که در این میان 10 قلم اول محصولات صادراتی 
از لحاظ ارزشی بیش از 30 درصد از کل رقم واردات از کره 
را تشکیل می دهد که 12.4 درصد آن فقط به نمایشگرهای 
LCD و LED تعلق دارد.  این 10قلم کالای صادراتی به ترتیب 
 LED یا LCD متشکل از ماژول نمایشگر متشکل از صفحه
پلاسما، فولادی ممزوج تخت با پهنای 600 میلیمتر یا بیشتر، 
وسایل نقلیه دارای موتور پیستونی درون سوز با حجم سیلندر 
2000 سی سی و کمتر از 2500 سی سی به غیر ازآمبولانس، 

قطعات اتومبیل جهت مونتاژ با حجم سیلندر 2000 سی 
سی، محصولات فولادی غیر ممزوج تخت وگرم نوردشده، 
محصولات آهنی یا فولادی غیر ممزوج با پهنای حداقل 600 
میلیمتر، انواع کابینت یخچال، یخچال فریزر، فریزر و ساید بای 
ساید، گوشی تلفن همراه، قطعات یخچال ها، فریزرها و وسایل 
تجهیزات سردکننده یا منجمد کننده و وسایل نقلیه موتوری 
با حجم سیلندر 1500 سی سی تا 2000 سی سی بجز 

آمبولانس و خودروهای هیبریدی است. 
گرچه بخش بزگی از صادرات کره به ایران، مربوط به کالاهای 
مصرفی است و همینطور بی مهری هایی از جانب آن کشور 
نسبت به ایران در زمان تحریم ها صورت گرفته است، به نظر 
می رسد که برای ادامه این تجارت، کره جنوبی نیاز به جبران 
بی مهری های خود دارد؛ این موضوعی است که رییس سازمان 
توسعه تجارت در آستانه سفر هیات برزگ تجاری کره ای به 

ایران عنوان کرد. 

همزمان با کاهش تحریمهای آمریکا در قبال ایران جنرال الکتریک در حال برنامه ریزی یک 
استراتژی جدید برای تجارت نفت و گاز خود در ایران است. 

به گزارش ایسنا به نقل از روزنامه بوستون گلوب، لورنزو سیمونلی رئیس بخش نفت جنرال 
الکتریک گفت که برای پی بردن به اینکه چه اتفاقی در ایران در حال رخ دادن است چند هفته 

پیش به این کشور سفر کرده است. 
وی افزود: جنرال الکتریک تنها در صورتیکه مقررات دولت آمریکا اجازه دهد این شرکت در 

ایران تجارت خواهد کرد. 
سیمونلی در گفتگو با بلومبرگ گفت: ایران یک بازار بزرگ نفت و گاز است. ما از تحریمها 

تبعیت خواهیم کرد ولی ایران بازاری است که ما قبلا در آن حضور داشتیم. 
توسعه جغرافیایی بخشی از یک استراتژی رشد گسترده برای بخش نفت و گاز جنرال 
الکتریک مستقر در لندن است که ممکن است شامل مالکیت و ارائه محصولات پیشرفته تر 

می شود. 
توسعه بخش نفت و گاز شرکت جزو اولویت های جفری ایملتس مدیرعامل جنرال الکتریک 

برای تبدیل این شرکت به یک تولیدکننده صنعتی قوی تر است. 
این شرکت با فروش بیش از 150 میلیارد دلار از دارایی های خود در سال گذشته موافقت 

کرد و در حال کنار گذاشتن بخش لوازم خانگی است. ایران برای شرکت های اکتشاف نفت 
و شرکتهای خدمات میادین نفتی یک ثروت بزرگ محسوب می شود. براساس اعلام سازمان 
اطلاعات انرژی آمریکا، ایران کشور 157 میلیارد و 800 میلیون بشکه نفت استخراج نشده دارد 
که بیش از 4 برابر ذخایر آمریکا است. ایران همچنین ذخایر گاز طبیعی عظیمی در اختیار دارد. 
لغو تحریمهای ایران در ماه ژانویه باعث شد که تعدادی از کشورها محدودیت های تجاری با 
ایران را لغو کنند. اگرچه تحریمهای آمریکا علیه ایران باقی مانده اما زیرمجموعه های شرکتهای 

آمریکایی در خارج از این کشور میتوانند در ایران فعالیت کنند. 
جنرال الکتریک که تجهیزات اکتشاف و تولید نفت میفروشد بدنبال رشد فعالیت های خود 
است. درآمد این شرکت در سال گذشته میلادی با 14 درصد کاهش به 16.5 میلیارد دلار 

رسید و ممکن است در سال 2016 نیز 10 تا 15 درصد دیگر کاهش پیدا کند. 
بدلیل کاهش قیمت نفت، سرمایه گذاری در صنعت انرژی در سال گذشته در سرتاسر جهان 

بیش از 100 میلیارد دلار کاهش یافته و باعث تعدیل 250 هزار شغل شده است. 
سیمونلی می گوید: تضعیف صنعت نفت می تواند فرصتهایی را برای بخش نفت و گاز جنرال 
الکتریک ایجاد کند. تجارت نفت و گاز جنرال الکتریک از منابع شرکت مادر بهره میبرد که به 
رغم انقباض بخش نفت سود و فروش رو به افزایشی را برای این بخش شرکت در سال جاری 

پیش بینی کرده است. 

جشن زمین داران با پول بیت المال 

 LCD واردات 417 میلیون دلار

بازار تلویزیون ایران در قرق کره ای ها 

رئیس بخش نفت جنرال الکتریک: 

ایران یک بازار بزرگ نفت و گاز است 

نوبخت :

برداشتن زنجیر تحریم  خدمت بزرگی  به 
اقتصاد ملی کرد 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی گفت: برداشتن زنجیر ظالمانه تحریم از پای 
اقتصادی ملی، خدمت بزرگی بود که دولت انجام داد. 

به گزارش ایرنا، محمدباقر نوبخت روز جمعه در مراسم افتتاح ساختمان جدید دانشکده 
معماری و هنر دانشگاه گیلان افزود: دولت تدبیر و امید همین که توانست تحریم های 

ناجوانمردانه و سخت را از پای ملت ایران بردارد، خدمت بزرگی کرده است.
وی اظهار داشت: رفع تحریم ها یکی از دو رویداد امیدبخش، اثربخش و شادی آفرین در 
کشور است که دولتمردان برای آن زحمات زیادی کشیدند.رئیس سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی با اشاره به سختی های مالی سال 94 بیان کرد: در سال 1390، درآمدهای نفتی 

کشور بالغ بر 119 میلیارد دلار بود، اما امروز کمتر از 20 میلیارد دلار است.
وی تصریح کرد: اما دو رخداد شیرین سال 94 در کشور، همه سختی ها را قابل تحمل 

کرد.
* مردم  خواهان اصلاحات در کشور هستند

نوبخت در ادامه سخنان خود، انتخابات هفتم اسفند را دیگر رخداد امیدبخش سال 94 در 
کشور عنوان و اضافه کرد: مردم در این روز نشان دادند که خواهان تحول، تغییر و اصلاحات 

در کشور هر چند با گام های حساب شده، هستند.
وی با اشاره به حضور پرشور مردم از سراسر کشور در انتخابات دهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی و پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری اظهار کرد: با حسن اعتمادی که 
مردم در انتخابات هفتم اسفند نشان دادند، باز هم خدمتگزاران ملت، از آن برای سرافرازی 

کشور استفاده می کنند.
* روند فزاینده نرخ تورم تقلیل یافت

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور با بیان این که روند فزاینده نرخ تورم در 
کشور تقلیل یافته، گفت: هر چند که ممکن است آحاد جامعه، این مهم را در زندگی خود 

احساس نکنند، زیرا آنها به دنبال ارزانی هستند.
وی اظهار داشت: همین که به جای افزایش 40 درصدی قیمت ها، آن را به 10 تا 12 
درصد افزایش رساندیم، از نظر ما اقدام مناسبی بود.نوبخت ارزان کردن هزینه درمان را از 
دیگر اقدامات دولت عنوان و خاطر نشان کرد: با اجرای طرح تحول نظام سلامت، بیماران 
روستایی سه تا چهار درصد و در شهرها شش تا هفت درصد هزینه ها را پرداخت می کنند 
و بقیه را دولت می دهد.رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور گفت: در بودجه سال 
95 ، بالغ بر 120 هزار میلیارد ریال برای امر تحقیقات در نظر گرفته شده است.وی اظهار 
داشت: اگر قرار است که اقتصاد مقاومتی بر پایه دانش باشد، باید به تحقیقات و پژوهش 
های بنیادی توجه شود و در این بخش سرمایه گذاری کنیم.وی با بیان این که فعالیت های 
فرهنگی برای دولت مهم است، خاطرنشان کرد: افزون بر اعتباراتی که در نظر گرفته می 
شود، در یک اقدامی برای اولین بار در طول تاریخ کشور، یک درصد تولید ناخالص داخلی 

برای تحقیقات و پژوهش اختصاص داده خواهد شد.
* پرداخت 34 هزار میلیارد ریال یارانه نقدی به حساب سرپرستان خانوار

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی از پرداخت 34 هزار میلیارد ریال یارانه نقدی به 
حساب سرپرستان خانوارها خبر داد و گفت: این مبلغ  پنجشنبه شب گذشته یک هفته 

زودتر، واریز شده است.
نوبخت اظهار کرد: مبلغ 455 هزار ریال یارانه نقدی برای هر نفر در ماه، برای برخی از 

خانواده ها عدد تعیین کننده ای است.
وی یادآور شد: مبلغ 130 هزار میلیارد ریال نیز برای حقوق اسفندماه پرداخت کرده ایم.

*حق هیچ دانشگاهی را به دانشگاه گیلان نخواهم آورد
نوبخت در ادامه سخنان خود گفت: حق هیچ دانشگاهی را به دانشگاه گیلان نخواهم آورد، 

چراکه دانشگاه گیلان، حقی دارد.
وی افزود: دانشگاه گیلان، بستر مردان بزرگی است که در اینجا تربیت و وارد جامعه می 
شوندرئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی اظهار داشت: کمترین وظیفه ما، احقاق حقوق 
دانشگاه گیلان است. وی به اقدامات خوب انجام شده در گیلان نیز اشاره و اظهار کرد: هفته 

آینده یک بخش از تونل آزاد راه رشت قزوین پذیرای عبور خواهد بود.

پرواز مستقیم تهران - سئول پس از 40 سال 
خبرگزاری کره جنوبی یونهاپ روزجمعه به نقل از دولت این کشور خبر داد که در پی 
برداشته شدن تحریم های بین المللی، برای اولین بار در 40 سال گذشته پرواز مستقیم 

بین ایران و کره جنوبی برقرار می شود. 
وزارت ترابری کره جنوبی اعلام کرد که مجوز پرواز به شرکت هواپیمایی کره که بزرگترین 
شرکت هواپیمایی کره جنوبی می باشد داده می شود تا بار و مسافر را چهار بار در هفته 
بین سئول و تهران جابجا کند. وزارت ترابری کره جنوبی در بیانیه ای اعلام کرد: 'ایران 
منابع طبیعی و مصرف کنندگان فراوانی دارد. این کشور یکی از بزرگترین شرکای اقتصادی 
کره جنوبی در دهه 70 قرن بیستم بود و گشایش خط هوایی مستقیم مبادلات تجاری 
دو کشور را توسعه داده و همکاریهای دوجانبه را تقویت می کند.' سازمان هواپیمایی کره 
جنوبی این مجوز را در رقابت با هواپیمایی آسیانا دریافت کرد و پیش بینی می شود که 
پروازهای خود را از سال جاری میلادی آغاز کند. یونهاپ می نویسد؛ کره جنوبی و ایران 
در سال 1998 )1377( توافق کردند که شرکتهای هواپیمایی کره جنوبی هفته ای چهار 
بار مسافر و بار به ایران حمل کنند. منتها هیچ پرواز مسافری کره ای تاکنون در ایران فرود 
نیامده است در صورتیکه ایران ایر تا سال 2007 )1386( پروازهای تهران - سئول را با 
توقف در پکن انجام می داد. پس از تحریمهای هسته ای ایران، این خط هوایی تعلیق شد. 
یونهاپ برآورد می کند سالانه 40 هزار نفر در پروازهای مستقیم ایران 80 میلیونی و کره 

جنوبی 50 میلیونی جابجا شوند. 
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لیگ برتر فوتبال

سپاهان بعد از 11 هفته طعم پیروزی را چشید 
تیم فوتبال سپاهان اصفهان در هفته بیست و سوم لیگ برتر باشگاه های کشور با 

پیروزی برابر سیاه جامگان بعد از 11 هفته طعم پیروزی را چشید. 
به گزارش ایرنا، دیدار تیم های سیاه جامگان مشهد و سپاهان اصفهان در چارچوب 
هفته بیست و سوم لیگ برتر فوتبال ایران از ساعت 15 و 30 دقیقه روز پنجشنبه در 
ورزشگاه ثامن مشهد برگزار شد.این دیدار برای سپاهانی ها که هفته های کابوس واری 
را دنبال می کردند از حساسیت زیادی برخوردار بود.دیدار دو تیم اصفهانی و مشهدی 
تا دقیقه پایانی نتیجه صفر بر صفر رو به پایان بود که در نهایت موسی اف در دقیقه 
90 این دیدار تک گل مسابقه را وارد دروازه سیاه جامگان کرد تا استیماچ سرمربی 
تیم سپاهان به دومین پیروزی خود با این تیم در لیگ برتر دست یابد.در این دیدار 
که به قضاوت علیرضا فغانی و با کمک علیرضا ایلدروم و سعید آل وردی برگزار شد، 
مصطفی احمدی از تیم سیاه جامگان و لئوناردو پادوانی و موسی اف از تیم سپاهان از 

داور کارت زرد دریافت کردند.
سپاهان با این برد، جمع امتیازهای خود را به 29 رساند و به طور موقت به رده دهم 

جدول صعود کرد.

لیگ برتر فوتبال

توقف استقلال خوزستان
 برابر ملوان بحران زده 

برتر  ایرنا- تیم فوتبال استقلال خوزستان در هفته بیست و سوم لیگ  انزلی- 
باشگاه های کشور برابر ملوان بندرانزلی با تساوی یک بر یک متوقف شد. 

به گزارش ایرنا، این دیدار ساعت 14 روز پنجشنبه در هوای سرد و نیمه ابری در 
ورزشگاه تختی انزلی برگزار شد.

ملوان انزلی که از هفته یازدهم لیگ برتر تاکنون طعم پیروزی را نچشیده است در 
هفته بیست و سوم با سرمربی جدید خود محمد احمدزاده برابر استقلال خوزستان 

صف آرایی کرد و در نهایت این مسابقه با نتیجه یک بر یک به پایان رسید.
ملوان امروز یک پنالتی را توسط سید جلال رافخایی در دقیقه 22 از دست داد. گل 
تیم ملوان توسط سیدجلال رافخایی در دقیقه 27 و گل استقلال خوزستان نیز توسط 
محمد طیبی در دقیقه 45 به ثمر رسید. این دیدار به قضاوت حسین زرگر با کمک 
محمد منصوری و یعقوب حجتی برگزار شد. در این بازی، محمد ستاری و مازیار زارع 
از تیم ملوان و محمد طیبی از استقلال خوزستان از داور کارت زرد دریافت کردند؛ 
ضمن آنکه روح الله سیف الهی بازیکن تیم استقلال خوزستان در دقیقه 57 از داور 
کارت قرمز گرفت. تیم ملوان با این تساوی، همچنان با 22 امتیاز در رده سیزدهم جای 
قرار دارد و استقلال خوزستان نیز با کسب یک امتیاز این مسابقه، با 42 امتیاز در رده 

دوم جدول لیگ برتر باقی ماند.

در هفته بیست و سوم لیگ برتر 

پیروزی تراکتورسازی برابر فولاد 
تیم تراکتورسازی تبریز در آغاز هفته بیست و سوم لیگ برتر فوتبال باشگاه های 

ایران مقابل فولاد خوزستان به برتری رسید. 
به گزارش ایرنا، در این دیدار که عصر پنجشنبه در ورزشگاه بدون تماشاگر یادگار 
امام )ره( تبریز برگزار شد، تیم تراکتورسازی با نتیجه 3 بر 2 از سد حریف خود گذشت 
و به طور موقت به مکان پنجم جدول رده بندی صعود کرد. ایوب کلانتری در دقیقه 
8، محمد ایران پوریان در دقیقه 63 از روی نقطه پنالتی و خالد شفیعی در دقیقه 
5+90 برای تراکتورسازی گل زدند و هر دو گل فولاد خوزستان را ساسان انصاری 
در دقایق 66 و 2+ 90 از روی نقطه پنالی به ثمر رساند. درگان اسکچیچ سرمربی 
تیم فولاد خوزستان نیز در دقیقه 5+90 به دلیل اعتراض به داور از زمین بازی اخراج 
شد. در ابتدای بازی، شاگردان امیر قلعه نویی سرمربی تیم تراکتورسازی در دقیقه 8 
بر روی یک پرتاب اوت دستی و ضربه دقیقه کلانتری به گل رسیدند. بعد از گل سرخ 
پوشان، بازی متعادلی از سوی هر دو تیم در میانه میدان در جریان بود تا بازیکنان 
تراکتورسازی با پیروزی به رختکن بروند. شاگردان دراگان اسکوچیچ در نیمه دوم با 
تفکرات تهاجمی وارد زمین شدند تا بازی را به تساوی بکشانند اما بازیکنان حریف در 
یک ضد حمله سرعتی صاحب یک ضربه پنالتی شدند تا اختلاف گل ها به دو گل 
برسد. حملات فولادی ها بعد از گل دوم حریف افزایش یافت تا اینکه اشتباه خالد 
شفیعی مدافع تراکتورسازی و خطا بر روی مهرداد بایرامی، یک ضربه پنالتی را برای 
این تیم به ارمغان آورد تا ساسان انصاری نتیجه بازی را به حداقل برساند.  فولادی ها 
در اواخر بازی، حملات بی محابایی را بر روی دروازه تراکتورسازی طراحی کردند که 
در نهایت روی یک ضربه پنالتی دیگر بازی را به تساوی کشاندند. اما سرخ پوشان در 
لحظات پایانی بازی، حملات بی محابایی را بر روی دروازه میزبان تدارک دیدند و با گل 

دیرهنگام شفیعی، هشتمین پیروزی فصل خود را کسب کردند. 

لیگ برتر فوتبال؛ 

تساوی ذوب آهن و سایپا 
دیدار تیم های ذوب آهن و سایپا در هفته بیست و سوم لیگ برتر فوتبال باشگاه های 

ایران به تساوی انجامید. 
به گزارش ایرنا، در این دیدار که پنجشنبه شب در ورزشگاه فولادشهر اصفهان برگزار 
شد، دو تیم در پایان 90 دقیقه تلاش به نتیجه تساوی یک بر یک رضایت دادند. 
مهدی رجب زاده در دقیقه 29 برای ذوب آهن و مهدی ترابی در دقیقه 45 برای سایپا 
گلزنی کردند.  تیم ذوب آهن در اوایل بازی کنترل میانه میدان را در اختیار داشت و 
روی تجربه رجب زاده به گل رسید اما ترابی هافبک جوان سایپا در آخرین دقیقه نیمه 
نخست با یک ضربه فنی بازی به تساوی کشاند.شاگردان یحیی گل محمدی در نیمه 
دوم، نبض بازی را در دست داشتند اما نتوانستند دروازه حریف را باز کنند و در نهایت 

به یک امتیاز این دیدار حساس قناعت کردند.

هفته بیست وسوم لیگ برتر فوتبال 

پیروزی نفت مقابل گسترش فولاد
 در دقایق پایانی 

تیم فوتبال نفت در چارچوب هفته بیست وسوم لیگ برتر مقابل گسترش فولاد 
به برتری رسید. 

به گزارش فارس  ، تیم فوتبال نفت عصر پنجشنبه  در چارچوب هفته بیست وسوم 
لیگ برتر مقابل گسترش فولاد با نتیجه یک بر صفر به پیروزی رسید. تک گل این 
دیدار را مرتضی اسدی در دقیقه 90 )گل به خودی( به ثمر رساند. هنگامی که 
تراکتورسازی گل سوم خود را مقابل فولاد به ثمر رساند هواداران گسترش خوشحالی 

کردند و تراکتورسازی را تشویق کردند.

مهدی رحمتی برخی ها را تهدید کرد

حرف بزنم باید از فوتبال بروند!
دروازه بان تیم فوتبال استقلال ضمن تاکید بر اینکه شب عید دوست ندارد کام 

هواداران را تلخ کند گفت: حرفهایم را که بگویم برخی باید از فوتبال بروند. 
به گزارش  مهر، مهدی رحمتی پس از دیدار با پدیده که با تساوی خاتمه یافت و 
وی نیز با دریافت کارت شائبه برانگیز از دیدار با استقلال خوزستان محروم شد گفت: 
نمی خواهم آخر سال حرفی بزنم که دل هواداران شکسته شود، من دست تک تک 
آنها را می بوسم و کام کسی را تلخ نمی کنم. رحمتی که دقایقی بعد از سوت بازی نیز با 
داور بازی درگیریر لفظی داشت در ادامه افزود: حرف هایی برای گفتن دارم که فوتبال 
ایران را تکان می دهد و این حرف ها را در سال جدید خواهم گفت تا همه متوجه 
شوند که چه اتفاقاتی در فوتبال رخ می دهد. دروازه بان تیم فوتبال استقلال در پایان 
صحبت هایش برخی ها را تهدید کرد و گفت: حرف هایم را که بگویم برخی می فهمند 

که نباید در فوتبال بمانند.   

خبر بد برای هواداران استقلال 

رباط  روزبه چشمی  پاره شد
هافبک تیم فوتبال استقلال که در دیدار با پدیده مصدوم شده بود باید تحت عمل 

جراحی قرار بگیرد. 
به دکتر امین نوروزی، معاون پزشکی باشگاه استقلال در خصوص آسیب دیدگی 
روزبه چشمی در دیدار با پدیده اظهار داشت: متاسفانه این بازیکن روز  پنجشنبه از 
ناحیه زانو دچار مشکل شدیدی گردید که بلافاصله برای گرفتن MRI اقدام شد.وی 
افزود: جمعه هم کمیسیون پزشکی داشتیم که متخصصین به اتفاق نظر بر پارگی رباط 
صلیبی چشمی و انجام عمل جراحی در این ناحیه داشتند.امین نوروزی خاطرنشان 
کرد: این بازیکن برای کاهش تورم نیاز به فیزیوتراپی دارد. روز چهارشنبه هم از ایشان 
تست گرفته تا زمان عمل جراحی مشخص شود. چشمی پیش از این سابقه مصدومیت 

در این ناحیه نداشته است.

صبا صفر - یک پرسپولیس

 عیدی زودهنگام برانكو به هواداران 

استقلال صفر - پدیده صفر

آبی ها با صدرنشینی سال  را تمام کردند 

پرسپولیس با یک گل صبا را در قم شکست داد تا در پایان سال 
94، به رتبه سوم جدول صعود کند.

به گزارش ایسنا، تیم های فوتبال صبای قم و پرسولیس در آخرین 
دیدار خود در سال 94، امروز از ساعت 16 در ورزشگاه یادگار امام 
)ره( قم رو در روی هم قرار گرفتند که این بازی با گل نیمه نخست 

فرشاد احمدزاده به سود پرسپولیس خاتمه یافت.
تک گل این بازی را فرشاد احمدزاده در دقیقه 42 به ثمر رساند.

در این بازی امیرحسین صادقی، فرید بهزادی کریمی، کریم 
اسلامی و فرشید باقری از صبای قم و علی علیپور و فرشاد احمدزاده 

از پرسپولیس با کارت زرد داور جریمه شدند.
با این پیروزی پرسولیس 41 امیتازی شد و رتبه سوم جدول صعود 

کرد. صبا هم با 31 امتیاز سابق در رتبه نهم باقی ماند.
نیمه نخست:

بازی دو تیم در حالی آغاز شد که اغلب بازیکنان در پاس های اخر 
پر اشتباه بودند و به نظر می رسید حساسیت ها روی عملکرد بازیکنان 

هم اثر گذاشته است.
در دقیقه 12، پیام صادقیان پشت ضربه کاشته مقابل محوطه 
جریمه پرسپولیس رفت اما ضربه او با اختلاف از بالای دروازه رد شد.

در دقیقه 13، محسن مسلمان توپی را که در مقابل محوطه هجده 
قدم صبا به دست آورده بود با شوتی نسبتا خطرناک به کنار دروازه 

حریف زد.
دروازه  چپ  سمت  از  را  کرنری  صبا  بازیکن   ،22 دقیقه  در 
پرسپولیس ارسال کرد که این توپ با خروج اشتباه سوشا مکانی 
همراه بود اما مدافعان پرسپولیس به سرعت زیر توپ زدند تا خطر از 

دروازه این تیم دور شود.
در دقیقه 26، بازیکنان پرسپولیس روی حرکت امید عالیشاه ضد 
حمله ای را تدارک دیدند که پس از همکاری مسلمان و عالیشاه، توپ 
در داخل محوطه هجده قدم به احمدزاده رسید اما شوت او با بی 

دقتی به بیرون رفت.
در دقیقه 28، توپ بلند بازیکنان صبا که به داخل محوطه جریمه 
پرسپولیس ارسال شده بود با خروج و واکنش نسبتا خطرناک سوشا 

مکانی مواجه شد.
در دقیقه 31 نیز یک بار دیگر ارسال بلند پیام صادقیان به محوطه 
جریمه پرسپولیس رسید و با شوت روی پای محمد قاضی به سمت 
دروازه سوشا مکانی همراه شد که این دروازه بان هم واکنش خوبی 

داشت.
*گل: دردقیقه 41 پس از اشتباه حامد لک در خروج از دروازه، 
فرشاد احمدزاده از نزدیک ترین فاصل ممکن با ضربه سر دروازه صبا 

را باز کرد تا نیمه نخست با همین یک گل به پایان برسد.
نیمه دوم:

در دقیقه 52، توپی که از کرنر سمت چپ صبا ارسال شده بود به 
طور اتفاقی به پای بازیکن صبا خورد و به سمت دروزاه لک رفت که 

این سنگربان توپ را روی خط جمع کرد.
در دقیقه 80، ابوالفضل ابراهیمی شوتی را از داخل محوطه هجده 
قدم به سمت دروازه پرسپولیس شوت کرد که توپ پس از برخورد با 
محمد نوراللهی به کرنر رفت. صبایی ها معتقد بودند که در این صحنه 

توپ به دست نوراللهی خورده است.
در ادامه نیز حملات صبا به جایی نرسید تا پرسپولیس با سه امتیاز 

ارزشمند به تعطیلات برود.
حدود دوازده هزار نفر این بازی را از نزدیک مشاهده کردند.

ترکیب پرسپولیس: سوشا مکانی، محمد انصاری، مایکل اومانا، 
لوکا ماریچ ، بابک حاتمی، فرشاد احمدزاده، احمد نوراللهی، محسن 
مسلمان )مهدی طارمی 75(، امید عالیشاه، مهرداد کفشگری و علی 

علیپور سرمربی: برانکو ایوانکوویچ
ترکیب صبای قم: حامد لک، فیلیپ ماچادو، امیرحسین صادقی، 
داوود بهادری، محمد امین آرام طبع، فرشید باقری، اکبر صادقی، 
فرید بهزادی کریمی ) محمد اوسانی 66(، پیام صادقیان ) ابوالفضل 

ابراهیمی 66(، کریم اسلامی و محمد قاضی، سرمربی: علی دایی 
ایوانکوویچ:  صبا با دایی می تواند جزو سه تیم صدر باشد

سرمربی پرسپولیس پس از پیروزی تیمش برابر صبا می گوید این 
بازی سخت ترین دیدار فصل این تیم بوده است.

 برانکو ایوانکوویچ پس از پیروزی یک بر صفر پرسپولیس برابر صبا 
و بازگشت این تیم به رده سوم جدول اظهار کرد: مایلم قبل از هر 
چیز نوروز را به مردم ایران و به ویژه هواداران تبریک می گویم. فکر 

می کنم این پیروزی یک عیدی خوب و زیبا برای هواداران مان بود.

وی افزود: برد برابر صبا برای رسیدن ما به صدر جدول خیلی 
مهم بود. فکر می کنم این بازی سخت ترین دیدار ما تا آخر فصل 
باشد. صبا تیم بسیار خوبی است و استحقاق حضور در سه تیم بالای 

جدول را دارد.
برانکو با اشاره به نمایش دو تیم گفت: فکر می کنم با وجود اینکه 
تنها یک گل رد و بدل شد اما تماشاگران بازی خوبی را تماشا کردند. 
پرسپولیس از ابتدای فصل نمایش خوبی را ارائه می کرد و از همان 
زمان می دانستیم که جایگاه مان در رده های میانی نیست. اکنون 17 
هفته است که به تیمی نباخته ایم و به برد در این بازی هم نیاز 
داشتیم. این برد به ما کمک می کند که در کنار استقلال، استقلال 
خوزستان و ذوب آهن در صدر رقابت کنیم. بار دیگر تکرار می کنم 
که صبا با بودن علی دایی مستحق بودن در بین سه تیم بالایی 

جدول است.
برانکو همچنین در نشست خبری اظهار کرد: حتما می دانید که 
به خاطر این برد که مقابل تیمی خوب و قدرتمند به دست آوردیم، 
خوشحال و راضی هستم. با تیمی قدر و قدرتمند بازی داشتیم و 
می خواهم این برد را به همه هواداران تقدیم کنم. البته در آستانه نوروز 
قرار داریم و من این روزها را به هواداران و ایرانی ها تبریک می گویم. 
این پیروزی یک هدیه نوروزی بسیار جالب برای هواداران مان بود. 
نمی خواهم درباره مشکلاتی که قبل از بازی داشتیم صحبت کنم. 

مایلم از بازیکنانم به خاطر نهایت تلاشی که انجام دادم، تشکر کنم.
او اضافه کرد: این بردی بود که ما آن را لازم داشتیم چون این 
پیروزی به ما انگیزه مضاعف می دهد تا بتوانیم مسیرمان را در جهت 
کسب نتیجه موفق ادامه دهیم. فکر می کنم تا آخرین بازی لیگ 
مشخص نباشد که چه تیمی قهرمان خواهد شد. این سه امتیاز ما 
را به حداقل فاصله با رقبایمان رساند، به این ترتیب که الان ما یکی 
از نامزدهای قدرتمند برای کسب قهرمانی هستیم. ما استحقاق این 
پیروزی را داشتیم. بازیکنانم به لحاظ تاکتیکی بسیار خوب عمل 
کردند. البته در کنار گلی که به ثمر رساندیم،  چند موقعیت خوب 
گلزنی هم به دست آوردیم. نشان دادیم که توانایی این قهرمان شدن 

در لیگ را داریم.
برانکو درباره تغییر سیستمی که تیمش داشت، گفت: به اینجا 
نیامده بودیم که ببازیم چون در دقایق ابتدایی بازی فرصت گلزنی 
به دست آوردیم. با توجه به اینکه مشکلات زیادی قبل از بازی 
داشتیم، به طوری که نه رامین رضایین و نه محسن بنگر را در اختیار 
نداشتیم. طارمی هم برای بازی آمادگی نداشت. بنابراین مجبور بودیم 
اصلاحاتی در نحوه کارمان ایجاد کنیم. امروز مهرداد کفشگری در 
ترکیب تیم حضور داشت، علی علیپور هم به عنوان یکی از مهاجمان 

کناری برایمان بازی کرد. تغییراتی که داشتیم، حداقل بود.
سرمربی پرسپولیس در ادامه افزود: همدلی خوبی در تیم داریم 
و امروز کاملا هماهنگ عمل کردیم. صبا در این بازی نشان داد که 
تیمی است که از ضدحملات به خوبی استفاده می کند اما ما موفق 
عمل کردیم و توانستیم نقطه قوت آنها را کور کنیم. بازیکنان ما به 
لحاظ تاکتیکی خوب عمل کردند و به غیر از چند فرصت عادی، 

فرصت چندانی به حریف ندادند.

برانکو در پاسخ به سوال خبرنگار ایسنا مبنی بر اینکه آیا بازی 
نکردن طارمی به خاطر مسائل انضباطی بود، گفت: طارمی امروز آماده 

نبود.
برانکو درباره سیستم بازی تیمش گفت: ما امروز تدافعی بازی 
نکردیم. به دنبال کسب دومین گل بودیم و با آوردن طارمی به زمین 
می خواستیم باز هم گل بزنیم. طبیعی است که وقتی گل را به ثمر 
رساندیم، بازی فیزیکی تر شد و صبا رو به بازی مستقیم آورد. در این 
زمان مهمترین مساله این بود که کدام تیم روی توپ های دوم بهتر 

عمل می کند.
ما امروز بعد از اینکه گل را به ثمر رساندیم، یکی، دو فرصت خوب 

به دست آوردیم اما این موقعیت ها از دست رفت.
برانکو در پاسخ به سوالی درباره عملکرد مهرداد کفشگری هم گفت: 
امروز مهرداد کفشگری خوب بازی کرد و ما از عملکرد او راضی 
هستیم. من خوشحالم که کفشگری امروز ثابت کرد شایستگی 
حضور در ترکیب اصلی را دارد. او در ابتدای فصل با بدشانسی مواجه 
شد و به دلیل مصدومیت شدید از ترکیب تیم فاصله گرفت. البته 
بدشانسی دیگری که او با آن مواجه شده این است که در پستش دو 

بازیکن ملی پوش داریم.
سرمربی پرسپولیس افزود: هم بابک حاتمی و هم مهرداد کفشگری 
امروز خوب بازی کردند. آنها بازیکنانی هستند که ما در پست شان 
بازیکنان ملی پوش مثل رامین رضاییان و کمال کامیابی نیا داریم؛ 
بازیکنانی که واقعا خوب بازی می کنند. طبیعتا در حالت عادی 
نمی توانم این بازیکنان را کنار بگذارم و به آنها بازی بدهم. باید همیشه 
آماده باشند که از فرصت استفاده کنند و خودشان را نشان دهند. 
امروز هم خوب ظاهر شدند و هر کاری که من از آنها خواستم را 

اجرا کردند.
برانکو در پایان در پاسخ به سوالی درباره غیبت رضا نورمحمدی 

گفت: او مصدوم بود.
دایی:  به اشتباه های بچه گانه مان می بازیم

سرمربی تیم صبای قم می گوید تیمش در این بزای بهتر از 
پرسپولیس بوده و فقط روی یک اشتباه ناشیانه شکست خوردند.

 علی دایی پس از باخت خانگی صبا برابر پرسپولیس اظهار کرد: 
بازی سختی بود. بهتر از پرسپولیس بازی کردیم. موقعیت  های بهتر 
از این تیم بود. متاسفانه باز هم روی اشتباهات فردی گل خوردیم. 
نمی دانم کی این اشتباهات دست از سر ما بر می دارد. خوب بودیم 

و باید می بردیم.
او اضافه کرد: متاسفانه نمی توانم روی اشتباهات فردی بازیکنان 
تاثیر بگذارم. اشتباه ناشیناه ای را لک انجام داد و در نتیجه گل 
خوردیم. در نیم فصل دوم این مشکل را داشتیم. در چند بازی 
گذشته این مشکل را داشتیم. باید بگویم که تیم ما خوب بازی کرد. 

موقعیت هایمان را با بی دقتی بیرون زدیم.
سرمربی صبا گفت: خیلی خوب کار کردیم و تمرینات خوبی را هم 
داشتیم. باید کاری انجام دهیم که این اشتباهات کاهش پیدا کند. 
یک برد می تواند شرایط ما را بهتر کند. تمام سعی مان این است که 

در نیم فصل دوم جایگاه مان را پس بگیریم.

دایی درباره عدم حضور ثابت ابوالفضل ابراهیمی در این بازی اظهار 
کرد: می خواستیم از توپ های بلند پیام صادقیان استفاده کنیم که 
خط هافبک فشرده پرسپولیس این اجازه را نداد. ابراهیمی یکی از 
بهترین بازیکنان تیم مان است و در ادامه لیگ کمک بسیاری به ما 

انجام می دهد.
به گزارش ایسنا، علی دایی در نشست خبری هم اظهار کرد: بازی 
سخت و پایاپایی بود و در نیمه اول هر دو تیم نتوانستند کار خاصی 
انجام دهند. ما امروز مثل خیلی از بازی های قبلی مان با اشتباه های 
بچه گانه روبه رو شدیم. در نیمه دوم هر کاری کردیم اما نتوانستیم گل 
بزنیم. تمام سعی مان را کردیم اما نتوانستیم نتیجه بازی را برگردانیم.

دایی اضافه کرد: بازیکنانم بی دقتی کردند و توپ هایی که به دست 
می آوردند را نمی توانستند به گل تبدیل کنند. ما در این بازی به 
هیچ عنوان استحقاق باخت را نداشتیم. اگر بازی را دیده باشید گل 
پرسپولیس زمانی به ثمر رسید که اتفاق خاصی روی دروازه ما رخ 
نداده بود اما با یک اشتباه بچه گانه گل خوردیم و یک باخت در 

کارنامه صبا ثبت شد.
او ادامه داد: من قبل از بازی هم گفته بودم که اشتباه های فردی 
کمر تیم ما را شکسته است. تیم ما از نظر گروهی و تاکتیکی خوب 
کار می کند و از این نظر مشکلی نداریم. تنها مشکل ما این است 
که اشتباه های بچه گانه مرتکب می شویم و این اشتباه ها در پنج 
بازی اخیر کمر تیم ما را شکسته است. ما با این اشتباه ها خودمان 
را می کشیم. متاسفانه به قول آقای میاچ هاراگیری می کنیم. این 
اشتباه ها به هیچ عنوان قابل جبران نیست. اگر دقت کرده باشید 
می بینید که در پنج، شش بازی قبلی روی همین اشتباه ها امتیاز از 

دست دادیم و جایگاه مان از دست رفت.
دایی در پاسخ به این سوال که مشکل گلزنی تیمش چه وقتی حل 
خواهد شد، گفت: با مشکل گلزنی نمی شود کاری کرد. ما در تمرینات 
کار می کنیم. من فکر می کنم مهاجم باید به طور مادرزادی گلزن 
باشد.با تمرینات گلزنی تقویت می شود اما نمی توانیم کار خاصی انجام 

دهیم. ما همیشه روی مسائل هجومی کار می کنیم.
ابوالفضل  وی در پاسخ به این سوال که دلیل نیمکت نشینی 
ابراهیمی چه بود، گفت: حضور بهادری ارتباطی به ابراهیمی ندارد. 
بهادری یک مدافع راست است. ابراهیمی در مقابل سپاهان 20 دقیقه 
بازی کرد و عملکرد خوبی داشت. امروز هم باید بازی می کرد. فکر 
می کنم او جزو بازیکنان خوب ماست. ما به خاطر عملکرد پرسپولیس 
و حملاتی که این تیم در بازی های قبل انجام می داد از صادقیان به 
جای ابراهیمی استفاده کردیم تا او بتواند با تکنیکش ما را صاحب 
موقعیت کند. اگر بازی را با دقت دیده باشید، می بینید که پرسپولیس 
در زمین خودش بود و فرصت گلی روی دروازه ما نداشت. پرسپولیس 
فضا را از ما گرفته بود و نتوانستیم ایده هایمان را اجرایی کنیم. از زمانی 
هم که ابراهیمی وارد زمین شد وضعیت تیمی مان خیلی بهتر شد و 
رو به جلوتر بازی کردیم. به نظرم جوانان باید از ابراهیمی یاد بگیرند. 
او متین و با شخصیت روی نیمکت نشست و هر زمانی که به بازی 
آمد با تمام وجود برای تیم بازی کرد. جوانانی مثل اوسانی باید این 
مسائل را از ابراهیمی یاد بگیرند. زمانی که برای ما به میدان می رود 

به تیم کمک می کند.
دایی در پاسخ به این سوال که آیا با توجه به میزبانی تان از پیش 
برنده بود، گفت: ما از پیش برنده نبودیم و چنین تفکری هم نداشتیم. 
می دانستیم بازی سختی داریم و خودمان را برای این بازی سخت 
آماده کرده بودیم. ما مقابل پرسپولیسی که در تمام بازی هایش شش، 
هفت موقعیت گل دارد، خوب بازی کردیم و اجازه ندادیم که موقعیت 
گلی روی دروازه ما خلق کند. بازی ما فوق العاده تاکتیکی و خوب بود 
و اسیر اشتباه شدیم. اشتباه کردیم و گل خوردیم و دیگر نتوانستیم 
گل بزنیم. بازیکنانم با تمام جود بازی کردند و قسمت این بود که 

ببازیم.
وی در پاسخ به سوال خبرنگاری که از دایی پرسید چرا تیم شما از 
ناحیه دروازه بانی لطمه می خورد و از طرف دیگر مهاجمان نمی توانند 
موقعیت ها را تبدیل به گل کنند، گفت: متاسفانه هر کاری می کنیم 
و فکر می کنم دروازه بانهای ما بهترین مربیان گلرهای ایران را دارند. 
غلامپور به خوبی با دروازه بانها کار می کند. روی صحنه گل هم دلیلی 
نداشت که لک توپ را مشت کند. می توانست به راحتی توپ را در 
اختیار بگیرد. مسائل عجیبی در تیم می بینیم. برای گل زدن هم 
کار می کنیم اما همانطور که گفتم گلزن باید مادرزاد گلزن باشد تا 
با تمرینات توانایی اش بالاتر بیاید. ما نمی توانیم با تمرینات یک نفر 

را گلزن کنیم.

عصر روز پنجشنبه مصاف  تیم های استقلال و پدیده با 
تساوی بدون گل مساوی به پایان رسید. 

دیدار تیم های استقلال و پدیده مشهد در چارچوب هفته 
بیست و سوم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران با تساوی بدون 
گل به پایان رسید. استقلال با این تساوی همچنان صدرنشین 
باقی ماند و با صدرنشینی سال 94 را به پایان رساند اما رکورد 
شکست ناپذیری تیم پدیده برابر آبی های پایتخت همچنان 

باقی ماند. 
نیمه نخست: 

نیمه نخست این دیدار با احتیاط دو تیم و سعی در مالکیت 
توپ آغاز شد ولی در دقیقه هشتم بازی محمود خمیسی 
نزدیک بود دروازه تیم خودش را باز کند. ضربه سر او را مجتبی 
روشنگر به سختی راهی کرنر کرد تا اولین فرصت بازی از دست 
برود. بعد از این موقعیت تیم پدیده کمی جلو کشید ولی تلاش 
آنها نتیجه ای نداشت و بازی بعد از دقایقی به سمت تعادل 

پیش رفت. 
از اواسط نیمه، استقلال بر بازی سوار شد ولی دفاع چند لایه 
تیم پدیده مانع از ایجاد فرصت جدی برای شاگردان مظلومی 
می شد و در آن سو تیم پدیده هم کاملا روی ضد حملات با 
برنامه بود هرچند که آنها هم نتوانستند از ضد حملات خود 
سودی ببرند.  یکی از جدی ترین فرصت های استقلال در 
این دیدار در دقیقه 38 به دست آمد که ارسال عادل شیحی 
برای شهباززاده را مدافع تیم پدیده با ضربه سر از دروازه تیمش 

دور کرد. 
در دقیقه 45، عادل شیحی در محوطه جریمه حریف با پاس 
امید ابراهیمی صاحب توپ شد ولی ضربه پای چپ او با بی 

دقی از کنار دروازه به بیرون رفت. 
نیمه دوم: 

بازی را خیلی طوفانی شروع کرد و  نیمه دوم  استقلال 
می توانست در همان اوایل بازی به گل برسد اما ضربه سر 
شهباززاده را مجتبی روشنگر با واکنشی دیدنی دفع کرد و 
برگشت این توپ را محسن کریمی از یک قدمی دوراه خالی 
پدیده به اوت زد تا بهترین فرصت استقلال برای گلزنی از دست 
برود.  در ادامه این دیدار بازهم استقلالی به فشار خود روی 
دروازه تیم پدیده ادامه دادند و این بار عادل شیحی نتوانست از 
فرصت گلزنی به دست آمده استفاده کند و با خودخواهی یک 

فرصت خوب را در دقیقه 51 از دست داد. 
به گزارش ایسنا در ادامه این دیدار و در دقیقه 65 بازی 
بازهم استقلالی ها یک فرصت خوب را توسط محسن کریمی 
از دست دادند. او در داخل محوطه جریمه تیم پدیده با یک 
ضربه بی دقت توپ را به آسمان زد تا بازی همچنان صفر بر 
صفر باقی بماند.  استقلالی ها در طول نیمه دوم این دیدار فشار 
خوبی را روی دروازه تیم پدیده آوردند ولی تلاش آنها نتیجه 
بخش نبود و شوت های بی دقت و پاس های نهایی ضعیف 
استقلالی ها را به گل نرساند و در سوی دیگر میدان تیم پدیده 
هم که در نیمه دوم برای حفظ نتیجه وارد میدان شده بود به 

هدفش رسید تا دو تیم امتیازات را با یکدیگر تقسیم کنند. 
ترکیب استقلال: سید مهدی رحمتی، امین حاج محمدی، 
هرایر مگویان، میلادفخرالدینی، میثم مجیدی، امید ابراهیمی، 
روزبه چشمی )محمدرضا خرسندنیا 42(، سجاد شهباززاده، 
محسن کریمی )آرش برهانی 75(، عادل شیحی و جابر انصاری 

)بهنام برزای 54( 

ترکیب پدیده: مجتبی روشنگر، محمدحسین مرادمند، 
میثم  احمدی،  کریم  نظرزاده،  مسعود  خمیسی،  محمود 
نقی زاده، حسین بادامکی )فریبرز گرامی 75(، علی فرامرزی، 
محسن یوسفی )محسن بیات 75(، مهدی خیری )بهمن 

سالاری 89( و یونس شاکری. 
پرویز مظلومی: پدیده اتوبوسی دفاع می کرد

 سرمربی تیم فوتبال استقلال پس از تساوی تیمش برابر 
پدیده گفت: موقعیت های زیادی را روی دروازه حریف ایجاد 
کردیم که نتوانستیم از آنها استفاده کنیم. ضمن اینکه تیم 

حریف اتوبوسی دفاع می کرد. 
پرویز مظلومی ضمن بیان این مطلب به خبرنگاران حاضر 
در سالن کنفرانس ورزشگاه آزادی گفت: بازی خوبی از سوی 
استقلال ارائه شد اما فقط گل نزدیم. ما در این دیدار موقعیت به 
حریف ندادیم اما نتوانستیم از فرصت هایی که بدست آوردیم 
استفاده کنیم. سرمربی تیم فوتبال استقلال با اشاره به عملکرد 
تیم حریف گفت: پدیده اتوبوسی دفاع می کرد. حیف شد که 
ما نتوانستیم سه امتیاز را بگیریم. متاسفانه بعد از از دست دادن 
چشمی خلا در خط دفاعی ما ایجاد شد. با این حال از بازیکنانم 

تشکر می کنم که همه تلاششان را کردند.
وی با بیان اینکه برخی بازیکنانش اخطار بی مورد گرفتند 
گفت: متاسفانه برخی بازیکنان به خاطر اینکه عصبانی شده 
بودند کارت بی مورد گرفتند که طبیعتا به آنها تذکر خواهیم 
داد. مظلومی با بیان اینکه به تیم داوری خسته نباشید می 
گوید در مورد قضاوت داور نیز گفت: باید بررسی شود که آیا 
واقعا وقت تلف شده چهار دقیقه بود؟ فکر می کنم که باید زمان 
بیشتری را می گرفت. ضمن اینکه به من گفتند آن توپی که 
روی خط برگردانده شد گل شده است. با این حال باید بررسی 
شود. سرمربی تیم فوتبال استقلال در واکنش به اینکه این 
تساوی بیشتر به نفع تیم های پرسپولیس و استقلال خوزستان 
شد گفت: به هر حال ما سال آینده هفت بازی حساس پیش 
رو داریم که باید آنها را با پیروزی پشت سربگذاریم. سرنوشت 
دست خودمان است و امیدوارم بتوانیم به امتیازات مورد نظر 

دست پیدا کنیم.
سرمربی تیم فوتبال پدیده:

  امیدوارم استقلال قهرمان شود 
سرمربی تیم فوتبال پدیده می گوید تیمش در این بازی وقت 

کشی نکرده و او با وقت کشی مخالف است. 

، رضا مهاجری پس از تساوی تیمش برابر استقلال گفت: 
ما نود دقیقه هم پای استقلال دویدیم و متاسفم که بازی گل 
نداشت و مطمئنم اگر بازی گل داشت، کیفیت بازی بهتر می 
شد.  وی درباره وقت کشی تیمش در این بازی گفت: کجا وقت 
کشی کردیم؟ چقدر این مسائل که شما می گویید وقت بازی 
را گرفت؟ من با وقت کشی مخالفم. وقتی 5 بازیکن من نیستند 
نمی توانم ریسک کنم. ما به دنبال حفظ توپ بودیم. موقعیت 
چندانی به استقلال ندادیم و در نظر بگیرید که استقلال همه 
مهره هایش را داشت. ضدفوتبال با فوتبال دفاعی فرق دارد. ما 
فضا به حریف ندادیم.  وی در پاسخ به این سوال که چرا تعویض 
بادامکی با تاخیر انجام شد، بیان کرد: من در جریان این مسئله 
نبودم. به رغم احترامی که برای شما قائلم باید بگویم، که تیمی 
مثل ما با هزار مشکل در آزادی فوتبال خوبی ارائه کرده ولی 
شما این را نمی بینید و اینکه روشنگر دو دقیقه فلان کار کرده 
را می بینید. اینجا به بازیکنان من دارید کم لطفی می کنید و 
خوب است این را هم که چقدر ما موقعیت داشتیم و خوب 
بازی کردیم ببینید. سرمربی تیم پدیده درباره پرسینگ تیمش 
در این دیدار بیان کرد: ما به دنبال برد بودیم. وقتی توپ را از 
دست می دادیم پرس را شروع می کردیم. امروز خیلی زحمت 
کشیدیم. دو مدافع من با سر بانداژ شده وارد زمین شدند. 
دو دفاع وسط ما با 15 بخیه روی سر و یکی با 8 بخیه زیر 
ابرویش بازی کرد. وی درپاسخ به شش هفته شکست ناپذیری 
تیمش گفت: من نگران امروز بودم بابت بازیکنانی که نداشتم. 
به دلیل اینکه ما ناصحی و عباسی را نداشتیم شکل بازی ما فرق 
داشت. گل نخوردن یک روحیه است و می توانیم کار کنیم و 
شرایط را بهتر کنیم.  مهاجری درپاسخ به این سوال که آیا توپ 
استقلالی ها از خط رد شده بود، گفت: از زاویه دید ما معلوم 
نبود. اگر گل می شد، دوستان ما را تحت فشار می گذاشتند. 

وی در پاسخ به این سوال که چرا تیمش با اسکورت ورزشگاه 
را ترک کرد؟ گفت: تیم ما یک دور امروز کل ورزشگاه را 
چرخید. ماموران گفتند از این طرف بروید و ما هم رفتیم. من 

درباره مسائل فنی صحبت می کنم. 
سرمربی تیم پدیده درباره داوری این دیدار گفت: من مشکلی 
روی داوری ندیدم. می شد حتی چند کارت هم به بازیکنان 
تیم حریف بدهد. من به تیم خودم توجه می کنم و اینکه 
پرسپولیس و تراکتورسازی خوشحال می شوند را نمی دانم چه 

بگویم ولی امیدوارم استقلال قهرمان شود. 
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رئیس آکادمی ملی فوتبال خبر داد: 

کفاشیان به زودی ثبت نام می کند 

رییس آکادمی ملی فوتبال با اعلام خبر کاندیداتوری علی کفاشیان برای شرکت در 
انتخابات فدراسیون فوتبال در دو سه روز آینده گفت: تمام استعلام های لازم در این 
زمینه انجام شده و از نظر قانون هیچ منعی برای حضور علی کفاشیان در انتخابات 

فدراسیون فوتبال وجود ندارد. 
محمدعلی علیزاده در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با حضور علی کفاشیان در انتخابات 
فدراسیون فوتبال اظهار کرد: طبق قوانین فیفا و اساسنامه هیچ منعی برای حضور علی 
کفاشیان در انتخابات فدراسیون فوتبال وجود ندارد و وی در این زمینه استعلام های 
لازم را انجام داده است و قانون نیز اجازه حضور وی را در انتخابات فدراسیون فوتبال 

می دهد. 
وی افزود: قانون کاملا روشن و مشخص است و اساسنامه فدراسیون فوتبال نیز 
می گوید برای حضور علی کفاشیان با وجود اینکه وی هنوز رییس فدراسیون فوتبال 
است منعی وجود ندارد. بنابراین باید همه تلاش کنند انتخابات فدراسیون فوتبال در 

شرایطی سالم، سازنده و بدون هر گونه حاشیه برگزار شود. 
و  ملی  تیم های  زمین شماره دو کمپ  علیزاده همچنین درخصوص وضعیت 
اینکه این زمین چه زمانی به بهره برداری می رسد و تیم ملی می تواند در این زمین 
تمرین های خود را انجام دهد تصریح کرد: زمین شماره دو آزادی با تلاش هایی که 
از سوی سازمان شهرداری منطقه 22 انجام گرفته هم اکنون مرحله بازسازی خود را 
طی می کند و در حال خاکبرداری است. امیدوارم تا برج 5 سال 95 این زمین به 
بهره برداری برسد. البته تمام برنامه ریزی بر این است که این زمین در تاریخ ذکر شده 
به بهره برداری برسد. همچنین بعد از پایان کار زمین شماره 2 زمین شماره یک کمپ 
تیم های ملی را نیز که هم اکنون از کیفیت خوبی برخوردار نیست و کاملا در حال 
تخریب است. در صورت تامین منابع مالی این زمین کاملا تخریب خواهد شد و مجددا 
شروع به کاشت خواهیم کرد. البته همه این عوامل بستگی به تامین منابع مالی دارد. 
علیزاده اضافه کرد: در حال حاضر هر دو زمین از شرایط بدی برخوردار است و از 
چرخه خارج شده است به طوری که دیگر جای مناسبی برای تمرین های تیم ملی 
نیست. این زمین ها عمر خود را سپری کرده اند و باید هرچه سریع تر نسبت به تعمیر و 
بازسازی هر دو زمین بویژه زمین شماره یک اقدامات لازم صورت بگیرد. البته بازسازی 
زمین شماره یک بستگی به این دارد که بعد از انتخابات فدراسیون فوتبال چه کسی 

در راس فدراسیون قرار بگیرد و چه تصمیمی در این زمینه اتخاذ کند. 
او از میزبانی ایران برای برگزاری اولین کنفرانس فوتسال پایه آسیا در سال 95 خبر 
داد و افزود: طی رایزنی هایی که در مالزی با کنفدراسیون فوتسال آسیا داشتیم، این 
مسئله مورد موافقت قرار گرفت و سال آینده کنفرانس فوتسال پایه آسیا و کنفرانس 
فوتبال ساحلی پایه آسیا در ایران برگزار خواهد شد. ضمن اینکه به دنبال تدوین طرح 
جامع فوتبال پایه در کشور هستیم که تدوین این طرح را در سال آینده آغاز خواهیم 
کرد که البته این مسئله نیاز به تعامل ملی و حمایت و همکاری تمام سازمان ها و 

ارگان ها دارد تا بتوانیم طرح جامع فوتبال پایه را هرچه سریع تر تدوین کنیم. 
علیزاده همچنین از برگزاری همایش بین المللی علم و فوتبال در سال آینده خبر 
داد و گفت: مقدمات برگزاری سومین همایش بین المللی علم و فوتبال انجام شده و 

ان شاءالله در سال این همایش با قدرت بیشتری برگزار خواهد شد. 
وی همچنین از مجهز شدن هتل المپیک در سال آینده خبر داد و گفت: به دنبال 
آن هستیم تا هتل المپیک را توسعه دهیم و ظرفیت هتلینگ و سالن های جانبی این 

هتل را از ظرفیت 120 نفر به 300 نفر افزایش دهیم. 



علمی و سلامت

چگونه با کمک زنجبیل اصولی لاغر شویم 
مطالعات حاکی از آن است که زنجبیل از جمله گیاهانی است که افراد بسیاری از خواص 

آن از جمله خواص چربی سوزی آن بی خبر هستند.
به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ زنجبیل نوعی ریشه گیاهی است 
که به علت طعم خوبش چاشنی مناسبی برای بسیاری از مواد غذایی محسوب می شود 
که خواص بسیاری برای تقویت سلامتی افراد دارد. از جمله خواص بی نظیر زنجبیل که 

بسیاری افراد از آن بی خبر هستند کمک به کاهش وزن است.
زنجبیل به شما کمک می کند تا اصولی و سالم وزن کم کنید و در کوچک کردن 
شکم های بزرگ نیز بسیار موثر است. در واقع نوشیدن و یا خوردن زنجبیل موتور 

چربی سوزی بدن را به کار می اندازد و کاهش وزن شما را تحت کنترل خود می گیرد.
محققان در مطالعه ای که در مجله علم، غذا و کشاورزی در سال 2015 منتشر شد این 
موضوع را اثبات کردند و نشان دادند که با اضافه کردن یکی از عناصر موجود در زنجبیل 
به نام جینجرول به برنامه غذایی موش هایی که از اضافه وزن رنج می بردند بعد از 30 روز 

نتایج جالبی بدست آمد.
نتایج این تحقیق نشان داد که بعد از 30 روز موش ها اضافه وزن خود را از دست دادند 
و سطح لپتین و قند خونشان بهبود یافت و به سطحی طبیعی رسید. لپتین ترکیبی است 
که نقش مهمی را در ایجاد حس پری و سیری بعد از خوردن وعده های غذایی ایفا می کند. 
اهمیت لپتین در کاهش وزن بسیار مهم است و برای کاهش وزنی اصولی و موفق بسیار 

تاثیرگذار است.

اینگونه با تخم مرغ معجزه کنید 
تحقیقات نشان داده اگر به مدت یک هفته تنها 3 تخم مرغ بخورید اتفاقات جالبی در بدن 

شما می افتد که شما را شگفت زده خواهد کرد.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ بسیاری از افراد بر این باورند که تخم 
مرغ دارای مقادیر بالای کلسترول است. بسیاری دیگری تخم مرغ را ماده غذایی مفید 
و سالمی در نظر می گیرند که تاثیرات مثبتی بر سلامتی دارد. اما بسیاری افراد از برخی 

ویژگی های تخم مرغ بی خبر هستند که در اینجا ما به مهم ترین آن ها اشاره می کنبم.
تخم به علت سرشار بودن از پروتئین باعث می شود بعد از خوردن آن احساس سیری 
کنید و تا حدودی اشتهای شما را سرکوب می کند و تا چند ساعت از پرخوری شما 
جلوگیری می کند. از طرف دیگر، تخم مرغ موتور چرب سوزی شما را به کار می اندازد و 
به کاهش وزن شما کمک می کند. مطالعه ای جدید نشان داده افرادی که به طور منظم 
تخم مرغ مصرف می کنند 65 درصد بیشتر از افراد دیگر کاهش وزن موفق را تجربه 

خواهند کرد.
گفتنی است که تخم مرغ به علت ویتامین B2 ،B12 و B5 به زیباتر شدن پوست و 
مو و تقویت کبد شما کمک می کند. علاوه بر این مصرف تخم مرغ سیستم ایمنی بدن را 
تقویت می کند و عملکرد آن را بهبود می بخشد. از جمله مهم ترین فواید مصرف تخم مرغ 

می توان به موارد زیر اشاره کرد:
قوی کردن و استحکام بخشیدن به استخوان ها

تقویت دهان و دندان
افزایش بقای بدن به علت سرشار بودن از آمینواسید

افزایش انرژی و توان بدنی
افزایش و بهبود عملکرد مغز

کاهش خطر ابتلا به مشکلات قلبی عروقی
تقویت سیستم عصبی بدن

)LDL( کاهش چربی مضر بدن

اثرات معجزه آسای سرکه
 بر پیشگیری و درمان بیماری ها 

سرکه از طب قدیم در انواع درمان ها و معالجات دارویی کاربرد داشته و حال طب جدید 
زوایای جدیدی از اثرات منحصر بفرد این چاشنی معطر را کشف کرده است.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ پژوهشگران به تازگی اثرات منحصر 
بفردی در خصوص مصرف سرکه بر سلامت افراد به دست آورده اند.

گفتنی است، براساس تحقیقات سرکه نوعی اثر ضد قند خون دارد ولی کارشناسان هنوز 
از مکانیسم آن مطمئن نیستند.

بررسی ها نشان می دهند، بیماران دیابتی نوع 2، که دو قاشق غذا خوری سرکه سیب در 
زمان خواب مصرف کرده اند درست نوبت صبح روز بعد قند خون آنها پایین بوده است. اما 

در عین حال ترشی و مشتقات آن چنین اثری بر قند خون و کاهش آن ندارد.
پژوهشگران در عین حال هشدار می دهند افراد باید در نوشیدن سرکه احتیاط را رعایت 
کنند زیرا سرکه می تواند باعث سوزانده شدن مری و حتی بروز سرطان دستگاه گوارش 

شود.
پژوهشگران وجود اسید استیک در سرکه را برای تولید اکسید نیتریک و در نتیجه کنترل 

فشار خون بالا موثر می دانند.
سرکه همچنین می تواند با نابود کردن حجم چربی شکمی باعث لاغری و تناسب اندام 

در افراد شود.
پژوهشگران اثر سرکه را در متلاشی کردن بافت های چربی در افراد دچار اضافه وزن 

توسط تصویر برداری mri مشاهده کرده اند.
پژوهشگران در عین حال توصیه می کنند افراد برای قرار دادن سرکه در رژیم غذایی 
روزانه خود مواردی چون انواع بیماری ها بویژه بیماریهای اعصاب، مشکلات گوارشی و بویژه 
حساسیت های غذایی را مورد توجه قرار دهند و با پزشک قبل از انجام این درمان خانگی 

حتما مشورت انجام دهند.
پس از مصرف سرکه به دلیل ماهیت اسیدی این چاشنی غذایی شستشوی دندان ها 

اهمیت دارد.
همچنین مصرف سرکه های تاریخ گذشته و مانده می تواند آسیب های عصبی و جسمی 

فراوان به افراد وارد کند.

این خوراکی ها را هر روز بخورید 
غذاهایی خاص با اثرات دارویی باید جزو لاینفک رژیم غذایی انسان ها در هر شبانه روز 

باشند.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ پژوهشگران اعتقاد دارند اهمیت برخی 
مواد غذایی به حدی است که باید هر روز در رژیم غذایی افراد قرار بگیرد. از جمله این مواد 
غذایی کلم ها مانند کلم بروکلی، کلم بروکسل، گل کلم، کلم پیچ، شلغم، تربچه و همینطور 

سبزی شاهی هستند که باید هر روز خورده شوند.
بررسی ها نشان می دهند، از گروه سبزیجات خوردن اسفناج، برگ چغندر، مارچوبه، 
هویج، ذرت، کدو، قارچ، سیر، بامیه، پیاز، کدو تنبل، نخود فرنگی، سیب زمینی شیرین و 

گوجه فرهنگی نیز اهمیت فراوان دارد.
از میان دانه ها خوردن لوبیا، سویا، لوبیای پخته، نخود، عدس، لوبیا چیتی و لپه نیز در 

حفظ سلامت اثری منحصر به فرد دارد.
پژوهشگران مصرف انگور، کشمش، گیلاس، تمشک و توت فرنگی را هر روز به افراد 

توصیه می کنند.
از میان میوه ها، سیب، زرد آلو، موز، خرما، انجیر، گریپ فروت، هندوانه، کیوی، لیمو، انبه، 

پرتقال، هلو، گلابی، آناناس، آلو، انار و نارنگی نیز برای سلامت بدن موثر است.
دانه های آجیل، مصرف گندم، برنج و همینطور 90 دقیقه در روز ورزش و نوشیدن 5 

لیوان آب در روز می تواند سلامتی افراد را تا حد زیادی تامین کند.
پژوهشگران در عین حال اذعان دارند با توجه به عدم وجود تمامی مواد غذایی نام برده 
در فصول مختلف سال افراد باید سعی کنند حداقل از هر دسته مواد غذایی یک مورد را 

در روز و در رژیم غذایی خود جای دهند تا از ابتلا به بیماری های مرگبار در امان بمانند.

سوسیس بخر، سرطان خون ببر! 
بیشتر پزشکان و متخصصان بر این باورند که در برنامه غذایی کودکان به هیچ وجه 

نباید جایی برای هات داگ وجود داشته باشد و یا دست کم مصرف آن باید محدود شود.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ هات داگ از جمله غذاهای محبوب و 
پرطرفدار در میان افراد در سنین مختلف است و یکی از غذاهایی است که کودکان و 
نوجوانان بسیار به مصرف آن علاقه مند هستند و در بیشتر مواقع مصرف آن را با پنیر و 
آب های گازدار ترجیح می دهند و همین امر بر معایب آن میفزاید. بنابر تحقیقی جدید، 
کودکانی که در هر ماه بیش از دو عدد هات داگ استفاده کنند 9 برابر بیشتر از کودکان 

دیگر امکان دارد که به سرطان خود در دوران کودکی مبتلا شوند.
علاوه بر این، مادرانی که در دوران بارداری در هر هفته یک هات داگ مصرف کنند 
احتمال اینکه نوزداشان در دوران کودکی به سرطان مبتلا شود افزایش می یابد. به طور 
مشابه، پدرانی که قبل از اقدام به بارداری مقادیر زیادی هات داگ مصرف می کنند بیشتر 

امکان دارد که کودکانشان در آینده به سرطان خون مبتلا شوند.
نیتریت یکی از مواد افزودنی به هات داگ است که می تواند سبب مسمومیت غذایی حاد 
شود. طی فرآیند پخت هات داگ، نیترات موجود در آن با آمین هایی که به طور طبیعی در 
گوشت وجود دارد ترکیب می شود و نیتروسو تشکیل می شود که خود ترکیبی سرطان زا 
است و می تواند در کودکان سبب بروز سرطان خون شود.سعی کنید در صورت استفاده 
از هات اگ از گوشت های بدون نیتریت استفاده کنید و یا مصرف هات داگ را تا حد امکان 

به حداقل برسانید.
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 X-Plane سازمان پروژه های پیشرفته دفاعی ایالات متحده آمریکا، هواپیمای تمام برقی
VTOL با مجموعه بال های ثابت و قابل چرخش را به عنوان طرح برتر معرفی کرد.

به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا( - منطقه خراسان، هواپیمای VTOL دارای 
ویژگی های برتر فنی همچون فضای بار تحتانی، پایداری در پرواز، شعاع پروازی مناسب و در 

نهایت قابلیت پرواز عمودی به کمک بال های قابل چرخش است.
هواپیمای VTOL یک هواپیمای نمایشی با قابلیت کسب حداکثر سرعت 740 کیلومتر 

در ساعت با محموله ای با وزن 5443 کیلوگرم است.
هواپیمای VTOL X-Plane محصول مطالعاتی شرکت Aurora Flight Sciences است 
که برنامه نهایی این شرکت ساخت هواپیمای تمام برقی با قابلیت پرواز افقی و عمودی است.

سازمان مطالعاتی "دارپا" اعلام کرد: طرح هواپیمای VTOL حاصل بیش از 50 سال تجربه 
این شرکت بوده که از نظر طرح و کارایی و همچنین بازده پروازی طرح برگزیده و برتر است.

هواپیمای برگزیده سازمان "دارپا" برای تامین انرژی پروازی از 24 پروانه استفاده می کند. 
آرایش موتورها در این هواپیما به صورت 18 عدد در بال عقب و 6 عدد در بال جلویی است.

مجموعه انرژی تولیدی موتورهای این پرنده حدود 4000 اسب بخار معادل سه مگاوات 
است. 

تشخیص فلزات سنگین از طریق نانو جاذب ها

احتمال کشف پنجمین نیروی بنیادی فیزیک

به کارگیری تکنولوژی های جدید برای پاکسازی زغال

راه درمان سقط جنین های مکرر کشف شد

هیچ کس نمی تواند انکار کند که زغال ماده بسیار آلوده ای است. همچنین هیچ بحثی نیست 
که جامعه وابسته به الکتریسیته ما در هر جا تقریبا آماده است که در آینده با فرا رسیدن عصر 

انرژی های تجدیدپذیر بدون نیاز به زغال به کار خود ادامه دهد.
به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا(- منطقه خراسان، با این حال، تا زمانی که 
انرژی های تجدیدپذیر در مقیاس بزرگ به راه بیفتند و قابلیت ذخیره انرژی را داشته باشند 

زغال به تامین بخش بزرگی از انرژی جهان ادامه می دهد.
فقط کافیست به کشورهایی همچون چین و هند نگاهی بیندازید و ببینید در عین حال که 
این کشورها تمایلات و گرایش های طبیعت دوستانه ای دارند اما هر دو آن ها هنوز به سوزاندن 

توده های عظیم این ماده سیاه آلاینده ادامه می دهند.
یک راه حل میانی این است که زغال را به سوخت تمیزتری تبدیل کنیم. مشکل فقط 
این نیست که سوزاندن این ماده موجب آزاد شدن گازهایی مثل CO2 می شود که گرمایش 
جهانی را در پی دارد، بلکه زغال سرشار از آلاینده هایی همچون جیوه، سولفور و ذرات معلق 

آلاینده است که مشکلات حاد و مزمن برای سلامتی به دنبال دارد.
تکنولوژی های جدید در زمینه پاکسازی زغال به دنبال روش هایی هستند که این سوخت 
را به ماده کم ضررتری تبدیل کنند. با استفاده از خشک کردن زغال می توان به طور خود به 
خود ارزشBTU آن را افزایش داد. اگر یک واحد زغال انرژی بیشتری تولید کند، در نتیجه 
نیروگاه ها به سوزاندن زغال کمتری برای تولید انرژی مورد نیاز خود خواهند پرداخت و به این 

ترتیب آلاینده و گازهای گلخانه ای کمتری تولید می شود.
در این روش محققان ناخالصی های موجود در زغال را با حرارت دهی از بین می برند. فلزات 
سنگین همچون جیوه نیز از آن گرفته می شود و به این ترتیب سوختی در دسترس کارخانه ها 

و نیروگاه ها قرار می گیرد که در صورت سوزانده شدن، آلودگی کمتری تولید می کند.
محققان موسسه تکنیکی و تخصصی کربن )CCTI ( در آمریکا بر این باورند که با استفاده 
از تکنولوژی های جدید در تغییر و تبدیل شیمیایی مواد، می توان زغال را به سوخت پاکتری 

تبدیل کرد و به این ترتیب اثرات سوء آن را کاهش داد. 

محققین انگلیسی موفق به راه درمان سقط جنین های پی در پی شدند .
به گزارش خبرگزاری مهر، از هر 100 زن، یک نفر مبتلا به سقط جنین های متوالی است که بعنوان 
 »Warwick« یک عامل بازدارنده برای تکامل جنین به حساب می آید. از این رو محققین دانشگاه
انگلیس با انجام آزمایشات متعدد بر روی 183 بافت رحمی متوجه شدند در آن دسته از رحم هایی 
که سلول های بنیادی لایه رحم کمتر است، سقط جنین متعدد بیشتر یه وجود می آید. دانشمندان 
انگلیسی بر این باور هستند که با افزایش سلول های بنیادی لایه رحم می توان به سقط جنین های 
متوالی در خانم ها پایان داد. این دانشمندان می گویند، تکثیر سلول های بنیادی لایه رحم باعث تسریع 
بخشیدن به پیر شدن رحم می شود که این امر می تواند ناباروی را ایجاد کند، از این رو با تولید این نوع 
سلول بنیادی در شرایط آزمایشگاهی و تزریق آن به داخل رحم دیگر شاهد پدیده سقط جنین متوالی 
نخواهیم بود.  محققین دانشگاه »Warwick انگلیس قصد دارند تولید سلول های بنیادی لایه رحم و 
تزریق آن به رحم مادران که عامل تقویت استقرار جنین است را از بهار سال جاری میلادی شروع کنند.

حس تجربه لمس اشیاء توسط مرد معلول
 Scuola " تحقیقات  موسسه  و  در سوییس  لوزان  فدرال  فناوری  موسسه  محققان 
Superiore Sant'Anna " در ایتالیا در دستاوردی چشمگیر به یک مرد معلول اجازه دادند تا 
نرمی و زبری را به صورت بلادرنگ توسط نخستین نوک انگشت مصنوعی جهان حس کند.

به گزارش سرویس علمی ایسنا، محققان با اتصال این انگشت مصنوعی توسط عمل 
جراحی به عصب های بازوی "دنیس آبو سورنسن"، معلول دانمارکی که 9 سال پیش طی 
یک سانحه آتش بازی، دست خود را از مچ از دست داده بود، توانستند قابلیت احساس بافت ها 

را به وی اهدا کنند.
به گفته محققان، "سورنسن" نخستین فردی است که از یک نوک انگشت مصنوعی برای 

شناسایی بافت ها استفاده کرده است.
این دستاورد از طریق مجموعه ای از حسگرهای متصل به نوک انگشت مصنوعی محقق 
شد. زمانی که "سورنسن" انگشت بیونیک خود را بر روی قطعات مختلف پلاستیک زبر 
یا نرم حرکت می داد، حسگرها یک سیگنال الکتریکی تولید می کردند؛ این سیگنال ها به 
مجموعه ای از جرقه های الکتریکی ترجمه شده و از زبان سیستم عصبی تقلید می کنند؛ 

سیستم عصبی نیز در عوض این اطلاعات را به عصب های موجود در بازو تغذیه می کند.
جالب اینجاست که "سورنسن" توانست در 96 درصد موارد بین بافت های مختلف به 

درستی تمایز قائل شود. 

رونمایی از هواپیمای برقی عمود پرواز "دارپا"

محققان دانشگاه آزاد اسلامی واحد قائم شهر با طراحی نانو 
کامپوزیت هایی در مقیاس آزمایشگاهی، قابلیت تشخیص 

سریع فلزات سنگین مانند نیکل را امکان پذیر کردند.
به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا( منطقه 
مازندران، علی میرابی عضو هیئت علمی گروه شیمی دانشگاه 
آزاد اسلامی واحد قائم شهر در این خصوص گفت: این نانو 
کامپوزیت ها که به روشی ساده و کم هزینه تهیه می شوند، 
در صورت تکمیل مطالعات و تولید انبوه می توانند در صنایع 
شیلات برای اندازه گیری فلز سنگین نیکل موجود در آب دریا 

و بافت ماهی به کار روند.
وی هدف از این پژوهش را طراحی یک جاذب مغناطیسی 
عامل دار شده با استفاده از نانو ذرات جهت تشخیص سریع 
فلز نیکل در پساب های صنعتی و حذف آن عنوان کرد و 
یادآور شد: به این منظور عملکرد نانو کامپوزیت طراحی شده 

در اندازه گیری فلز نیکل در محیط های مختلفی همچون آب 
دریا، بافت ماهی ها و پساب های خروجی کارخانه های صنعتی 

مورد ارزیابی قرار گرفته است.
عضو هیئت علمی گروه شیمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
قائم شهر با بیان اهمیت بهره گیری از نانو جاذب تولیدی اظهار 
کرد: یکی از مشکلات موجود در اندازه گیری میزان نیکل 
موجود در محیط های مختلف، غلظت پایین نیکل در آنها 
است، از این رو دستگاه های شناسایی رایج، قادر به اندازه گیری 

غلظت نیکل نیست .

میرایی گفت: با بهره گیری از این نانو جاذب های اکسید 
آهن، امکان پیش تغلیظ کردن فلز نیکل در محیط مهیا 
می شود و دستگاه قادر به اندازه گیری آن است این ویژگی به 
مساحت سطح بالای نانو ذرات تولیدی و توانایی فوق العاده ای 

برای جذب نیکل مربوط است.
وی در خصوص نحوه ساخت و ارزیابی نمونه های نانو 
نانو  تهیه  از  پس  کرد:  خاطرنشان  شده  ساخته  جاذب 
جاذب اکسیدآهن که با استفاده از میکروسکوپ الکترونی 
)TEM(،ریخت  الکترونی  میکروسکوپ  و   )SEM(رویشی

شناسی و اندازه آنها بررسی شده است.
عضو هیئت علمی گروه شیمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
قائم شهر گفت: اندازه نانو ذرات کمتر از 20 نانومتر محاسبه 
شده، بنابراین مقادیر بهینه برای میزان غلظت حلال، مقدار 
جاذب متناسب با میزان غلظت اسیدی در محیط تعیین 
شده است. میرایی افزود: همچنین مقدار نیکل در نمونه های 
غذایی جو، نشاسته، لوبیا سفید، باقلا سبز، آرد ذرت و آرد برنج 
برحسب میکروگرم بر گرم و در نمونه آب های دریا، رودخانه 

و آب شهر برحسب نانوگرم بر میلی لیتر محاسبه شده است.

دانشمندان مستقر در مرکز تحقیقاتی "ذرات بنیادی سرن"، موفق به کشف نوعی ذره جدید 
شدند که ماهیت آن با هیچ یک از چهار قانون بنیادی فیزیک قابل توضیح نیست.

به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا( - منطقه خراسان، دانشمندان فیزیک بنیادی 
شتابگر هادرونی بزرگ یا LHC، در آخرین مطالعات خود موفق به کشف نوعی ذره ناشناس 

شدند که تقریبا 6 برابر سنگین تر از ذره هیگز است.
ذره بنیادی جدید با هیچ یک از مدل های استاندارد فیزیک قابل توضیح نیست و برای کسب 

اطلاعات جامع تر، برخوردهای بیشتری نیاز است.

دانشمندان معتقدند که با توجه به کاستی های موجود در قوانین فیزیک فعلی برای توضیح 
ماهیت این ذره، احتمال کشف پنجمین نیروی بنیادی فیزیک وجود دارد، اما در بررسی اولین 
نتایج برخورد ذرات متاسفانه شواهد کافی برای ثبت ماهیت این ذره یافت نشد، با این حال 
محاسبات و آزمایش های تکمیلی برای شناخت ماهیت این ذره در ماه آینده آغاز خواهد شد.

دانشمندان برای کشف ماهیت این ذره از دو آشکارساز ATLAS و CMS استفاده می کنند. 
به کمک این آشکارسازها می توان سرعت واپاشی ذرات را محاسبه کرد و در صورت کشف 

ذره ی جدید باید منتظر تحولی عظیم در فیزیک ذرات بنیادی بود.
پروفسور "جان الیس"، فیزیکدان نظری از کالج سلطنتی لندن عنوان کرد: با اکتشاف حاصل 
شده احتمال کنار گذاشتن مدل استاندارد فیزیک وجود دارد. البته این تغییرات مستلزم 
شناخت کامل ذره جدید است، چرا که میزان شناخت ما از این ذره مانند قسمت بالای کوه 

یخ شناور در آب است.
وی در ادامه افزود: دو آشکارساز فوق پیشرفته سرن، ذره جدید را به صورت مجزا و با انرژی 

ترکیبی GeV 750 مشاهده کرده اند.
دانشمندان معتقدند که ذره جدید حداقل 800 بار از پروتون سنگین تر است و توضیحات 

بیشتر در مورد آن نیازمند برخوردهای جدید است. 

رگ های واریسی، علائم، درمان و پیشگیری 
رگ ها و وریدهای خونی پیچ خورده و گشاد بیشتر در پاها مشاهده می شوند و همان 
رگ های واریسی هستند. فشار مداورم روی سیاهرگ ها باعث می شود دیواره رگ های 

خونی تضعیف گردد و این عارضه به وجود بیاید.
به گزارش nhs رگ های واریسی اغلب متورم و بزرگ شده، ناصاف، به رنگ آبی یا 

ارغوانی تیره هستند.
بروز درد، سنگینی و احساس ناراحتی در پاها، تورم پا و مچ پا، گرفتگی عضلانی در پاها، 

و تغییر در رنگ پوست در ناحیه ساق پا از نشانه های ابتلا به واریس است.
چرا واریس اتفاق می افتد؟

رگ های سالم به صورت لوله ی یک طرفه خون را به قلب ارسال می کنند. این لوله ها 
به خون اجازه می دهند در مسیر صحیح از وریدهای سطحی به رگ های عمیق تر و به 
قلب جریان داشته باشد . این عروق بوسیله عضلات قابل انقباض احاطه شده اند که به 

پمپ کردن خون به سوی قلب کمک می کنند. 
معمولا رگ ها برای جلوگیری از جریان برگشتی دارای مسیر یک طرفه هستند. با این 
حال، دریچه های معیوب اجازه می دهند جریان خون به عقب برگردد و در داخل رگ 
حوضچه ای تشکیل شود. این حوضچه خون درون رگ ، باعث ایجاد فشار می شود و 
دیواره رگ را ضعیف می کند. در نتیجه، رگ به صورت برجسته و پیچ خورده در می آید.

شانس چه کسانی برای ابتلا به واریس بیشتر است؟
بارداری، اضافه وزن و افزایش سن خطر ابتلا به واریس را افزایش می دهد.

واریس یک بیماری شایع است که از هر 10 فرد بزرگسال 3 نفر را تحت تاثیر قرار 
می دهد. زنان با احتمال بیشتری به این عارضه مبتلا می شوند. هر ورید در بدن می تواند 
به واریس تبدیل شود اما اغلب این عارضه در ساق پا گسترش می یابد و آن هم به دلیل 

ایستادن و راه رفتن و یا فشار اضافه به رگ های اندام های تحتانی بدن.
درمان واریس

برای اکثر مردم رگ های واریسی یک مشکل بهداشتی عمده نیست اما این عارضه 
ظاهری ناخوشایند در پا ایجاد می کند. رایج ترین درمان برای رگ های واریسی استفاده 
از جوراب واریس به مدت شش ماه است البته در کنار ورزش منظم و بالا نگه داشتن 

پاها در زمان استراحت.
در موارد نادرتر جراحی برای خارج کردن رگ آسیب دیده نیاز است. اسکلروتراپی نیز 
به برخی از مبتلایان پیشنهاد می شود. اسکلروتراپی می تواند بیش از 80 درصد از رگها 
را درمان کند. پزشک در این روش، دارو را به طور مستقیم به داخل رگهای غیرطبیعی 

تزریق می کند.
لیزر درمانی و تاباندن نور شدید با ایجاد گرما، عروق عنکبوتی و رگ های واریسی 
کوچک را از بین می برد. گرما باعث می شود بافت زخم بهبود یافته و در نهایت اشکال 

رگ برطرف شود.
جلوگیری از واریس

برخی روش های کاهش علائم واریس پیشنهاد شده اند از قبیل:
- اجتناب از ایستادن و یا نشستن برای طولانی مدت و تلاش برای حرکت هر 30 

دقیقه یک بار.
- استراحت منظم در طول روز، و بالا قرار دادن پاها برای گردش خون بهتر.

- ورزش منظم برای بهبود گردش خون و حفظ وزن سالم.
اگر واریس پای شما روز به روز بدتر می شود، از جوراب های مخصوص واریس استفاده 
کنید. این جوراب ها را می توانید از داروخانه و یا مراکز فروش لوازم پزشکی تهیه کنید. 
ساده ترین درمان برای عروق عنکبوتی و وریدهای واریسی استفاده از یک جفت جوراب 
ساق بلند است که گاهی اوقات به جوراب فشاری هم معروف است. آنها گردش خون را 

بهبود داده و باعث تسکین درد و ناراحتی پا می شوند.
قبل از خرید جوراب مخصوص واریس، درباره اندازه و میزان فشردگی جوراب که 

مناسب شرایط شما باشد، با پزشک خود یا دکتر داروخانه مشورت کنید.
کشیدن سیگار خطرات زیادی برای سلامتی بدن دارد، ولی به یاد داشته باشید که 

بالا رفتن فشار خون در اثر مصرف سیگار، در ایجاد سیاهرگ های واریسی موثر است.

اگرچه آماده کردن و تهیه جوشانده، لوسیون یا ماسك 
پوست و مو از این موادطبیعی کمی وقت گیر و دشوار است اما 
اثرات درمانی منحصر به فرد این مواد طبیعی آنقدر قابل توجه 

است که به یك بار امتحان کردن آن می ارزد. 
قطعا تا امروز درباره موادبهداشتی طبیعی و محصولات 
آرایشی با منشا گیاهی شنیده یا از این محصولات استفاده 
با کمك مواد طبیعی موجود در  کرده اید. محصولاتی که 
طبیعت تهیه و تولید می شود تا کمترین عوارض و اثر سوئی را 

روی پوست، مو و شادابی و نشاط افراد داشته باشد. 
شاید کمتر توجه کرده باشید ترکیبات اصلی این محصولات 
که از ترکیب مواد طبیعی، گیاهان، سبزی ها، میوه ها و مواد 
معدنی در طبیعت با ترکیب با مواد پایه و روغن های پایه در 
لابراتوارها تهیه می شوند، خود به تنهایی می توانند تاثیرات 
قوی، موثر و شفابخشی برای نشاط و سلامت پوست و موی 

ما به همراه داشته باشند. 
درصورت دسترسی به این محصولات بهتر است با جایگزین 
کردن آن ها به جای محصولات آرایشی و بهداشتی شیمیایی، 
سلامت پوست و موی خود را تضمین کنید در غیراین صورت 
می توانید با استفاده از ترکیب آرد خالص جو و مقدار اندکی 
ماء الشعیر بدون افزودنی های مجاز ماسکی تهیه کنید و آن را 
به مدت 20 دقیقه تا نیم ساعت روی پوست خود قرار دهید. 
این ماسك علاوه بر آنکه موجب طراوت و نرمی پوست تان 

می شود، لك های پوست شما را نیز از بین می برد.
اسپری مو بسازید

از  برخی  در  که  آمده  پیش  برای تان  حال  به  تا  حتما 
آرایشگاه ها، آرایشگر یا متخصص زیبایی پس از آرایش و 
پیرایش موی شما، مقداری ماءالشعیر طبیعی روی موهای 
شما اسپری کند. از دیدگاه این افراد استفاده از ماءالشعیر و 
اسپری کردن آن روی موها موجب درخشندگی و شفافیت 
موها می شود. البته این دیدگاه صحیح است اما باید توجه 
موجب  که  است  کار  این  استمرار  و  مداومت  که  داشت 
این  برای  می شود.  شما  موهای  شفافیت  و  درخشندگی 
منظور می توانید هر روز بعد از استحمام و شستن موهای تان 
در حالتی که رطوبت آن ها را گرفته اید و تنها نم اندکی روی 
موهای تان باقی مانده است، ماءالشعیر طبیعی و بدون مواد 

افزودنی را روی موهای تان اسپری کنید. 
اگر پوست تان خشک است...

روغن کرچك طبیعی و خالص خواص درمانی فوق العاده ای 
دارد به صورتی که تنها ماساژ چند قطره از آن روی پوست سر 
در مدت زمان کوتاهی می تواند خواص درمانی چشمگیری را 
از خود به نمایش بگذارد. استفاده از این روغن تنها به افرادی 
که دچار خشکی پوست، خشکی مو و دارای موهای شکننده 
هستند، توصیه می شود. در این صورت می توانید با کمك 10 
تا 15 قطره روغن کرچك طبیعی پوست سر و موهای خود 
را ماساژ دهید. تکرار این کار 2 تا 3 بار در هفته کمك می کند 
تا از میزان خشکی پوست و مو به مرور کاسته شده و موها 
نرم و خوش حالت شوند. بهتر است پس از ماساژ سر با روغن 
کرچك با کمك یك حوله که با کمك بخار اتو یا بخار آب آن  را 
گرم و مرطوب کرده اید سر خود را بپوشانید تا میزان جذب 

روغن را افزایش دهید. 
اگر جای جوش روی صورت تان است...

گیاه میخك از جمله گیاهان دارویی است که برای تهیه 
و تولید بسیاری از کرم های لایه بردار با منشا گیاهی مورد 
استفاده قرار می گیرد. از عصاره یا اسانس این گیاه در تهیه 
بسیاری از کرم های طبیعی و صنعتی استفاده می شود. برای 
استفاده از گیاه تازه میخك در منزل به منظور از بین بردن جای 
جوش و زخم های باقی مانده از آن می توانید. 100 گرم از این 

گیاه را درون آب ریخته و به مدت 20 تا 30 دقیقه بجوشانید 
تا عصاره آن باقی بماند. این عصاره را صاف کرده و اجازه دهید 
تا خنك شود سپس می توانید با کمك یك پنبه یا پد کوچك این 
لوسیون را روی صورت خود به خصوص روی لك ها و جای باقی 

مانده از جوش ها بمالید. 
اگر منافذ پوست تان زیاد است...

سفیده تخم مرغ به دلیل خاصیت منقبض کننده ای که دارد 
از جمله مواد طبیعی است که برای از بین بردن منافذ باز 
پوست صورت و غذارسانی به سلول های پوست کمك می کند.  
برای اثر بخشی بیشتر لازم است یك ساعت قبل از حمام 
کردن  سفیده تخم مرغ را از زرده آن جدا کرده و پس از حمام 
کردن یا هر روز صبح روی صورت خود ماسك کنید. از طرفی 
ماسك کردن سفیده تخم مرغ روی موی سر یك ساعت قبل 
از حمام کردن به نرم شدن و درخشندگی موها کمك می کند. 

اگر پوست تان افتادگی دارد....
گیاه اسطوخودس به دلیل خواص درمانی منحصر به فردی 
که دارد از جمله گیاهان دارویی است که بسیار مورد توجه 
درمانگران و متخصصان پوست و مو قرار می گیرد. یکی از 
خواص منحصر به فرد این گیاه پیشگیری از شلی و آویزان 
شدن پوست با افزایش سن است. با کمپرس کردن جوشانده 
بروز  از  ماساژ آن می توانید  و  این گیاه روی صورت خود 
افتادگی و شلی پوست و عضلات صورت پیشگیری کنید. 
برای تهیه این جوشانده کافی است 200 گرم از این گیاه را 
درون آب جوش ریخته و به مدت 20 دقیقه آن را بجوشانید. 
سپس مایع به دست آمده را صاف و خنك کرده و آن را به کمك 

یك دستمال نخی تمیز روی صورت کمپرس کنید. 
 اگر پاک کننده طبیعی می خواهید...

عصاره گل سرخ یکی از بهترین مواد و تونیك های طبیعی 
به منظور پاکسازی پوست و تمیز کردن مواد آرایشی از روی 
صورت است. استفاده مداوم از این عصاره و تونیك علاوه بر 
تاثیرات پاکسازی پوست به از بین رفتن زبری پوست کمك 
کرده و موجب لطافت و شادابی آن می شود. این محصول 
طبیعی به جهت خاصیت انقباضی که دارد به جمع شدن 
منافذ پوستی نیز کمك می کند. دقت داشته باشید استفاده از 
گلاب طبیعی و خالص می تواند به صورت روزانه برای پاکسازی 
صورت از آلودگی ها و گرد و غبار محیط بیرون از خانه نیز مورد 
استفاده قرار بگیرد. حتما لازم نیست از این عصاره طبیعی و 
خوشبو برای پاکسازی مواد آرایشی صورت تان استفاده کنید. 

اگر چشمان تان خسته است...
قطعا تا امروز از مادر یا مادربزرگ خود درباره خواص درمانی 
گیاه چای بسیار شنیده اید. دم کرده این گیاه از زمان های 
بسیار دور برای تسکین، آرامش بخشی و از بین بردن خستگی 
چشم در میان مردم رایج بوده است. البته با این تفاوت که 
در گذشته گیاه چای به صورت طبیعی مورد استفاده قرار 
می گرفت اما امروزه برگ چای طی فرآیندی صنعتی به دست 
مخاطب می رسد بنابراین خواصی که در این مطلب به آن 
اشاره می کنیم مربوط به برگ های چای طبیعی است که به 

روش سنتی تهیه شده و دم می شود.
درمانگران طب سنتی کمپرس چشم و عضلات اطراف آن 
را با دم کرده گیاه چای بسیار مفید می دانند. آن ها معتقدند 
این دم کرده خستگی عضلات چشم را برطرف کرده و به 

نشاط، شادابی و جوانی چشم ها کمك می کند. 
اگر نگران نور آفتاب هستید...

عصاره اسطوخودوس یکی از بهترین و طبیعی ترین مواد 
برای پیشگیری از آفتاب سوختگی و پوسته پوسته شدن 
پوست به واسطه نور آفتاب است. با آغشته کردن پوست دست 
و صورت خود به عصاره این گیاه می توانید، علاوه بر مراقبت 

از پوست تان در مقابل تابش خفیف نور خورشید از سرخ  و 
پوسته شدن آن نیز پیشگیری کنید. ترکیب عصاره یا روغن دو 
گیاه بومادران و کنجد نیز برای پیشگیری از آفتاب سوختگی 

بسیار مفید شناخته شده است. 
اگر پوست تان چرب است...

افرادی که از چربی پوست شان رنج می برند، با استفاده 
ترکیبی از آرد جوی دوسر با ماست، می توانند از چربی پوست 
و عوارض احتمالی آن راحت شوند. با استفاده از این ترکیب 
به ویژه در مناطق چرب پوست مثل اطراف بینی، پیشانی و 
چانه می توان میزان چربی پوست را کنترل و در نهایت درمان 

کرد.
اگر چشم تان پف آلود است...

بسیاری از درمانگران کمپرس سیب زمینی رنده شده روی 
چشم را بهترین راه برای درمان پف چشم می دانند. برای تهیه 
این کمپرس، سیب زمینی خام را رنده کرده و آن را درون 
پارچه ای بسیار نازك قرار داده و روی پف چشم ها بگذارید. 
پس از 20 دقیقه تاثیر معجزه آسای سیب زمینی را در برطرف 

کردن پف چشم خواهید دید. 
درمان باز بودن منافذ پوست با مریم گلی

بسیاری از خانم ها از باز شدن منافذ پوست شان شکایت 
دارند. درمانگران طب سنتی، کمپرس جوشانده 3 گیاه مریم 
گلی، آویشن و مرزنگوش را برای درمان این عارضه توصیه 
می کنند. برای تهیه این محلول، برگ های تازه و سبز این سه 
گیاه را به تعداد مساوی در آب ریخته و بگذارید تا بجوشد. پس 
از آن ماده به دست آمده را صاف کرده و بگذارید سرد شود. 
کمپرس کردن این محلول کمك می کند تا منافذ باز موجود 

در پوست های چرب بسته و منقبض شود. 
لایه برداری طبیعی

گیاه میخك از جمله گیاهان دارویی است که برای تهیه 
و تولید بسیاری از کرم های لایه بردار با منشا گیاهی مورد 
استفاده قرار می گیرد. از عصاره یا اسانس این گیاه در تهیه 

بسیاری از کرم های طبیعی و صنعتی استفاده می شود.
 مریم گلی و زیبایی لثه ها

تهیه دهان شویه با برگ های سبز و تازه مریم گلی و ماساژ 
لثه ها با این دهان شویه تاثیر زیادی در استحکام، حفظ زیبایی 
و رنگ لثه ها و دندان ها خواهد داشت. برای تهیه این دهان 
شویه، برگ های تازه مریم گلی را دم کرده و چای تهیه شده 
از این گیاه را پس از سرد شدن به عنوان دهان شویه استعمال 

کنید.

با طب سنتی جوان بمانید 
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اجتماعی 6

شهردار منطقه یك  قم  تاکید کرد :

لزوم مشارکت شهروندان در توسعه و گسترش 
فضاهای سبز شهری 

شهردار منطقه یك  قم حفظ و گسترش فضاهای سبز شهری را وابسته به تعامل 
شهروندان با مدیریت شهری عنوان نمود. 

مهدی اصفهانیان مقدم در جلسه گردهمائی معتمدین و اهالی کوی شهید تسخیری 
که همزمان با هفته درختکاری برگزار شد گفت: مهمترین عامل در جهت ارتقاء سرانه 
فضای سبز مطلوب در شهر قم همکاری و تعامل شهروندان با شهرداری می باشد که 
شهرداری منطقه یك در این راستا گام های موثری برداشته که می توان به احداث چندین 
بوستان محلی از جمله بوستان های رضوان ، حضرت زینب )س( ، مسجد جامع ،طاووس 

و ... اشاره کرد.
وی اظهار داشت: با توجه به اینکه در حال حاضر سرانه فضای سبز شهری به طور میانگین 

6.7 متر مربع می باشد که تا رسیدن به حدود استاندارد فاصله نسبتا زیادی وجود دارد.
اصفهانیان مقدم در ادامه بیان داشت: با توجه به تاکیدات شهردار قم مبنی بر کاهش فقر 
فضای سبز و افزایش سرانه فضای سبز خصوصا در محلات اصیل و قدیمی قم، این منطقه 
برنامه ریزی های منظمی برای احداث چندین بوستان در سال آینده انجام داده است که 
با همکاری شهروندان و تلاش مدیریت شهری انشاء ا... شاهد بهره برداری از این بوستان 

ها در سال آتی خواهیم بود.
در این مراسم که با حضور نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی برگزار شد شهردار 
منطقه یك ضمن تقدیر و تشکر از شهروندان در خصوص حرکت خود جوش در راستای 
افزایش فضای سبز این محله که نسبت به احداث 110 باغچه و غرس 110 درخت اقدام 
نموده اند افزود: امیدواریم این اقدام محله به عنوان الگو و نمونه برای سایر محلات قرار گیرد 

و شاهد این قبیل فعالیت ها در سطح منطقه باشیم.
وی از اعلام آمادگی شهرداری جهت همکاری با شهروندان در راستای حفظ و نگهداری 
هر چه بهتر فضای سبز شهری خبر داد و اضافه کرد: در سال 94 بیش از 12 هزار اصله 
نهال، 200 هزار گلدان گل و 12 هزار جعبه نشاء گل فصلی توسط منطقه تولید و در 
بوستان ها ، شوارع و سطح منطقه یك کاشته شده است و هم اکنون در سطح دو بوستان 

اهدای رایگان نهال به شهروندان در هفته درختکاری در حال انجام می باشد.
وی در خاتمه ضمن ارائه گزارشی از فعالیت ها و اقدامات عمرانی در سطح منطقه از افتتاح 
و بهره برداری از چندین پروژه شهری در سطح منطقه یك از جمله تقاطع غیر همسطح 

عمار یاسر  15 خرداد و عمار یاسر  بزرگراه امام علی )ع( در سال آتی خبر داد. 

مدیر مرکز پیشگیری و بحران شهرداری قم  عنوان کرد:

 اتخاذ تمهیدات لازم جهت جلوگیری از 
وقوع سیلاب

مدیر مرکز پیشگیری و بحران شهرداری قم گفت: با توجه به اینکه این احتمال وجود دارد 
که خطر سیل مانند 11 فروردین 88 وقوع پیدا کند، لازم است آماده باشیم، به همین دلیل 

وضعیت شرایط جوی به طور مداوم رصد می شود.
علی اکبر رحیمی با بیان اینکه مرکز پیشگیری در قالب کمیته ایمنی ستاد 
تسهیلات زائرین و خدمات سفر فعالیت می کند، اظهار کرد: در قالب این کمیته یك 
سری اقدامات پیش از ایام تعطیلات انجام شده است که از جمله آنها آموزش نیروهای 
پارکینگ زائر در زمینه اطفای حریق و کمك های اولیه با همکاری دستگاه های امداد 

رسان بوده است.
وی خاطرنشان کرد: در حوزه اطلاع رسانی در حال طراحی تعدادی بروشور و بنر هستیم 
تا به زائران در زمینه خطر وقوع سیل در رودخانه اطلاع رسانی شود، زیرا خطر اصلی در 

حوزه مدیریت بحران رودخانه قم است.
مدیر مرکز پیشگیری و بحران شهرداری قم با بیان اینکه در زمینه امنیت و ایمنی 
پارکینگ ها مکاتبات انجام شده است گفت: اگر بنا است از پارکینگ  رودخانه استفاده شود، 

باید برنامه خاصی برای آن درنظر گرفته شود.
وی رصد شرایط جوی را از اقدامات پیشگیرانه ذکر کرد و افزود: با توجه به اینکه این 
احتمال وجود دارد که خطر سیل مانند 11 فروردین 88 وقوع یابد لازم است آماده باشیم، 

به همین دلیل وضعیت شرایط جوی به طور مداوم رصد می شود.
رحیمی خاطرنشان کرد: در ایام نوروز درصدد هستیم یك سری هماهنگی ها با حوزه 
بالادست از جمله روستای قلعه چم و بخش کهك صورت گیرد تا در صورت وقوع اتفاق و 
بارندگی شدید بتوانیم هر چه سریع تر رودخانه را تخلیه کنیم تا اتفاقی برای شهروندان و 

زائران روی ندهد.
وی با بیان اینکه بحث استفاده از ظرفیت مرکز کنترل هوشمند ترافیك در دستور کار 
است گفت: کنترل موارد ایمنی در سطح شهر مانند ترافیك های شدید یا حوادث دیگر مانند 

چهارشنبه سوری از طریق دوربین های سطح شهر صورت می گیرد.
وی عنوان کرد: یك سری تجهیزات مدیریت بحران و دستور برقراری ارتباط از طریق 

بیسیم آماده شده تا در صورت وقوع اتفاق بتوانیم به سرعت از آن استفاده کنیم.
مدیر مرکز پیشگیری و بحران شهرداری قم یادآور شد: در پارکینگ زائر با سازمان هلال 
احمر هماهنگ شده تا اکیپ امدادی در پارکینگ زائر مستقر شود تا بتوانیم در صورت 

لزوم از آنها استفاده کنیم.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد:

اجرای طرح پاکسازی مبادی ورودی و 
خروجی از نخاله های ساختمانی 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از اجرای طرح پاکسازی مبادی ورودی 
و خروجی شهر قم از پسماندهای ساختمانی و عمرانی تخلیه شده در روز 21 اسفند 

امسال خبر داد. 
پاکسازی  و  نخاله های ساختمانی  به جمع آوری  اشاره  با  میرابراهیمی  سیدعبدالله 
ورودی های شهر اظهار کرد: به طور معمول تولیدکنندگان پسماندهای ساختمانی برخی 
پیمانکاران و شهروندان هستند، ولی در نحوه مدیریت پسماندهای ساختمانی توجه لازم 
وجود ندارد.وی خاطرنشان کرد: نخاله ها به کامیون ها تحویل داده می شود و تعدادی از آنها 
سوء استفاده کرده و به جای اینکه نخاله را در سایت های نخاله تخلیه کنند در حریم شهرها، 
راه ها و زمین های خالی تخلیه می کنند که این امر سبب نازیبایی و مشکلات بهداشتی در 

این بخش می شود.
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه در ایام نوروز خیل عظیم 
زائران و مسافران نوروزی به شهر قم سفر می کنند گفت: به طور معمول هر ساله این 
طرح را در مجموعه شهر اجرا می کنیم تا با سیما و منظری مناسب به استقبال سال 

جدید برویم.
 وی خاطرنشان کرد: بر اساس این طرح نقاط آلوده محدوده حریم شهر مانند مبادی 
ورودی و خروجی را شناسایی می کنیم تا خاك و نخاله این مکان ها جمع آوری و به 

سایت های مجاز تخلیه شود.
میرابراهیمی از اجرای طرح پاکسازی مبادی ورودی و خروجی شهر قم از پسماندهای 
ساختمانی و عمرانی در روز 21 اسفند امسال خبر داد و افزود: 16 دستگاه لودر، هشت 
دستگاه باب کت ومینی لودر، 50 دستگاه کامیون در این به طرح کار گرفته خواهد شد و 
این طرح با مشارکت پیمانکاران کمیته اجرایی پسماندهای عمرانی و ساختمانی و سازمان 

مدیریت پسماند و شهرداری های مناطق اجرایی می شود.
 وی با اشاره به ارائه خدمات ذخیره سازی و جمع آوری پسماندهای جزء ساختمانی 
گفت:  افراد می توانند با شماره 31183 به منظور دریافت خدمات تماس حاصل کنند و 
برای جمع آوری پسماندهای آنها باکس هایی در مقابل درب منزل استقرار پیدا می کند تا از 

نازیبایی های این خاك و نخاله ها جلوگیری شود.

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم مطرح کرد:

پیش بینی 4 سوله جهت اسکان موقت
 مسافران نوروزی 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم از پیش بینی چهار سوله به 
منظور اسکان موقت مسافران نوروزی در مواقع بحرانی خبر داد.

سیدرسول موسوی نژادیان با اشاره به اقدامات صورت گرفته به منظور استقبال از زائران و 
مسافران نوروزی با بیان اینکه چهار سوله آماده استفاده در مواقع بحرانی ایام نوروزی است، 
گفت: می توان از این سوله ها در مواقعی که امکان اسکان موقت زائران در بوستان های 

تعیین شده وجود ندارد استفاده کرد.
وی از اجرای برنامه تور قم گردی در ایام نوروزی در شهر قم خبر داد و افزود: اتوبوس هایی 
به منظور برگزاری تور قم گردی پیش بینی شده است و این اتوبوس ها از مبدا بوستان های 

اسکان موقت زائران تور قم گردی خود را آغاز می کنند.
مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه جدول برنامه 
زمان بندی این تورها مشخص شده است، خاطرنشان کرد: با اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری استان قم به منظور تعیین مقصدهای این تورها مذاکراتی انجام 
شده است و از میان مقصدهای پیشنهادی این اداره کل نقاطی به منظور بازدید مسافران 

در این تور تعیین خواهد شد.
وی اضافه کرد: این تورها را تورلیدرهایی هدایت می کنند که با جاذبه ها و تاریخ قم آشنایی 

دارند و از سوی یك شرکت تخصصی برای این کار معرفی می شوند.
موسوی نژادیان با اشاره به اینکه تور قم گردی از کنار بوستان های علوی، بنیادی، فدك 
و امام رضا)ع( اجرا می شود، گفت: در این بوستان ها برنامه های فرهنگی متنوعی با هدف 
جذب مسافران پیش بینی شده است و در سایر بوستان ها اکیپ های سیاری به اجرای 

برنامه های فرهنگی خواهند پرداخت.

فرمانده انتظامی استان قم:

با بی نظمی ها در چهارشنبه آخر سال قاطعانه 
برخورد می شود

فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد:پلیس در شب چهارشنبه آخر سال مخالف 
شادی مردم نیست بلکه سعی دارد تا مسائل را به صورت اجتماعی مدیریت کند. 

سردار کاظم مجتبایی در حاشیه کمیسیون تحول راهور فرماندهی انتظامی استان 
قم با اشاره به اهم اقدامات پلیس قم در شب چهارشنبه آخر سال، اظهارداشت:در این 
تاریخ50 نقطه قم هدف مدیریت ترافیکی قرار گرفته و پلیس به بخش های انتظامی، 
 عملیاتی و ترافیکی اهتمام ویژه خواهد داشت. فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد:با 
بی نظمی ها در چهارشنبه آخر سال قاطعانه برخورد می شود. وی افزود: پلیس مخالف 
شادی مردم نیست بلکه سعی دارد تا مسائل را به صورت اجتماعی مدیریت کند. سردار 
مجتبایی گفت:چنانچه تجمع ها به راهبندان و یا مزاحمت برای مردم تبدیل شود نیروی 

انتظامی قاطعانه با عوامل بی نظمی برخورد می کند.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست قم خبر داد؛

دستگیری پرنده فروش در جمعه بازار قم
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یک متخلف زیست محیطی که 

در جمعه بازار اقدام به فروش پرندگان وحشی کرده بود، دستگیر شد. 
احمدی با اشاره به گشت و کنترل ماموران اجرایی این اداره کل در سطح شهر در 
سخنانی اظهار داشت: تمامی پرنده فروشی ها و محل هایی که احتمال فروش جانوران 

وحشی دارند، کاملا تحت نظارت قرار گرفته اند. 
وی با بیان اینکه متاسفانه برخی افراد در بازارچه های محله ای و منطقه ای در سطح 
شهر اقدام به خرید و فروش جانوران به ویژه پرندگان وحشی می کنند، گفت: این افراد 
عمدتا نسبت به جرم و تخلفی که صورت می پذیرد، کاملا آگاه بوده و آگاهانه مبادرت 

به این کار می کنند. 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم از دستگیری یک متخلف که در 
جمعه بازار اقدام به فروش هفت قطعه سهره کرده بود، خبر داد و گفت: این متخلف 
زیست محیطی با هماهنگی نیروی انتظامی دستگیر و پرندگان وی نیز ثبت و ضبط 

شدند. 
وی با بیان اینکه پرونده تخلف این متخلفان بلافاصله تشکیل و برای رسیدگی به 
مراجع قضایی ارسال می شود، تصریح کرد: تمامی جانوران وحشی کشف شده پس 
از تیمار و رسیدگی اولیه در دامان طبیعت رهاسازی می شوند و در صورت لزوم برای 

نگهداری بیشتر موقتا به دوستدارن طبیعت واگذار می شود. 

 رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم  تاکید کرد:

ممنوعیت فروش جانوران وحشی به ماهی 
فروش های نوروز

رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم گفت: فروش هرگونه 
جانور وحشی به غیر از ماهی قرمز در ماهی فروش های نوروزی سطح شهر ممنوع 

است. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، محمدرضا عابدی 
با اشاره به فرارسیدن ایام پایانی سال در سخنانی اظهار داشت: فروش هرگونه جانور 
وحشی به غیر از ماهی قرمز در ماهی فروش های نوروزی در سطح شهر ممنوع است 

و با متخلفان برخورد خواهد شد. 
وی با بیان اینکه ممنوعیت فروش جانورانی همچون سمندر، لاک پشت و مارآبی 
به مراکز ثابت عرضه ماهی قرمز و دستفروش های سطح شهر ابلاغ شده است، گفت: 
تمامی این واحدها ملزم به رعایت قوانین و ضوابط محیط زیستی بوده و در صورت 

تخلف، بر اساس قانون جریمه می شوند. 
رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم در پایان تصریح کرد: 
امیدواریم با رعایت حقوق گیاهان و جانوران در روزهای پایانی سال و ایام نوروز ، بتوانیم 
هرچه بیشتر در راستای حفظ و حراست از محیط زیست گام برداشته تا در ایام نو شدن 

طبیعت، شکرگذار نعمت ها و موهبت های الهی باشیم. 

رییس پلیس فتای تهران بزرگ از دستگیری فردی که 
با معرفی خود به عنوان پیشگو و رمال اقدام به فریب زنان 

و کلاهبرداری از آنان در فضای مجازی کرده بود، خبر داد. 
سرهنگ محمد مهدی کاکوان در گفت وگو با ایسنا ،در 
این باره گفت: چندی پیش خانمی 35 ساله شکایتی را مطرح 
و در آن اعلام کرد که از سوی یک رمال در فضای مجازی 
مورد کلاهبرداری قرار گرفته است، این زن در اظهارات خود 
به کارآگاهان پلیس فتا گفت که از مدتی قبل با مردی در 
فضای مجازی آشنا شده و او ادعا کرده که توانایی باز کردن 
بختش را دارد و ابتدا طی دو مرحله مبلغ چهل هزار تومان 

از او گرفته و دعایی برای بازکردن بختش به او داده است. 
رییس پلیس فتای تهران بزرگ افزود: پس از گرفتن این 
دعاها تغییری در وضعیت شاکی ایجاد نمی شود و به همین 
دلیل در ارتباط بعدی، رمال ادعا می کند که باید دعایی 
اختصاصی به او بدهد تا به شکل تضمینی ظرف 45 روز 
بختش را باز کند و به همین دلیل مبلغ 900 هزار تومان از 
این زن دریافت کرده و دعایی به او می دهد اما بازهم تاثیری 
در زندگی این زن ایجاد نمی شود و خواستگاری برایش نمی 

آید. 

سرهنگ کاکوان با بیان اینکه پس از دریافت شکایت 
مالباخته تیمی از کارآگاهان از طریق مهندسی معکوس 
کردند،  آغاز  را  رمال  مرد  دستگیری  برای  خود  اقدامات 
فتا مشخص شد که  ماموران  پیگیری های  اظهارکرد: در 
متهم در یکی از شهرهای خارج استان تهران اقامت دارد 
و با راه اندازی وبلاگی اقدام به تبلیغ برای خود کرده است، 
که بلافاصله ماموران وارد عمل شده و محل سکونت او را 
شناسایی کردند که با هماهنگی مقام قضایی این فرد عصر 
روز چهارشنبه دستگیر و به تهران منتقل کردند؛ وبلاگ وی 
نیز مسدود شد.  رییس پلیس فتای تهران بزرگ با اشاره 
به بررسی محل سکونت این فرد با دستور قضایی، گفت: در 
بازرسی محل سکونت متهم که 33 سال سن داشت، چندین 
خط تلفن همراه کشف شد که در بررسی محتوای داخل آن 
مشخص شد وی با زنان دیگری نیز در ارتباط بوده و از هر 
کدام به بهانه های مختلف همچون لاغر شدن، بچه دار شدن، 
افتادن محبت در دل شوهر، پولدار شدن، جلوگیری از طلاق 

و ... کلاهبرداری کرده است. 
کاکوان با بیان اینکه در بررسی حساب مالی متهم نیز 
مشخص شد که وی طی شش ماه، 300 میلیون تومان 

کلاهبرداری کرده است، گفت:  پس از انتقال متهم به تهران 
وی تحت بازجویی قرار گرفت و مشخص شد که مدرک 
تحصیلی اش دیپلم است، اما نکته جالب این است که اکثر 
مالباختگان و مراجعه کنندگان به این مرد را زنان تحصیلکرده 
و دارای تحصیلات دانشگاهی شامل می شدند و حتی چند 

نفری دارای مدرک دکتری بودند. 
وی با اشاره به اعترافات متهم گفت: تحقیقات از این فرد 
همچنان ادامه دارد اما او در اعترافات اولیه خود ادعا کرده که 
برای این افراد تنها دعا کرده و آنان این مبلغ را برای قدردانی 

از وی به حسابش واریز کرده اند. 
رییس پلیس فتای تهران بزرگ با بیان اینکه افرادی که 
با متهم در ارتباط بودند در نقاط مختلفی از کشور سکونت 
داشته اند، افزود: با توجه به فعالیت این فرد از کلیه شهروندانی 
که در سراسر کشور ممکن است به این شیوه از سوی چنین 
فردی مورد کلاهبرداری قرار گرفته باشند دعوت می شود که 
حتما برای طرح شکایت خود به پلیس فتا مراجعه کنند؛ 
متاسفانه گاهی به دلیل کم بودن مبلغ، افراد از شکایت صرف 
نظر می کنند در حالی که کلاهبرداران با اخذ همین مبالغ 

کم به سودهای کلانی می رسند. 

رییس پلیس فتای تهران بزرگ :

رمال فضای مجازی دستگیر شد 

فرمانده انتظامی استان گیلان  خبرداد:

دستگیری عامل اختلاس از بانک دولتی 

هشدار پلیس فتا برای چهارشنبه سوری 

رئیس پلیس آگاهی استان مرکزی خبرداد:

 دستگیری کلاهبردار در اراک

فرمانده انتظامی استان گیلان از دستگیری عامل اختلاس 7 میلیارد ریالی توسط کارآگاهان 
پلیس آگاهی در شهرستان رشت خبر داد. 

به گزارش ایسنا، سردار محمدرضا میرحیدری دراین باره گفت: با ارائه شکوائیه ای از سوی 
اداره حقوقی یکی از بانک های سطح شهرستان رشت مبنی بر کم شدن وجوه بانک از خزانه، 
پیگیری موضوع در دستورکار کارآگاهان آگاهی قرار گرفت.  فرمانده انتظامی استان گیلان 
افزود: کارآگاهان با پیگیری های همه جانبه و تحقیقات صورت گرفته به رئیس خزانه این بانک 
دولتی مشکوک شده و وی را دستگیر و برای تحقیقات تکمیلی به پلیس آگاهی منتقل کردند. 
میرحیدری با بیان اینکه متهم در همان ابتدا با توجه به دلایل و مستندات جمع آوری شده 
بر علیه وی، به جرم خود اعتراف کرد، افزود: متهم از اهمال و سستی عناصر نظارتی بانک سوء 

استفاده کرده و با جابجایی اسکناس های 10 هزار ریالی با 100 هزار ریالی از خزانه بانک مرکزی 
استان که در محل خزانه این بانک مستقر است، تدریجا در مدت یک سال مبلغ 7 میلیارد و 
920 میلیون ریال به خزانه انتقال و سپس وجوه انتقالی را در قالب چک های مسافرتی آخر 
وقت اداری از بانک خارج می کرده است.  به گزارش ایسنا، بر اساس اعلام پلیس گیلان، وی 
با اعلام اینکه متهم چهار میلیارد و 450 میلیون ریال از وجوه سرقتی را پس از دستگیری 
به صندوق بیت المال عودت داده است، گفت: متهم با تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی 
به مقام قضایی معرفی و هم اکنون نیز در زندان به سر می برد.  به گفته رییس پلیس گیلان 
به منظور اهمال و کوتاهی عناصر نظارتی در زمان مدت ارتکاب جرم، عناصر نظارتی احضار و 

تحقیقات آنان از سوی مقام قضایی صادر شده که مراتب تحت پیگیری است.

سرپرست اداره تشخیص جرائم سایبری پلیس فتا ناجا، نسبت به اقدامات افراد سودجو برای 
چهارشنبه سوری در فضای مجازی هشدار داد. 

سرگرد حمید کیانی با بیان اینکه متاسفانه در روزهای پایانی سال شاهد افزایش تخلفات 
صورت گرفته در فضای مجازی با موضوع ساخت و تهیه و خرید و فروش مواد محترقه هستیم، 
اظهار کرد: شهروندان توصیه های پلیس را در این خصوص جدی بگیرند، زیرا خسارت های 

مالی قابل جبران است اما صدمات جسمی و تلفات جانی قابل جبران نیست. 
وی با اشاره به اینکه اکثر حادثه دیدگان این ایام جوان و نوجوان هستند، افزود: والدین باید 
همواره به عنوان صمیمی ترین دوست فرزند دلبندشان او را هم در فضای واقعی و هم در فضای 
مجازی همراهی کرده و برای انجام فعالیت های بی خطر در این روز و لذت بردن از این جشن 

کهن بدون هیچ گونه آسیبی موارد لازم را به آنها گوشزد کنند. 
کیانی ادامه داد: برخی از سایت ها در زمینه آموزش طرز تهیه و ساخت بمب و مواد محترقه 
فعالیت می کنند که متاسفانه بارها شاهد وقوع اتفاقات و حوادث ناگوار در این خصوص بوده ایم، 
لذا خانواده ها باید دقت داشته باشند تا کودکان آنها با استفاده از این سایت ها به دنبال ساخت 

مواد محترقه خطرناک نباشند و در دام کلاهبرداران و سودجویان گرفتار نشوند. 
به گزارش ایسنا، بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی پلیس فتا، وی با اشاره به اینکه غالبا خرید 
مواد محترقه در فضای مجازی توسط کودکان و نوجوانان صورت می گیرد، گفت: با توجه به این 
موضوع کلاهبرداران سایبری مثل فیشینگ و... افزایش می یابد و قربانی آن کودکان و نوجوانان 

هستند که گاها جرات مطرح کردن موضوع با والدین خود را ندارند. 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان مرکزی از 
دستگیری یک کلاهبردار در اراک خبر داد.

سرهنگ سید نورالدین حسینی افزود: هفتم اسفندماه 
شکایت یکی از بانوان اراکی مبنی بر کلاهبرداری از شاکی 

به پلیس آگاهی رسید.
وی بیان کرد: با جمع آوری اظهارات شاکی و اینکه متهم با 
عنوان ارائه تسهیلات 430 میلیون ریال از شاکی کلاهبرداری 
کرده بود موضوع به صورت ویژه در دستور کار قرار گرفت.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان مرکزی ادامه 
داد: با اقدام های اطلاعاتی و فنی متهم شناسایی و دستگیر 
و در بازجویی های صورت گرفته به جرم خود اعتراف کرد و 
با تشکیل پرونده تحویل مقام قضایی شد.سرهنگ حسینی 
اظهار کرد: در بازرسی از منزل متهم مقداری طلا و وجه 
نقد که از شاکی این پرونده دریافت کرده بود کشف و به 
مالباخته تحویل شد.وی گفت: غفلت و سهل انگاری مردم 
در احراز هویت افراد، اعتماد بی جا بدون داشتن شناخت 

کافی نسبت به آنها و فریب ظاهر افراد از عوامل مهم زمینه 
ساز کلاهبرداری است که لازم است مردم در این خصوص با 
دقت عمل کنند و موارد مشکوک را از طریق تلفن 110 به 
مراکز پلیس گزارش دهند.در 11 ماه امسال یکهزار و 875 
فقره کلاهبرداری در استان مرکزی رخ داد که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل شش درصد افزایش یافته اما کشف 
کلاهبرداری ها در این مدت با افزایش 19 درصدی همراه 

بوده است. 

فاطمه عصاره عصمت است. فاطمه، آیینه پاکی 
است.  فاطمه زلال کوثر است. ای همیشه جاری! 
ای بهار کوتاه! ای ترنم باران وحی! در شکوه مقام 
دست  چادرت  رشته های  معنویت  که  حیرانم  تو 
نیاز می آویزد و معرفت به غبار آستان خانه ات بوسه 
میزبانی  شایان  دنیای خاکی  این  برهوت  می زند. 
چشمه سار همیشه جاری تو را نداشت. تو که در 
آیینه زخم ها و داغ ها و در هجران پدر غریبانه زیستی 
و در وداع شبانه ات با پهلویی شکسته، خانه گلین را به 

امید آغوش بهشتی پدر ترک گفتی...
وجود مبارك حضرت فاطمه  زهرا علیهاالسلام تنها 
یك تفکر یا تصور یك حقیقت حیات بخش نیست. 
بلکه تجسمی عینی و زنده از برکت خداوند بر انسان 
است. اگر تا قبل از حضور ایشان در عالم خاکی انسان 
معناگرا مجبور بود گوشه هایی از نعمت یك زن مقدس 
را در اسطوره ها، الهه ها و افسانه ها جستجو کند یا 
متوسل به پاکدامنی حضرت مریم)ع( یا خردمندی 
آسیه و وفاداری سارا بشود، بعد از تجسم خاکی و 
عینی ایشان برای انسان کمال گرا یك الگوی زنده و 
جاوید پدید آمد و آن شخصیتی والا به نام »فاطمه« 

دختر رسول اکرم  )ص(بود.
ای همیشه جاری! ای بهار کوتاه! ای ترنم باران 
وحی! در شکوه مقام تو حیرانم که معنویت رشته های 
چادرت دست نیاز می آویزد و معرفت به غبار آستان 
خانه ات بوسه می زند. برهوت این دنیای خاکی شایان 
میزبانی چشمه سار همیشه جاری تو را نداشت. تو 
که در آیینه زخم ها و داغ ها و در هجران پدر غریبانه 
زیستی و در وداع شبانه ات با پهلویی شکسته، خانه 

گلین را به امید آغوش بهشتی پدر ترک گفتی...
از این رو است که فاطمه علیهاالسلام را ناموس 
و علت هستی می دانند. اگر فاطمه علیهااسلام پا به 
جهان فانی نگذاشته بود و خاك هبوط را به قدوم 
پیروانش هدفی  برای  دیگر  نمی کرد،  مبارك  خود 
وجود نداشت تا برای آن به شهادت برسند و جهاد 
کنند. جهانیان با توسل به اوست که توکل به احد 
را می آموزند و از نور هدایت ایشان است که برکت 

زندگی دنیایی درك می شود.
درگذشت  از  بعد  که  نیست  بی دلیل  بنابراین 
ملکوتی ایشان، بشریت، سرگشته به دنبال مرهمی 
است تا زخم نبود روح بخش ایشان در عالم فانی 
التیام یابد. از این روست که هر چه انسان برای درك 

حضرت فاطمه علیهاالسلام تلاش می کند، برکت آن 
بر خودش می تابد و این اصل وجودی نعمت فاطمه 

علیهاالسلام در دنیا است.
امروز هم شاهد تلاش انسان های پاکی هستیم که 
به دنبال معنویت فاطمه علیهاالسلام در رفتار روزمره 
خود هستند و با تذکره و یادمان هایی سعی دارند 
آوای خوش چشمه کوثر را در یادشان زنده نگه دارند 

تا در بهشت، حاضر در خدمت ایشان باشند.
رسول اکرم صلی الله علیه و آله روایت نموده اند که 

خدای متعال فرمود:
را  زمین  و  آسمان  نبودی  تو  اگر  احمد!  ای 
نمی آفریدم و اگر علی نبود تو را نمی آفریدم و اگر 
فاطمه نبود، شما را نمی آفریدم.)یعنی شمایان رمز 
خلقتید()1( از امام محمدباقر علیه السلام روایت شده 
است که، ولادت حضرت زهرا علیهاالسلام پنج سال 
بعد از بعثت رسول خدا صلی الله علیه و آله و سن 

شریف آن بانو در هنگام وفات هیجده سال و هفتاد و 
پنج روز بود.)2( فاطمه علیهاالسلام را ناموس و علت 
هستی می دانند. اگر فاطمه علیهااسلام پا به جهان 
فانی نگذاشته بود و خاك هبوط را به قدوم خود مبارك 
نمی کرد، دیگر برای پیروانش هدفی وجود نداشت تا 
برای آن به شهادت برسند و جهاد کنند. جهانیان 
با توسل به اوست که توکل به احد را می آموزند و 
از نور هدایت ایشان است که برکت زندگی دنیایی 

درك می شود.
راز دل  غمین  فاطمه )س(

"شما ای  مردم  بر پرتگاه  آتش  بودید و از فرط  
ذلت  نزد دیگران، همچون  جرعه  آبی  در دست  تشنه  
کامی  یا لقمه ای  در دست  گرسنه ای  و یا چون  آتشی  
که  شخص  مستعجلی  از آن  برگیرد. شما لگدکوب  
شتر  سرگین   با  متعفن   آب   از  و  بودید  پایمال   و 
می  آشامیدید و از برگ های  خاك مال  و علف  بیابان  

می خوردید. ذلیل  بودید و زبون  می زیستید و هر آن  
مضطرب  بودید که  مبادا از این  سوی  یا آن  سوی  به  
شما هجوم  آورند و به  اسارتتان  ببرند. شما این  بودید 
تا خداوند به  دست  محمد صلی الله علیه و آله با همه  
آنچه  بر او گذشت  رهایتان  کرد. چه  سختی ها که  

نکشید و چه  شکنجه ها که  ندید.
هرگاه  شاخی  از شاخ های  شیطان  و گردنکشی  از 
یارانش  سر بر می داشت  و فتنه ای  از مشرکان  به  
خونخواری  دهان  می گشود، او برادرش  علی علیه 
السلام را در کام  آتش  رقصان  آن  و در گلوگاه  خطر 
می افکند و او  نیز، تا مغز دشمن  را نمی کوفت  و 
آتش  سرکش  فتنه  را به  آب  شمشیرش  خاموش  
نمی کرد، آرام  نمی گرفت. در همه  این  مدت، علی 
علیه السلام در راه  خدا سختی  می کشید و به  آب  
و آتش  می  زد. در کار خدا از جان  مایه  می  گذارد و 
همواره  به  رسول  خدا نزدیك  بود. در میان  دوستان  

و سربازان  خدا وقف  راه  خدا بود و مدام  خود را به  
مشقت  می انداخت. در دریای  رنج  فرو می رفت  و 
هرگز در راه  خدا به  ملامت  مردم  وقعی  نمی نهاد و 

به  ستوه  نمی آمد.
ولی  شما چه؟ در تمام  آن  روزها، در رفاه  و عیش  
و  زندگی  می کردید  و  بودید، خوش  می گذراندید 
بی درد بودید. هرگاه  درگیری  و نبرد پیش  می آمد، 
خود را کنار می کشیدید و ما را تنها می گذاردید و از 

جنگ  می گریختید.
"برای  تمام  کسانی  که  می خواهند الهی  زندگی  
کنند، فاطمه علیهاالسلام دفاع  از حریم  ولایت  را، 
زیباتر از هر کس  به  معرض  نمایش  گذارد. خطبه  
غَرایش  در مسجد مدینه، گواه  فصاحت  و بلاغت  
بی نظیر آن  حضرت  است. مضامین  عالی  خطبه، 
اسلام  راستین  را معرفی  می کند و اهمیت  ولایت  و 

امامت  را روشن  می سازد.
... به  کجا می روید؟ چه  می کنید؟ هنوز پیکر پیامبر 
تازه  است؛ آیا می گویید که  محمد مُرد و همه  چیز 

تمام  شد؟ هرگز!
... هان  می بینم  که  اینك  باز زمین گیر شده اید و دل  
به  تن  آسایی  و راحت  طلبی  و دنیا خواهی  داده اید و 
قصد همیشه  ماندن  در دنیا کرده اید و کسی  را که  به  
قبض  و بسط  کار حکومت  سزاوارتر است، دور رانده اید 

و با راحتی  و عیاشی، خلوت  کرده اید.
... بدانید اگر همه  شما هم  کافر شوید و به  حق  
پشت  کنید، خداوند همچنان  ستوده  است  و احتیاجی  

به  شمایان  ندارد.
و بدانید آنچه  را که  اینك  گفتم؛ گفتم، در حالی  
که  می دانستم  هرگز یاوری  نخواهید کرد. ولی  آنچه  
گفتم  راز دل  غمین  من  بود که  در سینه  جمع  شده  و 
دود حزن  و اندوه  من  بود که  در دل  خسته ام  متراکم  
شده  و آه  آتش  افروزی  که  از سینه  دردمند من  شعله  
کشیده؛ تنها خواستم  با شما حجت  را تمام  کرده  

باشم.")3(
پی نوشت ها:

1- مستدرك سفینة البحار؛ 334/3 .
2- الکافی؛457/1.

زهرا  فاطمه   حضرت   تاریخی   سخنرانی   از   -3
علیهالسلام در مسجدالنبی، ده  روز پس  از رحلت  پدر 
)برگرفته  از کتاب  "زندگانی  حضرت  فاطمه )س("، 

نوشتهِ دکتر اسماعیل  حسینی(.

در سوگ ریحانه رسول خدا )ص(

فاطمه عصاره عصمت

همه ی ما اثرات جانبی یک دوست یا همکار منفی را تجربه کرده ایم. 
شاید با کسی کار می کنید که همیشه درحال غر زدن و شکایت کردن 
است و هیچ وقت راه حلی پیشنهاد نمی دهد، یا دوستی دارید که در 

جمع درمورد دیگران بدگویی می کند.
این افراد منفی بطور قابل توجهی بدبین هستند و دیگران را خسته 
می کنند. انرژی مخرب و منفی همه جا با آنها هست. اگر مراقب 
نباشید، ممکن است شما را هم درون آشفتگی خود فرو ببرند، 

تمرکزتان را برهم بزنند و اهدافتان را متزلزل کنند.
از این 7 استراتژی بهره بگیرید تا بهتر بتوانید با افراد منفی در زندگی 

مقابله کنید.
۱- مرز تعیین کنید.

با نشستن و گوش دادن به حرف های یک شخص منفی به خودتان 
فشار نیاورید. انرژی منفی آنها به زندگی شماهم نفوذ کرده و رفتارتان 
را تحت تاثیر قرار می دهد. بین خودتان و این افراد محدودیت بگذارید 
و فاصله را رعایت کنید. اگر مجبورید نزدیک چنین فردی باشید، 

تعاملاتتان را کم کنید. شما نمی توانید رفتار منفی را کنترل کنید، اما 
می توانید مشارکت خود را کنترل نمایید.

۲- از کسانی که مدام شکایت می کنند دوری کنید.
افرادی که از همه چیز شکایت می کنند هیچوقت زندگی تان 
را بهبود نمی دهند. راه حلی پیشنهاد نمی دهند و تنها مشکلات را 
گوشزد می کنند. آنها ایده هایتان را کوچک می شمارند و شما را به غم 
و افسوس خود راه می دهند. اگر یکی از اعضای خانواده ، یک دوست 
یا همکار چنین علائمی را از خود نشان داد، از ارتباط زیاد با او پرهیز 

کنید. فقط درصورت اجبار، با او سر و کار داشته باشید.
3- افراد منفی را حذف کنید.

برند شماست. یک کارمند  فرهنگ سازمان شما بخش اصلی 
ناکارآمد ممکن است کل سازمان را تحت تاثیر قرار دهد، کارکنانی 
که قبلا مثبت بودند علائمی از نارضایتی نشان دهند و یا حتی بدتر، 
ممکن است عادات رفتاری همکار منفی شان فرابگیرند. هرچه زودتر 
با کارمندان منفی مقابله کنید، سریع تر می توانید موقعیت را حل و 

فصل نمایید. با فرد مورد نظر جلسه بگذارید، نگرانی تان را ابراز کرده و 
فرصتی برای تغییر به او بدهید. اگر رفتار ناخوشایند وی ادامه داشت، 

احتمالا وقت رفتن اوست.
4- جبهه ی خود را مشخص کنید.

هرزمان که کسی شما را خشمگین کرد خود را درگیر نکنید. نه تنها 
اهل بحث و جدل جلوه خواهید کرد، بلکه انرژی منفی او را به زندگی 
خود راه خواهید داد. بجای بحث، سعی کنید نظرات منفی را نادیده 
بگیرید. احساسات خود را کنترل کنید و اجازه ندهید موقعیت تشدید 
گردد. از نزاع غیرضروری بپرهیزید. مطمئنا بخاطر روشی که پیش 

گرفته اید مورد احترام واقع می شوید.
۵- موقعیت را تحلیل نکنید.

ممکن است گاهی انسان های منفی غیرمعقول رفتار کنند. اگر 
بخواهید اعمالشان را درک کنید، انرژی و زمان باارزش خود را هدر 
خرج  را  احساسات تان  تا  دهید  انجام  می توانید  هرکاری  داده اید. 

مشکلات آنها نکنید.

۶- یک سیستم حمایتی ایجاد کنید.
گروهی از دوستان و آشنایان مثبت تشکیل دهید. اگر کسی هست 
که دقیقا می داند چطور شما را عصبانی کند، ممکن است خودتان به 

تنهایی نتوانید شرایط را کنترل کنید. 
هوش عاطفی داشته باشید تا تشخیص دهید چه وقت به کمک 
اندازه احساساتی می شوید، به یک  از  احتیاج دارید. وقتی بیش 
دوست یا مشاور زنگ بزنید و به آرامی شرایط را توضیح دهید. 
اغلب افراد بی طرف می توانند دیدگاه و رویکردی جدید به شما نشان 

دهند.
7- تجسم مثبت داشته باشید.

خوب بودن و خوشحالی شما آنقدر مهم هست که نگذارید نظرات 
منفی و گستاخانه ی دیگران شما را غمگین کند یا نحوه ی نگرش 
نسبت به خودتان را تغییر دهد. مثبت بمانید و زمان محدودی را با 
افراد منفی سپری کنید. مثبت اندیشی شما برای اینگونه افراد زننده 

خواهد بود و آنها کم کم خودشان از شما فاصله می گیرند.

 ۷ استراتژی برای مقابله با افراد منفی
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رئیس مجلس نیز گاهی نامش در بین کسانی که می خواهند 
حزب تشکیل دهند، شنیده می شود. البته علی لاریجانی هیچگاه 

خودش درباره حزب سخن نگفته اما ظاهرا این حزب، تشکل توسعه یافته 
فراکسیون »رهروان ولایت« در مجلس نهم است و لاریجانی پدر معنوی 
آنها خواهد بود و کاظم جلالی مسئولیت تشکیلش را برعهده دارد. حزب 
رهروان ولایت تاکنون شکل نگرفته و در انتخابات اخیر نیز حتی در قالب 

فراکسیون هم فعال ظاهر نشده است

خطری که برند اصلاح و اعتدال 
را تهدید می کند

در انتخابات 7 اسفند، مردم به ویژه در تهران بیش از آن که به افراد رأی دهند، به 
لیست ها رأی دادند. این مسأله به ویژه در مورد فهرست اصلاح طلبان و اعتدالگرایان، 
موسوم به فهرست امید بیشتر صدق می کند چرا که به جز تعداد انگشت شماری از 
اعضای این فهرست، بقیه شان اساساً برای رأی دهندگان شناخته شده نبودند و مردم 

برای اولین بار در این انتخابات با نام و چهره آنها آشنا شدند.
این که چرا مردم به این افراد ناشناس رأی دادند، دقیقاً به مبحث برند بر می گردد. 
در تجارت هم این گونه است: اگر شما لباسی را از یک برند معروف و معتبر بخرید، 
چون به آن اطمینان دارید، زیاد درگیر کیفیت پارچه و دوخت و این که رنگ پس می 
دهد یا آب می رود و مسائلی از این قبیل نیستید؛ اما این دغدغه ها درباره یک محصول 

ناشناخته همواره وجود دارد.
درباره فهرست امید نیز، مردم تهران به افراد فهرست، از این بابت رأی ندادند که 
آنها را فرد به فرد می شناختند،  بلکه به این اعتبار نام آنها را در برگه های رأی نوشتند 
که تحت برند اصلاح و اعتدال به مردم معرفی شده و بزرگان این برند، آنان را تأیید 

کرده بودند.
بنابراین، اکثر قریب به اتفاق برندگان انتخابات تهران، اعتماد مردم به خود را رهین 

بزرگان جریان اصلاح و اعتدال هستند.
در این میان، یک زنگ خطر جدی، برند اصلاح و اعتدال را تهدید می کند که بی 
هیچ تعارفی باید بدان پرداخت و الّا این برند آسیب بسیار جدی می بیند. واقعیت این 
است که بسیاری از چهره های قدرتمند جریان اصلاح و اعتدال در جریان رد صلاحیت 
ها از مسابقه انتخابات کنار گذاشته شدند. بدین ترتیب، این جریان سیاسی، دو راه بیشتر 
نداشت: راه اول، کناره گیری و واگذاشتن زمین به رقیب بود و گزینه دوم، حضور با 
حداقل نیروها. بزرگان اصلاح و اعتدال، راه مدبرانه دوم را برگزیدند و با تیم امید آمدند و 
با همین تیم هم توانستند تیم بزرگسالان و اصلی رقیب را در یک رقابت نابرابر، مغلوب 
کنند؛ اما این پایان ماجرا نیست. این نگرانی جدی - و بسیار جدی - وجود دارد که تازه 
واردهای تیم امید که به اعتبار بزرگان اصلاح و اعتدال وارد مجلس می شوند، نتوانند 
در حد و اندازه های این جریان ظاهر شوند و در بازی اصلی 4 ساله که بعد از ورودشان 
به مجلس در خرداد ماه آغاز می شود، خوب ظاهر نشوند و امید را به ناامیدی تبدیل 
کنند. البته به جز معدودی از اعضای تیم برنده، بقیه در سطح ملی کارنامه شناخته شده 
ای ندارند و ای بسا در عمل، بسیار هم قوی ظاهر شوند و امید را تقویت کنند؛ اما به هر 
حال نمی توان نگران نبود چرا که هر گونه خطایی که از این تیم و اعضایش سر بزند، 
فقط به نام فرد نوشته نخواهد شد بلکه برند را خراب خواهد کرد و تخریب برند هم یعنی 

مقدمه شکست برند.
از این رو، انتظار می رود بزرگان اصلاح و اعتدال، برای حفاظت از برندی که با هزار 
خون دل مردم به دست آمده است، کار خود را در تشکیل مجلس دهم، تمام شده 

نپندارند و دو کار حیاتی را در دستور کار خود قرار دهند:
1 - برگزاری جلسات تخصصی با چهره های جدید و کم تجربه برای انتقال تجربیات 
و ارائه آموزش های لازم به آنها قبل از آغاز مجلس و نیز در بازه های زمانی منظم در 

طول مجلس
2 - ایجاد تشکیلات منسجم برای هماهنگی نمایندگان جریان اطلاح و اعتدال در 

مجلس
مردم از مجلس جدید کار می خواهند و نخواهند گفت که چون چهره های اصلی 
اصلاح طلبان و اعتدالگرایان را رد صلاحیت کردند، نمایندگان کنونی این جریان حق 

خطا دارند!
آنها از نمایندگان شان در مجلس دهم، انتظار کار و خدمت دارند و کار و خدمت 

هم بلدی می خواهد.
بزرگان اصلاح و اعتدال حتماً می دانند که اگر نمایندگان کمتر شناخته شده ای که 
با امضای آنها به مردم معرفی شدند، نتوانند انتظارات مردم را برآورده کنند، برند اصلاح 
طلبی و اعتدالگرایی به زمین خواهد خورد و این، دقیقاً همان نقطه امید رقباست. بزرگان 

اصلاح و اعتدال، مسؤولیت بسیار سرنوشت سازی بر دوش دارند.
منبع: عصر ایران

ازدیدارهفتگی با رهبرانقلاب تاجلسه خاص ورزا

یک روز رئیس جمهور 
چطورمی گذرد؟

اختصاص 29 اصل از قانون اساسی )اصول 113 تا 142( به امور قوه مجریه، نشانگر 
وظایف سنگین دولت و رئیس آن است. رئیس جمهور در طول یک روز یا یک هفته، 

چطور به این وظایف می رسد؟

محمد نهاوندیان رئیس دفتر رئیس جمهور به عنوان کسی که از نزدیک شاهد 
برنامه های حجت الاسلام حسن روحانی است، وقتی می  خواهد بگوید که »یک صبح 
تا شب رئیس جمهور چطور می گذرد؟«، ابتدا از دو اولویت تعیین شده از سوی رئیس 
جمهور برای دولت یازدهم سخن می گوید: »یکی حل مساله هسته ای و دیگری، 

آرامش در اقتصاد«.
به گفته وی، بیشترین میزان وقت روحانی صرف حل مساله هسته ای، پیگیری 
مذاکرات و ایجاد اجماع در سطوح بالای سیاست گذاری بود. اما این بدین معنا نیست 
که وظایف جاری رئیس جمهور فراموش شود. رئیس جمهور به طور مرتب در جلسات 
شورای عالی امنیت ملی، شورای عالی فضای مجازی، شورای عالی سلامت و محیط 

زیست و شورای عالی انقلاب فرهنگی شرکت می کند.
مشورت با روسای قوا چه به طور رسمی و چه غیر رسمی هم از دیگر کارهای رئیس 
جمهور است که به گفته نهاوندیان اگر این همدلی و مشورت های نزدیک مستمر بین 
سران قوا نبود شاید به این دستاوردها نمی رسیدیم. اما بالای سر همه اینها، تبادل نظر 
مستمر و منظم بین رئیس جمهور با رهبر معظم انقلاب است که جایگاه ویژه ای دارد و 

به طور هفتگی صورت می گیرد.
نهاوندیان که با ویژه نامه نوروزی روزنامه اعتماد گفت و گو کرده است، یکی دیگر از 
کارهای منظم رئیس جمهور که انعکاس مطلوبی هم در جامعه داشته، را »سرزدن به 
خانواده های شهدا وجانبازان« می داند که رئیس جمهور می گوید "من برای خودم و 

روحیه گرفتن، این کار را می کنم".
رئیس دفتر رئیس جمهور از جلسات روحانی با برخی وزرا به دلیل مسائل ویژه ای 
دارند که جلسات دولت حل نمی شود هم خبر می دهد و می افزاید: میزان گفت و گوی 
رئیس جمهور با رسانه ها هم قابل توجه بوده است. یکی از برنامه های جدی وی نیز 
حفظ ارتباط با مردم و تاکید بر پاسخگویی است. همیشه از وزرا هم می خواهند که به 
مردم پاسخگو باشند. گاهی در جامعه با غرض و یا بی غرض سوالی ایجاد می شود که 

رئیس جمهور همواره خواستار پاسخگویی فوری به آنها هستند.
به زعم نهاوندیان شاید این دولت نخستین دولتی است که در ابزار رسانه ای امکانات 
کم و محدودی دارد. رسانه های کم محبت به دولت هم اندک نیستند. در فضایی که 
انتقاد کردن، از سوی دولت تشویق شده، گاهی بیش از حد از این موضوع استفاده و یا 

حتی سوء استفاده شده است.
او در بخش دیگری از این گفت و گو می گوید که رئیس جمهور گاهی عصبانی 
می شود اما هرگز داد نمی زند و هرگز با تحکم سخن نمی گوید. آنچه که بیش از 
همه روحانی را می آزارد هم تعرض به حقوق مردم و آبروی اشخاص است. مثل زمانی 
که مشکلاتی برای اجرای طرح سلامت که جامعه هدف آن محروم ترین اقشار جامعه 

بودند، بوجود آمد.
به گفته نهاوندیان، روحانی هرگز کسی را ناچار به سکوت نکرده و مانع از طرح نظرات 

کسی نشده است.
رئیس دفتر رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش به روزهای سخت و شب 
های طولانی بی خوابی روحانی در جریان مذاکرات هسته ای اشاره کرده و با یادآوری 
سختی های دستیابی به نظر مشترک با غرب علی رغم لابی های تندروها و صهیونیست 
ها، از مشقات جلب رضایت منتقدان در داخل بویژه در جلسات کمیسیون برجام در 
مجلس سخن می گوید. به گفته وی هیچ اشکالی ندارد که کسی چیزی را نداند و 
سوال کند اما اینکه بر پایه اطلاعات نادرست، قضاوت هایی کند و با وجود ارائه اطلاعات 
درست، باز هم بر موضع خود پافشاری کرده و تعابیر نادرستی را به کار ببرد و در نیت 

خدمتگزاران کشور تردید کند، بر خستگی می افزاید.
منبع: خبرآنلاین

نکــته

دریــچه

دستیابی به توافق بر سر برنامه جامع اقدام مشترک یا همان »برجام«، رخدادی بود که 
به سال ها اختلاف فراینده در زمینه فعالیت های صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی 
ایران پایان داد و ضمن تامین حقوق هسته ای کشور، توان بالای دیپلماسی ایران را به 

نمایش گذاشت.
 به این ترتیب، با همت و اعتقاد عملی سکانداران سیاست خارجی دولت یازدهم به 
گفت وگو و تعامل، منافع و اهداف کشور در این پرونده ویژه محقق شد. بر کسی پوشیده 
نیست که هوشیاری، کارآزمودگی و توانمندی دیپلمات های ایرانی در گفت وگوهای 
دشوار، طولانی و پیچیده هسته ای و به کارگیری روش های تازه و کارآمد در رایزنی با 
کشورهای 1+5، نقشی غیرقابل چشم پوشی در گشایش گره های کور اختلافات هسته 

ای داشت.
در زمانه ای که دیگر اهداف سیاست خارجی کشورها تنها به 
شکل سخت افزاری و به کارگیری روش های سنتی فراهم نمی شود، 
بهره گیری از روش ها و ابزارهای نو که برخی از آن ها در چارچوب 

»دیپلماسی عمومی« می گنجد از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
دیپلماسی عمومی همه اقدام هایی است که یک دولت برای ایجاد 
درک متقابل و تاثیرگذاری بر افکار عمومی کشور دیگر انجام می دهد 
تا بستر و زیرساخت های تامین اهداف خود را فراهم کند و عبارت 
است از ارتباطات دانشگاهی، مبادلات علمی، فرهنگی، ورزشی، به 

کارگیری ابزارهای نرم ارتباطی، انواع گفت وگو و  ... . 
ایران به دلیل ماهیت فرهنگی انقلاب خود همواره از ظرفیت های 
بالایی برای استفاده از دیپلماسی عمومی برخوردار بوده است. برکنار 
از اینکه این ظرفیت در دوره هایی مورد غفلت برخی مسوولان قرار 
گرفته است اما به واسطه ویژگی های گفتمان انقلاب اسلامی و الگوی 

سیاسی- فکری که از نظام جمهوری اسلامی ایران می تراود، کشورهای منطقه چون 
یمن، بحرین، لبنان، عراق و ... تحت تاثیر این الگو قرار گرفته اند و حتی جریان دیپلماسی 
عمومی به شکلی خودجوش از کانون ایران به به مقاصد منطقه ای و فرامنطقه ای برقرار 

شده است. 
در شرایط حاضر 2 رخداد مهم برجام و مشارکت گسترده مردم در انتخابات اخیر 
به عنوان نمود عینی مردمسالاری دینی، فرصت های قابل توجهی را برای الگوسازی در 
منطقه پیش روی کشورمان قرار داده است. در خصوص لزوم بهره گیری از دیپلماسی 

عمومی برای الگوسازی از این دو مساله مهم 2 نکته لازم به یادآوری است: 
نخست آنکه ماهیت نظام جمهوری اسلامی ایران مردمسالاری دینی است. این 
ویژگی، فرصت های قابل توجهی را برای الگوسازی در منطقه ای فراهم آورده است که 
دین یکی از مهمترین و اساسی ترین مولفه های هویتی مردم آن را تشکیل می دهد. 
مردم این منطقه نشان داده اند که به دلیل هویت دینی خود پذیرای الگوهای دموکراسی 

سکولار غربی نیستند.
جمهوری اسلامی ایران که توانسته جمهوریت را با اسلامیت همراه سازد، می تواند 
الگوی سیاسی جذابی را برای کشورهایی فراهم کنند که همچنان در وضعیت گذار به سر 

می برند و مسیر ثبات را می پویند. البته برخی دشمنان ایران در عرصه جهانی همواره 
سعی می کنند تا در مردمسالار بودن نظام جمهوری اسلامی ایران تردید وارد کنند اما 
مشارکت بالای مردم در انتخابات سال 1392 و انتخابات هفتم اسفند امسال تشکیک 
های آنها را بی اثر کرده است و در برابر، الگوی سیاسی ایران را به واسطه مشروعیت بالای 

آن به رخ افکارعمومی منطقه و جهان کشیده است.
نکته دوم اینکه برجام، فرصت بی مانندی را برای الگوسازی در مورد تعامل و تفاهم 
پیش روی کشورمان قرار داده است. برجام نشان داد که سخت ترین پرونده های 
سیاسی را می توان از طریق گفت وگو و تعامل سازنده حل کرد. بر همین اساس رییس 
جمهوری از لزوم بهره گیری از الگوی برجام در مسایل داخلی یا به عبارتی »برجام 
2« سخن یاد کرد. بر همین اساس شاید بتوان از »برجام 3« هم 
نام برد؛ برجامی که به دنبال حل مسایل و چالش های پیش روی 

کشورهای منطقه خاورمیانه باشد.
در شرایطی که منطقه خاورمیانه در آتش جنگ و ناآرامی می 
سوزد، تسری گفتمان تعامل و نهادینه شدن فرهنگ گفت وگو می 
تواند آرامش را برای ساکنانش به ارمغان آورد چرا که ریشه بسیاری 
از این ناآرامی ها را می توان در نبود الگو و فرهنگ گفت وگو میان 

کشورهای منطقه جست وجو کرد.
بازتولید برجام و الگوهای تفاهم و گفت وگو می تواند جمهوری 
اسلامی ایران را در کانون تعامل میان ملت های منطقه و جهان قرار 
دهد. اگرچه پیش از این »گفت و گوی تمدن ها« از سوی رییس 
جمهوری پیشین ایران مطرح شده بود و »حسن روحانی« رییس 
جمهوری نیز سال ها بعد ایده »جهان عاری از خشونت« را مطرح 
کرد، اما برجام، الگویی عملی از تعامل میان گروه هایی را ارایه داد 
که بر سر منافع مشترک رقابت دارند؛ الگویی که می تواند به نام جمهوری اسلامی ایران 
در نظام بین الملل سند بخورد و جزو موثرترین ابزارهای دیپلماسی عمومی جمهوری 

اسلامی ایران قرار گیرد.

به تازگی یکی از نمایندگان مجلس که عضو جبهه پایداری است، 
اعلام کرده تصمیم دارد که حزب فراگیری تاسیس کند. بیژن نوباوه 
دلیل این تصمیمش را اینگونه توضیح داده است: »جای تحزب در 
کشور ما خالی  است و مردم به احزابی که هم اکنون در کشور فعالیت 
می کنند، اعتماد ندارد چرا که شناختی از آن ها ندارند«. او می خواهد 
یک حزب فراگیر تاسیس کند که بیشترین فراگیری را میان مردم با 
سلیقه های مختلف داشته باشد. البته نوباوه سابقه چندانی در کارهای 
تشکیلاتی ندارد و جبهه پایداری هم در میان چهره های تشکیلاتی 
چندان محبوب نیست و به نظر نمی رسد نوباوه در تحقق تصمیمش 

توفیقی حاصل کند.
نوباوه اولین کسی نیست که به فکر تشکیل یک حزب فراگیر 
افتاده و حزب موردنظرش پا نگرفته باشد. افرادی همچون محمدرضا 
باهنر، محسن رضایی، محمدباقر قالیباف، علی مطهری و علی 

لاریجانی نیز پیش از این چنین سودایی در سر داشته اند.

باهنر و فراکسیونی که حزب نشد
باهنر ریشه بسیاری از مشکلات را پا نگرفتن احزاب در کشور 
می داند و سالهاست که بر آن تاکید می کند. به عنوان مثال او پیش 
از انتخابات اخیر گفته بود: یکی دیگر از مشکلات قانون است یعنی 
قانون می تواند به کمک احزاب بیاید و هرچند باید حقوق اساسی 
مردم در این قانون ضایع نشود؛ یعنی اینکه احزاب که در انتخابات 
شرکت می کنند معنایش این نیست که آدم غیر حزبی نتواند شرکت 
کنند؛ اما باید ساز و کاری باشد که احزاب بتوانند از ظرفیتشان 
استفاده شود. در برخی جاها ممکن است اگر بخواهیم حکومتمان 
کاملا حزبی اداره شود جاهایی نیاز به اصلاح قانون اساسی هست. 
الان قانون اساسی مجوز داده که احزاب فعالیت کنند اما اینکه احزاب 

قدرت داشته باشند اینطور مساله ای وجود ندارد.
باهنر که دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین است، زمانی تلاش 
می کرد که حزبی »فراگیر« را سامان دهد. او فراکسیونی به نام 
پیشرفت و عدالت در مجلس هشتم تشکیل داد. هفتم تیر ماه سال 
87 نیز در هشتمین کنگره جامعه اسلامی مهندسین، اکثریت قاطع 
اعضای این حزب به تشکیل حزب فراگیر رای دادند. چهار ماه بعد 
مسئول روابط عمومی جامعه اسلامی مهندسین درباره اقدامات انجام 
شده در راستای حزب فراگیر خبر داد که کارگروهی از اعضای ارشد 
جامعه اسلامی مهندسین و تعدادی از چهره های فراحزبی تشکیل 
شده است. باهنر ساختار حزب فراگیر خود را در قالب دو لایه 30 نفره 
و 300 نفره تعریف کرد و قرار بود لایه 30 نفره این حزب متشکل 
از شخصیت ها و چهره های شاخص نظام و لایه 300 نفره بر اساس 
توزیع منطقه ای و به لحاظ سهمیه  بندی صنفی و جنسیتی از اقشار 
و اصناف و تخصص های مختلف باشد. باهنر وعده داده بود که حزبش 
پس از انتخابات سال 88 تشکیل می شود، اما در مرداد ماه سال 
88 دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین تاسیس حزب رسمی  مستقل 
فراگیر از جانب خود را به آینده موکول کرد. آینده ای که هنوز فرا 
نرسیده است. شاید یکی از دلایلی که این حزب پا نگرفت این است 
که اساسا »پیشرفت و عدالت« یک فراکسیون منشعب از فراکسیون 
اصولگرایان در مجلس هفتم بود و »انشعاب« با »فراگیر بودن« در 

تعارض است.

حزب قالیباف هم کلید نمی خورد
اطرافیان قالیباف هر از چند گاهی تلاش می کنند آرزوی باهنر 

را محقق کنند. البته آنها به دنبال تشکیل یک حزب فراگیر نیستند 
بلکه می خواهند با عنوان »پیشرفت و عدالت« یک حزب راه بیاندازند 
که پشت پرده اش قالیباف باشد. اعضای جمعیت پیشرفت و عدالت 
همچون بیادی و مرتضی طلایی بارها اعلام کرده اند »حزب قالیباف« 
به زودی کلید می خورد اما هیچگاه این اتفاق نیفتاده و جمعیت 
پیشرفت و عدالت حتی کارکرد انتخاباتی هم نداشته است. این 
تشکل که صرفا یک تابلو به نظر می رسد، چندین دیدار با مسئولان و 
چهره های سیاسی در آستانه انتخابات مجلس داشت، اما بروز و ظهور 

چندانی پس از آن، پیدا نکرد.

پیشنهاد مصباحی مقدم 
برای حزب شدن ائتلاف اصولگرایان

غلامرضا مصباحی مقدم عضو ائتلاف اصولگرایان در انتخابات اخیر 
بود. در این رقابت انتخاباتی سه لیست اصولگرا منتشر شد. از منظر 
مصباحی مقدم؛ »عدم جمع بندی نهایی برای ارائه تنها یک لیست 
واحد، به دلیل نبود یک حزب فراگیر است. آثار نبود چنین حزبی در 

اینگونه وقایع خودش را نشان می دهد. وقتی افراد جزء تشکیلات 
قوی و منسجم نیستند، تکروی می کنند و این هم طبیعی است. 
لازم است که ما به یک حزب قوی و فراگیر در مجموع اصولگرایان 

برسیم«.
او پیشنهاد داد که ائتلاف اصولگرایان، زمینه ای برای تشکیل 
حزب فراگیر مورد نظرش شود. مصباحی مقدم به خبرآنلاین گفت: 
»این بار به نظر خودم رسید که وقتی 22 نفر دور هم جمع شدند 
که هر یک نماینده احزاب هستند و افراد موثری هم هستند، وقتش 
رسیده است که مقدمات شکل گیری یک حزب بزرگ را فراهم 
آوریم. الان برای انتخابات همه دور هم جمع هستیم و وقتش است 
که یک حزب بزرگ با حضور همه جریانات اصولگرا شکل بگیرد. تا در 
مدت دو تا چهار سال آینده برنامه بدهد و کادرسازی کند و زمینه را 
برای رویش و روی کار آمدن جوانها فراهم کند. در تشکیلات حزبی 
مقتدر می توان از اعضا خواست که به تصمیمات حزبی پایبند باشند 
وگرنه عضویتشان در حزب تعلیق می شود.« البته حالا که دو هفته از 
انتخابات گذشته و هنوز دور دوم در برخی حوزه ها باقی مانده، خبری 

از زمینه سازی برای شکل گیری یک حزب فراگیر اصولگرا از سوی این 
چهره ها به گوش نرسیده است.

»صدای ملت« هم حزب نشد
در انتخابات مجلس نهم نام علی مطهری و چند اصولگرای 
دیگر همچون حمیدرضا کاتوزیان، علی عباسپور و حسن غفوری 
فرد در لیست اصولگرایان قرار نگرفت. از این رو مطهری با یارانش 
که جملگی منتقد سیاست های دولت محمود احمدی نژاد بودند 
لیستی به نام صدای ملت منتشر کردند و در بهمن سال 90 جبهه 
ای تشکیل دادند که البته حتی نمودی مانند تشکیل فراکسیون 
در مجلس نهم هم نداشت و کارکردش صرفا انتخاباتی بود. کما 
اینکه در انتخابات اخیر نیز صدای ملت که نمایندگانش باز هم 
جایی در لیست ائتلاف اصولگراها نداشتند، لیست صدای ملت را 

منتشر کردند.
این لیست به تهران محدود نشد و در بسیاری از حوزه های 
انتخابیه به حمایت از کاندیداها پرداخت. موسس فهرست صدای 
ملت، یعنی علی مطهری، در گفت و گو با خبرآنلاین گفت که برنامه 
دارد صدای ملت را تبدیل به یک حزب کند: »از دوره قبل که صدای 
ملت را تاسیس کردیم به دنبال این بودیم که آن را مستحکم و 
احیانا تبدیل به حزب کنیم. در مجلس نهم چندبار اراده کردیم که 
فراکسیون »صدای ملت« را تاسیس کنیم ولی چون این کار موجب 
تضعیف فراکسیون رهروان می شد و ممکن بود »اکثریت« بودن این 
فراکسیون را مخدوش کند و به نفع تندروها تمام شود، از تاسیس 
این فراکسیون منصرف شدیم ولی همیشه پیگیر این موضوع بوده ایم. 
طبیعی است که به دنبال استحکام »صدای ملت« و تبدیلش به 
حزب خواهیم بود... شاید انتخابات این دوره مجلس مقدمه ای برای 
تاسیس حزب صدای ملت باشد«؛ اما مطهری هنوز درخواستی برای 

تشکیل حزب به وزارت کشور نبرده است.

رهروان ولایت هم حزب نشد
رئیس مجلس نیز گاهی نامش در بین کسانی که می خواهند 
حزب تشکیل دهند، شنیده می شود. البته علی لاریجانی هیچگاه 
خودش درباره حزب سخن نگفته اما ظاهرا این حزب، تشکل 
توسعه یافته فراکسیون »رهروان ولایت« در مجلس نهم است و 
لاریجانی پدر معنوی آنها خواهد بود و کاظم جلالی مسئولیت 
تشکیلش را برعهده دارد. حزب رهروان ولایت تاکنون شکل نگرفته 
و در انتخابات اخیر نیز حتی در قالب فراکسیون هم فعال ظاهر 

نشده است.

محسن رضایی هم از خیر 
تشکیل حزب گذشت

اوایل سال 86 خبر رسید که گروهی از نزدیکان و دوستان محسن 
رضایی درصدد تشکیل حزب جدیدی به نام »اتحاد ملی« بودند. قرار 
بود حزب از ائتلاف تشکل های نزدیک به محسن رضایی از جمله 
فراکسیون وفاق و کارآمدی مجلس هفتم و نیز گروه خدمتگزاران 
تشکیل شود. رضایی، روح الامینی، طلایی نیک و امیدی از جمله 
افرادی بودند که می خواستند هیات موسس »اتحاد ملی« را تشکیل 
دهند. البته اتحاد ملی هم بروز و ظهوری نداشت. تا اینکه در فروردین 
ماه امسال محسن رضایی تصمیم گرفت به کلی از فعالیت های حزبی 
کنار کشیده و به سپاه بازگردد. به این ترتیب پرونده حزب پانگرفته 

اتحاد ملی نیز بسته شد.

بحث  اسلامی،  شورای  مجلس  انتخابات  نتایج  اعلام  از  پس 
ریاست بربهارستان مورد توجه محافل سیاسی قرار گرفته است. 
علی لاریجانی، ریاست چند دوره اخیر و محمد رضا عارف نفر اول 

منتخبان تهران محتمل ترین گزینه ها برای ریاست هستند.
هر دوی آنها در اظهار نظر خود پس از پیروزی، سخن گفتن 
درباره ریاست مجلس را زودهنگام دانستند اما شاید رایزنی ها اکنون 
هم برای ریاست پارلمان آغاز شده باشد تا تکه اصلی پازل مهم 
7اسفند، جاسازی شود.ولی هر کدام از این چهره های شناخته شده  در 
عالم سیاسی ایران با پشتوانه و جریانی همراه هستند که باید آنها را 

شناخت و دید کدام گزینه به میز ریاست، نزدیك تر است.

  ازخودگذشتگی  های عارفانه
محمدرضا عارف، معاون اول دولت اصلاحات به دلایل گوناگون 
به ویژه نگاه به منافع جمعی به جای منافع شخصی از انتخابات های 
ریاست جمهوری های چند دوره گذشته کناره گرفت. اما اوج کنش 
سیاسی اش با کناره گیری از انتخابات ریاست جمهوری سال 92 بود 
که با کناره گیری به خواست رئیس دولت اصلاحات وارد ائتلاف واقعی 
و فراگیری شد تا زمینه را برای رای یکپارچه به روحانی فراهم کند. 
کناره گیری ای که البته با اعلام حمایت صریح از روحانی هم همراه 
نبود و به نوعی از سوی برخی محافل کناره گیری توام با دلخوری 
تعبیر شد. عارف در دولت روحانی سمت اجرایی نپذیرفت و شأن و 
اجر کار خود را اجل بر پست های اجرایی دولتی  دانست. البته شاید 
بدنه حلقه تکنوکرات های همراه رئیس جمهور هم از این تصمیم 
عارف خشنود بودند چراکه حضور عارف وزن اصلاح طلبی دولت را 
افزایش می داد و این شاید با واکنش منفی محافظ کاران و اصولگرایان 
منتقد دولت همراه می شد و دولت را از ابتدا در مقابل نیشتر خشم 

مخالفان قرار می داد.

  جایگاه نماینده اصلاحات
 از سوی دیگر بدنه اجتماعی اصلاح طلبان خود و دولت را مدیون 
فداکاری عارف می دانستند و معتقد بودند حق این از خود گذشتگی 
باید در جایی ادا شود و بهترین آوردگاه انتخابات مجلس شورای 
اسلامی بود. جایی که عارف می توانست با تکیه بر آرای مردم و نه 
یک حکم انتصابی وارد پارلمان شود و با ریاست بر قوه مقننه هم 
جبران خسران کند و هم سمتی در شأنیت رئیس قوه مقننه به 
دست آورد.به طور حتم این گزینه مطلوب برخی از اصلاح طلبان 

مجلس و بدنه اجتماعی آنان است و به نوعی گزینه مطلوب روی میز. 
اما این مطلوبیت بالقوه تا رسیدن به یک فعل ممکن با چالش هایی 
مواجه است.  اول اینکه ترکیب راه یافتگان اصلاح طلب به مجلس 
از نظر کیفی بسیار متنوع و با جنس مجالس ششم که در کنترل 
ژنرال های اصلاح طلب بود یا مجلس سوم بسیار متفاوت است. 
اصلاح طلبان نشان دار و دارای وزانت سیاسی عموما مگر اندکی از 
فیلتر های نظارتی نگذشته اند و ترکیب نمایندگان اصلاح طلب کنونی 
مشتمل بر تعداد کمی از اصلاح طلبان نامدار، تعداد بیشتری اصلاح 
طلبان گمنام و تعدادی اصولگرای استحاله شده که متحد استراتژیک 
و نه ایدئولوژیک اصلاح طلبانند. موضع برخی از اصلاح طلبان شاخص 
شاید عارف باشد اما کم نام و نشان ها پتانسیل گردش های گوناگونی 
دارند که شاید الهه راستگو در شورای شهر و نوع کنشش که اصلاح 
طلبان را از انتخاب شهردار همفکربازداشت نمونه بارز این گونه افراد 

باشد.

  حامیان لاریجانی
اصولگرایان همگرا با اصلاح طلبان هم که در گریز از رادیکالیسم 
حاکم شده بر اردوگاه شان در یک ائتلاف تاکتیکی به اردوگاه اصلاح 
طلبی پیوسته اند،به ریاست یک اصولگرای میانه رو چون لاریجانی که 
او هم از دست بالا و صدای رسای رادیکا ل ها در اردوگاه اصولگرایی به 
فغان است، تمایل بیشتری دارند و در ادوار قبلی ریاست لاریجانی هم 

همراه و پشتیبان او بوده اند.

  دولت چه می خواهد!؟
 نکته دیگر نظر دولت است. طیف نمایندگان نزدیک به کابینه 
در سه سال اخیر که مصادف با ریاست لاریجانی بر مجلس بوده 
است با رئیس مجلس تفاهم خوبی برقرار کرده است لاریجانی و تیم 
همراهش در عبور وزرا از تیغ پایداری های مجلس و تعدیل آنان نقش 

موثری ایفا کردند و در قضیه تصویب برجام و دور نگاه داشتن آن از 
گزند مخالفان دولت   نهایت همکاری را کردند و شاید اگر مدیریت 
لاریجانی نبود برجام از تنگه بهارستان به راحتی نمی گذشت. نکته 
دیگر اینکه دولت پراگماتیک و عملگرای روحانی نمی خواهد به طور 
تام مختص به گفتمان اصلاح طلبی شناخته شود و بیشتر میل به کار 
کردن با نیروهای میانه رویی دارد که سویه جناحی آنان کمرنگ باشد 
و مقبول نظام و نهادهای تصمیم ساز ورای دولتی باشند که بیشتر 
نسبت به حضور اصلاح طلبان در کلان قدرت بدبینی های خاص 
خود را دارند و انتخاب یک اصلاح طلب تمام عیار به ریاست مجلس 
شاید آن ها را به تقابل بکشاند که درآخر برای تعامل دولت و سایر 
ارکان نظام مطلوب نیست. با این تفاصیل لاریجانی گزینه مطلوب 
دولت است چراکه هم در بزنگاه های حساس همراهی اش را با دولت 
نشان داده هم موجب تحریک اصولگرایان رادیکال نمی شود و هم 
مورد اعتماد سایر نهادهای انقلابی است و این تعامل درون ساختار 
را ممکن تر می کند. از سوی دیگر اصولگرایان راه یافته به مجلس 
حتی از طیف پایداری انتخاب لاریجانی را هرچند با او دچار اختلاف 
نظر هایی باشند بر انتخاب یک اصلاح طلب ترجیح می دهند. علی 
لاریجانی هم در سال های پسا صدارت صدا و سیما به غایت تغییر 
کرده است تجربه دولت 8 ساله احمدی نژاد و نوع مواجهه با او در 
شورای عالی امنیت ملی و همین طور تجربه دو دوره ریاست مجلس 
اورا از یک نیروی ایدئولوژیک به یک مدیر عملگرا با قابلیت جذب 

بیشتر تبدیل کرده است.

  ما منتظر درایت هستیم
سال  دو  این  سیاسی  ورشکستگان  که  کرد  فراموش  نباید 
اخیر،تمام نگاه های خود را به اختلاف میان ائتلاف امید بسته اند. 
شکافی که می تواند منشا آن، شیطنت های برخی برسرمسئله انتخاب 
رئیس پارلمان باشد.آنها می خواهند نشان دهند برای یك جایگاه 
انتصابی، دوئلی صورت خواهد گرفت.جدای از جایگاه عرفی و حقوقی 
ریاست مجلس، شاید این مقام چندان در تصمیم گیری های کلان 
پارلمان تاثیرنداشته باشد و تنها فردی که توان نفوذ در لایه های 
مختلف نمایندگان را دارد بتواند در این عرصه موفق باشد! حال 
باید دید با تمام این اوصاف انتخاب نمایندگان چگونه خواهد بود. 
انتخابی ائتلافی و بر مبنای منافع جمعی که به 92 و 94منتهی شدیا 
بازی های سیاسی ای که نتایجی جز پیدایش احمدی نژاد و مجلس 

نهم ندارد!

از تلاش باهنر تا سودای مطهری

حزب فراگیر؛ از حرف تا عمل!

چه کسی بر صندلی ریاست مجلس تکیه خواهد زد؟

ازخودگذشتگی های عارفانه

دیپلماسی عمومی ایران و فرصت های تازه 

در شرایطی که منطقه خاورمیانه در آتش جنگ و ناآرامی 
می سوزد، تسری گفتمان تعامل و نهادینه شدن فرهنگ 

گفت وگو می تواند آرامش را برای ساکنانش به ارمغان آورد 
چرا که ریشه بسیاری از این ناآرامی ها را می توان در نبود الگو 

و فرهنگ گفت وگو میان کشورهای منطقه جست وجو کرد
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درباره یتیمان از خدا بترسید و مبادا یك روز 
سیرشان كنید و یك روز گرسنه بمانند و 
مبادا كه با حضور شما آنان از بین بروند.

شنبه - بیست و دوم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3962

صالحی: پیامكی متوجه شدم وزیر شده ام  
 گفته می شود: علی اکبر صالحی ریس سازمان انرژی اتمی در جدیدترین گفتگویش با ماهانه دیار 
درباره حضور در وزارت خارجه در دولت احمدی نژاد و برکناری منوچهر متکی گفت: بحث حضور من در 
وزارت امور خارجه تنها به همان ایام برکناری آقای متکی بازنمی گردد. سال 84 یعنی ابتدای دولت اول 
احمدی نژاد که وارد جدّه شده بودم و آقای احمدی نژاد انتخاب شده بود با بنده تماس گرفت و گفت 
شما را برای وزارت امور خارجه یا وزارت علوم انتخاب کرده ام.  به ایران آمدم و چند جلسه دیدار داشتم 
تا در نهایت پذیرفت که من به جده بازگردم. وقتی مدتها بعد در سال 88 رئیس سازمان انرژی اتمی شدم 
هنوز یکسال از حضورم در سازمان انرژی اتمی نگذشته بود دوباره احمدی  نژاد خواست که به وزارت امور 
خارجه منتقل شوم }در حالی که آقای متکی وزیر امور خارجه بود{. من هم پاسخ دادم که تازه کارهای 
سازمان روی روال قابل قبولی قرار گرفته و مسئله تکمیل نیروگاه بوشهر و سوخت 20 درصد اهمیت 
بسیار زیادی دارند. اجازه دهید مسیر را ادامه دهم. احمدی نژاد خیلی اصرار می کرد و من هر دفعه موفق 
می شدم موضوع را مدتی به تأخیر بیندازم.6 ماه این موضوع اصرار و انکار طول کشید تا اینکه یک روز برای 
سخنرانی در بزرگداشت شهید عزیز دکتر شهریاری به دانشگاه صنعتی شریف رفتم. هنگامی که آماده 
سخنرانی می شدم پیامکی رسید که متعجب شدم. در این پیامک نوشته شده بود »علی اکبر صالحی، به 
سمت سرپرست وزارت امور خارجه منصوب شد«. واقعاً نمی دانستم چه بگویم. بنده پاسخ قطعی برای 
قبول مسئولیت نداده بودم ولی به هرحال آقای احمدی  نژاد تصمیم را گرفته و آن را عملی کرده بودند. در 
واقع در مقابل عملِ انجام شده قرار گرفتم. اینکه آقای متکی چرا اینگونه در سنگال از کار برکنار شد باید از 
آقای احمدی نژاد پرسیده شود که چرا آقای دکتر متکی را در این شرایط عزل کردند اما اینکه یک دفعه 
این انتصاب صورت گرفته باشد نه اینگونه نبوده است. اصلا مگر می شود بدون هماهنگی و طی مراحل 

مختلف انتصاب و عزلی آن هم در صدر وزارت امور خارجه صورت گیرد.

سایت خنده راه اندازی شود
گفته می شود: رئیس ستاد اقامه نماز گفت: اگر یک سایت خنده داشته باشیم میلیون ها جوان به 
سمت ما جذب می شوند؛ متاسفانه حتی توانایی نداشته ایم به خوبی مردم را بخندانیم. حجت الاسلام 
والمسلمین محسن قرائتی خواستار ترویج فرهنگ خنده در بین مردم شد و افزود: باید بتوانیم مردم را 
بخندانیم و غیر از ایام سوگواری باید مردم را با خنده همراه کنیم. وی ابراز داشت: خنده یک نیاز برای بشر 
است، کدام روحانی است که یک طنز حکیمانه داشته باشد، میلیون ها پول به یک برنامه تلویزیونی باید 
بدهیم که برای مردم خنده تولید کند؛ باید در برنامه ریزی های ما در شادی آفرینی برای مردم تحول 
عظیم ایجاد شود. قرائتی اظهار داشت: حوزه علمیه نباید از خنده غافل باشد؛ باید سایت های خنده داشته 
باشیم و اگر به قرآن عمل کنیم باید 50 درصد خنده و 50 درصد گریه را در نظر بگیریم و در موقعیت 

های شادی و خنده برای مردم خنده آفرین باشیم. 

برپایی جشن انتخاباتی نیازمند مجوز است  
گفته می شود: حسینعلی امیری سخنگوی وزارت کشور درباره اخذ مجوز برای برپایی جشن های 
پیروزی انتخابات، اظهار کرد: زمان اعلام نتایج مرحله اول انتخابات مصادف با ایام فاطمیه بود که 
خوشبختانه شاهد پاسداشت  حرمت این ایام از سوی نامزدهای پیروز بودیم، امروز شاهد ارتقای درجه بلوغ 
سیاسی و فرهیختگی مردم و گروه های سیاسی کشور هستیم،  امروز شرایط اجتماعی و ارزشی کشور از 
سوی این نیروها درک می شود، اگر اجتماعی در مکان های عمومی بخواهد صورت گیرد حتما نیاز به مجوز 
دارد که وزارت کشور دریافت مجوز از آن را به استانداری و فرمانداری واگذار کرده که در انجا بررسی شود 

اما اگر بخواهد جشنی در محیطی مسقف  برگزار شود نیاز به مجوز ندارد.

روحانی اواسط بهار به ترکیه می رود  
گفته می شود: یک منبع آگاه در دولت »حسن روحانی« رئیس جمهور ایران در گفت وگو با خبرگزاری 
روسی »اسپوتنیک«، اظهار داشت که رئیس جمهور ایران اواسط بهار سال آینده شمسی به ترکیه سفر 
خواهد کرد. بر اساس این گزارش، روحانی قرار است با »رجب طیب اردوغان رئیس جمهور ترکیه دیدار 
و گفت وگو کند. احمد داوود اوغلو« نخست وزیر ترکیه اوایل ماه جاری میلادی، به ایران سفر و با مقامات 
ایرانی گفت وگو کرد؛ اما این منبع زمان دقیق این سفر را مشخص نکرد و صرفا اواسط بهار را عنوان کرد.

قاچاق کیلویی پوشاک  
گفته می شود:  علی جنتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در اختتامیه پنجمین جشنواره مد و لباس 
بیان کرد: این که بسیاری از تاجران ایرانی از ترکیه لباس را تهیه و به صورت کیلویی و به شکل قاچاق 
وارد ایران می کنند، جای تاسف دارد. این پوشاک را با قیمت نازل در تهران عرضه می کنند. همه ما باید 
دست در دست هم دهیم تا جلوی این عمل گرفته شود. او ادامه داد: گستره مد و پوشاک به اندازه گستره 
زندگی انسان است و تمام شئونات زندگی ما را در بر می گیرد. هر جا که پای جنبه های زیباشناختی در 

میان باشد، مد هم در آنجا حضور دارد.

ادعای تماس تلفنی ظریف و کری، کذب است 
گفته می شود:  یک مقام مسئول در وزارت امور خارجه، ادعای سخنگوی وزارت خارجه امریکا مبنی 
بر تماس تلفنی وزرای خارجه ایران و امریکا درباره آزمایش موشکی سپاه پاسداران را تکذیب کرد. این 
مقام مسئول در مصاحبه اختصاصی با خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما گفت: وزیر خارجه آمریکا یک هفته 
است که با ارسال ایمیل به آقای ظریف خواستار گفتگوی تلفنی با وی شده است. وی یکی از موضوعات 
درخواستی در این ایمیل را رزمایش موشکی ایران بیان کرد و افزود: به علت سفر وزیر امور خارجه به 

جنوب شرق آسیا امکان این گفتگوی تلفنی فراهم نشده است.

تحویل سیستم های اس۳00 تا پایان سال 2016 
گفته می شود:  یک مقام روسیه اعلام کرد که کشورش تا پایان سال جاری میلادی، سامانه دفاع 
موشکی اس- 300 را به طور کامل در اختیار ایران قرار خواهد داد. به گزارش ایلنا به نقل از نووستی، 
»سرگئی شیمزوف« رئیس شرکت صنایع نظامی »روس- تک« اعلام کرد که این کشور نخستین محموله 
از سامانه اس- 300 را در ماه آگوست یا سپتامبر 2016 به ایران تحویل خواهد داد. شیمزوف همچنین 
گفت که احتمال می رود تا پایان سال جاری میلادی سامانه اس- 300 به طور کامل به ایران تحویل 
داده شود. بر اساس این گزارش، هشت سال از انعقاد قرارداد خرید سامانه اس- 300 میان ایران و روسیه 

می گذرد ولی طرف روس بار ها تحویل این سامانه دفاع موشکی را به تعویق انداخته است.

پیام فرهاد مجیدی برای کودک استقلالی
گفته می شود:  فرهاد مجیدی در پیامی به کودک استقلالی به او قول داد که به زودی در کنارش 
باشد. به گزارش خبرآنلاین؛ فرهاد مجیدی پس از آگاهی از اینکه شهاب، کودک استقلالی به دلیل بیماری 
کلیوی روی تخت بیمارستان است در پیامی به خطاب به او در اینستاگرامش نوشت: شهاب عزیزم، قول 
میدم به ایران که برگشتم اولین کاری که می کنم بوسیدن روی ماه توست. مطمئنم همه استقلالی ها برای 

سلامتیت دعا می کنند. خیلی زودِ زود در کنارت خواهم بود.

 رانندگان تنها ۹ ساعت اجازه رانندگی دارند
گفته می شود:  داوود کشاورزیان رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، با اشاره به 
تدابیر اندیشیده شده برای جلوگیری از خواب آلودگی رانندگان در شیفت های کاری به برخی نکات 
اشاره کرد و گفت: رانندگان موظف هستند در چارچوب آیین نامه ها کار و در جاده ها رانندگی کنند. 
رانندگان ما در جاده ها طبق قوانین اجازه ندارند طی 24 ساعت بیشتر از 9 ساعت رانندگی کنند. وی 
ادامه داد: بنابراین شرکت ها اجازه ندارند برای رانندگانی که این چارچوب را رعایت نکردند، صورت 

وضعیت صادر کنند.

سرپرست شرکت مخابرات ایران :

هوشمند سازی قم باید سرعت بگیرد
سرپرست شرکت مخابرات ایران با اشاره به زیرساخت های مخابراتی استان قم، گفت: این استان از این 

نظر جزو پنج استان برتر کشور است.
سید اسدالله دهناد روز پنجشنبه در جلسه شورای اداری و شورای ترویج فرهنگ عمومی استان قم در 
مجتمع فرهنگی امام خمینی )ره( قم، افزود: زیرساخت های فناوری و مخابراتی خوبی در سطح کشور به 
ویژه در استان قم فراهم شده به طوریکه امروز حدود یک هزار و 400 کیلومتر فیبرنوری در سطح استان 
وجود دارد. وی اضافه کرد: فیبرنوری یکی از تجهیزات جدید و باکیفیت و ابزاری برای انتقال اطلاعات 
است. وی با اشاره به اینکه باید از زیرساخت های مخابراتی و بسترهای ارتباطی استفاده بهینه شود، بیان 
کرد: بین زیرساخت های ایجاد شده و استفاده بهینه از آن ها فاصله بسیار زیادی وجود دارد و با وجود 
قابلیت های بسیار این زیرساخت ها، حداقل استفاده از آن ها می شود. دهناد ادامه داد: این زیرساخت 
ها قابلیت این را دارد تا با استفاده از آن ها ضمن افزایش رفاه مردم، سرعت و کیفیت خدمات ارائه شده 
نیز افزایش یابد. وی با اشاره به امضای تفاهمنامه هوشمندسازی بین شهرداری و استانداری در جلسه 
شورای اداری، ابراز امیدواری کرد: با امکانات و زیرساخت های ایجاد شده، قم با سرعت بیشتری به سمت 
هوشمندسازی و اجرای دولت الکترونیک پیش رود. وی افزود: جهت افزایش نظم اجتماعی، بهبود حمل 
و نقل، کاهش ترافیک، کاهش تلفات تصادفات رانندگی و آسایش شهروندان باید به سمت هوشندسازی 
برویم. سرپرست شرکت مخابرات ایران ادامه داد: این شرکت با به کارگیری پرسنل مجرب و متخصص 
و همچنین زیرساخت های مناسب در راستای اجرای شهر هوشمند و دولت الکترونیک آمادگی کامل 
دارد. در این مراسم از مدیران پنج دستگاه که در امر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت فعال بودند، تجلیل شد. 
غبار روبی گلزار شهدا و تجدید میثاق مدیران استان با شهیدان از دیگر برنامه های آخرین جلسه شورای 

اداری قم در سال جاری بود.

غبارروبی و گلباران مزار شهیدان در قم
در آستانه فرا رسیدن روز بزرگداشت شهیدان و سالروز شهادت حضرت زهرا )س(، گلزارهای شهدای 

قم عصر پنجشنبه با حضور مسئولان و قشرهای مختلف مردم گلباران و غبارروبی شد.
به گزارش ایرنا، این مراسم علاوه بر گلزار شهدای علی ابن جعفر )ع( در گلزارهای شهدای شهرها و 
روستاهای مختلف استان قم انجام شد و مردم با حضور در گلزارهای شهدا با نثار شاخه گل و قرائت فاتحه 
باردیگر با آرمان های امام خمینی )ره(، شهیدان و رهبر معظم انقلاب اسلامی تجدید بیعت و بر ادامه راه 

شهیدان تاکید کردند. 
عصر پنجشنبه نیز هیات حضرت زهرا )س( بنیاد شهید و امور ایثارگران منطقه یک قم همراه با سایر 
مردم در گلزار شهدای علی ابن جعفر )ع( حضور یافتند و مزار شهیدان را گلباران و غبارروبی کردند. 
حجت الاسلام محمد نارویی رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران منطقه یک قم در حاشیه آیین غبارروبی 
و گلباران مزار شهیدان به خبرنگار ایرنا گفت: در ایام فاطمیه و نیز در آستانه روز بزرگداشت شهیدان به 
پاس فداکاری ها و رشادت های این عزیزان در گلزار شهدای علی ابن جعفر )ع( حضور یافتیم تا ضمن 
تکریم و تجلیل از مقام شامخ شهدا، بار دیگر با آرمان های امام راحل )ره( و شهیدان بیعت ببندیم و بر 

پیروی از ولایت فقیه تاکید کنیم. 
یکی از کاروان هایی که در این گلزار حضور یافته بود، اهالی روستای صرم از بخش کهک بودند که 
اهالی این روستا به صورت دسته جمعی بر سر مزارهای 55 شهید این روستا در دوران هشت سال دفاع 
مقدس حضور یافتند و یکی از راویان دوران دفاع مقدس با حضور اهالی این روستا بر سر مزار هر شهید 

خلاصه ای از زندگی نامه آن شهید را بیان می کرد.
22 اسفند ماه، سالروز صدور فرمان امام خمینی )ره( مبنی بر تاسیس بنیاد شهید انقلاب اسلامی ایران 

در سال 1358 هجری شمسی به عنوان روز »بزرگداشت شهدا« نامگذاری شده است.

نامحــرمانه

اخبـــار

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار نمایندگان مجلس 
خبرگان رهبری، با تبیین ویژگی ها و پیام های انتخابات هفتم 
اسفند، خاطرنشان کردند: مردم با حضور درصحنه، وظیفه 
خود را انجام دادند و حالا نوبت مسئولان است که به وظایف 

خود عمل کنند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح 
روز پنجشنبه در آخرین دیدار رئیس و نمایندگان دوره 
چهارم مجلس خبرگان رهبری، در سخنان بسیار مهمی 
ضمن تجلیل از حضور معنادار و پرشکوه مردم در انتخابات 
هفتم اسفند و اعلام قاطعانه پایبندی و وفاداری خود به نظام 
اسلامی، به تبیین ویژگی های این انتخابات و مهم ترین 
وظایف و اولویت های مجلس خبرگان و مجلس شورای 
اسلامی در دوره جدید پرداختند و با برشمردن سه اولویت 
اصلی کشور در مقطع کنونی، »مسئله نفوذ« را بسیار جدی 
و مهم خواندند و تأکید کردند: تنها راه پیشرفت حقیقی، 
»استحکام ساخت داخلی کشور« در زمینه های اقتصادی، 
فرهنگی و سیاسی، »حفظ خصوصیات انقلابی«، »حرکت 
جهادی«، »حفظ عزت و هویت ملی و اسلامی« و »هضم 

نشدن در هاضمه خطرناک جهانی« است.
رهبر انقلاب اسلامی انتخابات هفتم اسفند را با توجه به 
حضور 34 میلیونی مردم و انداختن نزدیک به هفتاد میلیون 
رأی در صندوق ها، انتخاباتی پرمعنا و مهم خواندند و گفتند: 
مردم در این انتخابات واقعاً خوش درخشیدند و مشارکت 62 
درصدی واجدان شرایط رأی دادن، در مقایسه با بسیاری از 

کشورها حتی امریکا، درصد بالایی است.
حضرت آیت الله خامنه ای، خاطرنشان کردند: مردم با این 
مشارکت بالا، درواقع اعتماد خود را به نظام اسلامی، به صورت 

عملی نشان دادند.
ایشان انتخاب شدن و یا انتخاب نشدن برخی افراد در 
انتخابات گوناگون را طبیعی برشمردند و ضمن تشکر از 
تلاش های نمایندگان خبرگان که در دوره جدید موفق 
به ورود به مجلس نشده اند، افزودند: البته برخی بزرگان 
هم هستند که رأی آوردن و یا رأی نیاوردن، هیچ خللی 
در شخصیت آن ها ایجاد نمی کند و آقایان یزدی و مصباح 
ازجمله این افراد هستند که حضور آنان در خبرگان باعث 
افزایش وزانت این مجلس می شود و نبود آن ها نیز برای 

مجلس خبرگان خسارت است.
رهبر انقلاب اسلامی سپس به برشمردن خصوصیات و 
ویژگی های انتخابات در نظام اسلامی به ویژه انتخابات هفتم 
اسفند پرداختند و گفتند: »آزادی عمل مردم« برای شرکت 
در انتخابات ازجمله این ویژگی ها است زیرا در نظام اسلامی، 
حضور در انتخابات اجباری نیست و مردم با رغبت و انگیزه و 

فکر در همه انتخابات حضور می یابند.
حضرت آیت الله خامنه ای، »رقابتی بودن« انتخابات در 
نظام اسلامی را دومین ویژگی برشمردند و تأکید کردند: 
بود  کامل  رقابتی  انتخابات  یک  اسفند  هفتم  انتخابات 
زیرا جناح ها و افراد مختلف با شعارها و عناوین گوناگون 
در انتخابات حضور پیدا کردند و صداوسیما نیز در اختیار 
کاندیداهای مجلس خبرگان بود و همه به معنی واقعی کلمه 

تلاش و رقابت کردند.
ایشان »امنیت و آرامش فضای انتخابات« را از نکات 
و گفتند: درحالی که  دانستند  اخیر  انتخابات  برجسته ی 
در کشورهای اطراف ما زندگی مردم با ناامنی و حوادث 
تروریستی همراه شده است، اما انتخاباتی با این عظمت و 
با چنین مشارکت وسیع مردمی، بدون حادثه ای تلخ برگزار 
شد به گونه ای که در شهر تهران مردم از ساعت 8 صبح تا 
نیمه های شب، در کمال امنیت در پای صندوق های رأی 

حاضر شدند.
رهبر انقلاب اسلامی ضمن تشکر از تلاش ها و اقدامات 
و  سپاه  کشور،  وزارت  اطلاعات،  وزارت  انتظامی،  نیروی 
»سلامت  انتخابات،  آرامش  و  امنیت  برقراری  در  بسیج 
انتخابات  این  از ویژگی های  را یکی دیگر  امانت داری«  و 
برشمردند و خاطرنشان کردند: برخلاف تبلیغات دشمنان و 
همچنین ادعاهای برخی در داخل، انتخابات در نظام اسلامی 
همواره سالم بوده و هیچ گاه حرکتی سازمان دهی شده برای 

تأثیرگذاری بر نتیجه انتخابات وجود نداشته است.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: انتخابات هفتم 
اسفند بار دیگر نادرستی و بی اعتباری سخنان کسانی را که 
در سال 88 مدعی نامعتبر بودن انتخابات بودند و آن فتنه 

مضر را برای کشور به وجود آوردند، نشان داد.
ایشان افزودند: همان گونه که انتخابات اخیر سالم بود، 
انتخابات دوره های قبل، ازجمله انتخابات سال های 88 و 84 

نیز سالم بودند.
رهبر انقلاب اسلامی، »رفتار کاملًا نجیبانه« کسانی را 
که در این انتخابات، رأی نیاوردند، یکی دیگر از ویژگی های 
انتخابات هفتم اسفند دانستند و خاطرنشان کردند: برخلاف 
رفتار نانجیبانه کسانی که در سال 88 رأی نیاوردند و با به راه 
انداختن فتنه برای کشور هزینه به وجود آوردند و دشمن را 
به طمع انداختند، در این انتخابات کسانی که رأی نیاوردند، 
به پیروز انتخابات تبریک گفتند که این موضوع، بسیار 

باعظمت و باارزش است.
حضرت آیت الله خامنه ای در جمع بندی این بخش از 
سخنان خود گفتند: اعلام اعتماد مردم به نظام اسلامی 
در انتخابات هفتم اسفند، در نقطه مقابل تلاش دشمن 
برای »ایجاد دوقطبی مردم و نظام« و »بی اعتبار کردن 

انتخابات« بود.
ایشان بار دیگر به موضوع حملات ماه های اخیر به شورای 
نگهبان نیز اشاره کردند و با اظهار گلایه شدید از افرادی که 
در تبعیت ناخواسته از دشمن، شورای نگهبان را مورد هجمه 
قرار می دهند، خاطرنشان کردند: شورای نگهبان کار خود را با 
جدیت انجام داد و اگر هم اشکالی وجود دارد مربوط به قانون 

است که باید اصلاح شود.
صلاحیت 12  بررسی  افزودند:  اسلامی  انقلاب  رهبر 
هزار نفر در مدت بیست روز یک اشکالی قانونی است که 
باید برطرف شود و نباید به دلیل این اشکال قانونی، شورای 

نگهبان موردحمله قرار گیرد.
احراز  حضرت آیت الله خامنه ای در خصوص موضوع 
احراز شرایط، می توان  بدون  آیا  گفتند:  نیز  صلاحیت ها 
صلاحیت یک فرد را برای انتخابات تأیید کرد و آیا می توان 

در مقابل خداوند پاسخگو بود؟
ایشان خاطرنشان کردند: هنگامی که شورای نگهبان نتواند 
شرایط قانونی را در فردی احراز کند، نمی تواند صلاحیت وی 
را تأیید کند و این، یک ایراد نیست بلکه عمل به قانون است.

حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه شورای نگهبان 

یکی از چند مرکز اصلی نظام جمهوری اسلامی است که 
از ابتدای انقلاب مورد هجمه و تخریب استکبار بوده است، 
گفتند: هرگونه تخریب بر ضد شورای نگهبان، اقدامی غیر 

اسلامی، غیرقانونی، غیرشرعی و غیرانقلابی است.
ایشان تأکید کردند: افرادی هم که صلاحیت آن ها احراز 
نمی شود، ممکن است به طور طبیعی ناراحت شوند اما نباید 
شورای نگهبان را تخریب کنند بلکه باید اعتراض خود را از 

روش های قانونی پیگیری کنند.
رهبر انقلاب اسلامی بعد از تبیین ویژگی ها و پیام های 
انتخابات هفتم اسفند، خاطرنشان کردند: مردم با حضور 
درصحنه، وظیفه خود را انجام دادند و حالا نوبت مسئولان 

است که به وظایف خود عمل کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای ابتدا به بیان وظایف نمایندگان 
دوره جدید مجلس خبرگان به عنوان یکی از مهم ترین ارکان 
نظام اسلامی پرداختند و گفتند: وظیفه مجلس خبرگان 
عبارت است از: »انقلابی ماندن، انقلابی فکر کردن و انقلابی 

عمل کردن«.
ایشان رعایت این سه ویژگی را در نحوه انتخاب رهبر 
آینده کشور از اساسی ترین مسئولیت های مجلس خبرگان 
برشمردند و خاطرنشان کردند: لازم است در انتخاب رهبر 
آینده ملاحظات، رودربایستی ها و مصلحت اندیشی ها کنار 
گذاشته شوند و فقط خدا و نیاز کشور و اصل حقیقت، در 

نظر گرفته شود.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: اگر در این وظیفه 
بزرگ کوتاهی انجام گیرد، قطعاً در اساس کار نظام و کشور 

مشکل به وجود خواهد آمد.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با اشاره به حضور 
علما، بزرگان و شخصیت های برجسته در مجلس خبرگان، 
یکی دیگر از وظایف نمایندگان این مجلس را بیان خواست ها 
و مشکلات مردم به مسئولان و تبیین حقایق برای مردم و 

آگاهی بخشی به آن ها دانستند.
ایشان در خصوص وظایف نمایندگان دوره جدید مجلس 
شورای اسلامی نیز به توصیه همیشگی خود برای همراهی 
و کمک مجلس به دولت اشاره کردند و افزودند: البته این 
همراهی و کمک، به معنای اغماض مجلس شورای اسلامی 

از وظایف قانونی خود نیست.
رهبر انقلاب اسلامی سپس به وظایف مسئولان دولتی 
اشاره کردند و گفتند: در شرایط کنونی کشور، سه وظیفه و 
اولویت اصلی باید موردتوجه مسئولان دولتی قرار گیرد: »1- 
اقتصاد مقاومتی« »2- ادامه پرشتاب حرکت علمی کشور« و 

»3- مصون سازی فرهنگی کشور، ملت و جوانان«.
اول بار  اولویت  حضرت آیت الله خامنه ای در خصوص 
دیگر با تأکید بر اینکه مشکلات اقتصادی کشور بدون اجرای 
اقتصاد مقاومتی حل نخواهند شد و رشد  سیاست های 
اقتصادی نیز به وجود نخواهد آمد، افزودند: قرار بر این شد که 
دولت یک قرارگاه اقتصاد مقاومتی تشکیل دهد و برای این 
قرارگاه، فرماندهی نیز تعیین کند که اقداماتی انجام شده است 

اما این اقدامات باید محسوس باشند و دیده شوند.
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: مسئولان دولتی باید نسبتِ 
فعالیت ها و تلاش های اقتصادی خود را با اقتصاد مقاومتی، 
کاملًا مشخص کنند و معیار هرگونه همکاری و برنامه 
اقتصادی، سیاست های اقتصاد مقاومتی باشد که بر اساس 
خرد جمعی تنظیم شده و مورد اجماع اکثر کارشناسان و 

متخصصان اقتصادی است.
حضرت آیت الله خامنه ای به اولویت دوم یعنی »ادامه 
حرکت پرشتاب علمی« اشاره کردند و افزودند: اگر قدرت، 
عزت و مرجعیت را در جهان خواستاریم باید علم را تقویت 

کنیم و حرکت علمی متوقف نشود.
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: باید پیشرفت علمی با جدیت 
تمام دنبال شود زیرا یکی از نتایج آن، اقتصاد دانش بنیان 

خواهد بود.
سومِ  اولویت  به  اشاره  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
مسئولان دولتی یعنی »مصون سازی فرهنگی« کشور تأکید 
کردند: برای مصون سازی فرهنگی، ابتدا باید به این هدف 
اعتقاد داشته باشیم و سپس برای آن برنامه ریزی و تلاش 

جدی کنیم.
ایشان خاطرنشان کردند: اگر این سه اولویت در دستور 
کار جدی مسئولان دولتی قرار گیرد، نتیجه آن، پیشرفت 

واقعی کشور خواهد بود.
رهبر انقلاب اسلامی، پیشرفت صوری از طریق رونق 
ظاهری و واردات کالا و خشنودی مقطعی جامعه را به ضرر 
مردم دانستند و تأکید کردند: پیشرفت باید عمیق، مستحکم 

و مبتنی بر پایه های داخلی کشور باشد.
جهادی،  انقلابی، حرکت  »حفظ خصوصیات  ایشان، 
حفظ عزت و هویت ملی و اسلامی و هضم نشدن در هاضمه 
خطرناک فرهنگی، اقتصادی و سیاسی جهان« را از دیگر 
لوازم پیشرفت برشمردند و با اشاره به طراحی دشمن برای 
نفوذ گفتند: بر اساس اطلاعات دقیق، برنامه جدی استکبار 
و امریکا، نفوذ در کشور است، البته این نفوذ، از جنس کودتا 
نیست زیرا آن ها می دانند که در ساخت نظام جمهوری 
اسلامی چنین چیزی امکان ندارد، بنابراین نفوذ را از دو مسیر 

دیگر دنبال می کنند.
رهبر انقلاب، آماج قرار دادن مسئولان و مردم را دو 
هدف عمده نفوذ دشمن خواندند و افزودند: هدف دشمن از 
طراحی نفوذ در مسئولان، تغییر دادن محاسبات مسئولان 
کشور است که نتیجه آن، قرار گرفتن فکر و اراده مسئولین 
در مشت دشمن است و در این حالت، دیگر نیازی به 
دخالت مستقیم دشمن نیست و فرد مسئول بدون آنکه 
حتی خود بداند، همان تصمیمی را می گیرد که دشمن 

می خواهد.
ایشان، سطح دیگر نفوذ را آماج قرار دادن باورهای مردم 
نسبت به اسلام، انقلاب، اسلام سیاسی و وظایف عمومی آن 
یعنی جامعه سازی و تمدن سازی برشمردند و گفتند: نفی 
استقلال کشور هم یکی از نقاط هجمه و نفوذ دشمن است 
که برخی در داخل نیز با ناشیگری آن را مطرح می کنند و 
می گویند استقلال موضوعی کهنه شده است و امروز دیگر 

معنا ندارد.
حضرت آیت الله خامنه ای، تغییر باورهای مردم برای 
فراموش کردن خیانت های غرب را یکی دیگر از طراحی های 
دشمن دانستند و خاطرنشان کردند: در تبلیغات جهانی 
مطرح می کنند که چرا جمهوری اسلامی و مسئولان آن تا 

این حد با غرب و امریکا مخالف هستند؟
ایشان گفتند: ما از غرب صدمه دیده ایم و نباید فراموش 
کنیم که غرب با ما چه کرده است. من طرفدار قطع رابطه 
با غرب نیستم اما باید بدانیم که با چه کسانی در حال 

تعامل هستیم؟
از  آشکاری  موارد  برشمردن  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 
دشمنی غرب با ملت ایران از اواسط دوره قاجار تا به امروز، 
گفتند: ضعف سلاطین قاجار موجب فشار و امتیاز گیری 
غربی ها و متوقف کردن پیشرفت های ملت ما شد، سپس 
رضاخان و بعد از او پسرش را بر سرکار آوردند، بعدازآن نیز 
حرکت نهضت ملی را در 28 مرداد 32 سرکوب و دستگاه 

جهنمی ساواک را ایجاد کردند.
کشاورزی،  کردن  نابود  خامنه ای،  آیت الله  حضرت 
و کشاندن  فعال  ربودن مغزهای  پیشرفت علمی،  توقف 
جوانان کشور به فساد و اعتیاد را از دیگر برنامه های تحت 
مدیریت غرب در دوره پهلوی خواندند و افزودند: غربی ها از 
ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی شروع به معارضه کردند، به 
ضدانقلاب در بخش های مرزی پول، سلاح و کمک سیاسی 
دادند، علیه امام، انقلاب و مسئولان انقلابی شایعه پراکنی و 
دشمنی کردند و در جنگ نیز تا هر آنجا که توانستند به 

صدام کمک نظامی و اطلاعاتی و سیاسی کردند.
ایشان، اعمال تحریم ها برضد کشورمان را نمونه دیگری 
از همین دشمنی ها دانستند و گفتند: نظام اسلامی قصد 
دشمنی با غرب را نداشت، بلکه در این کشور بنای مستقلی 
پایه گذاری شده بود که آن ها شروع به دشمنی با آن کردند.

رهبر انقلاب با اشاره به تبعیت اروپا از سیاست های امریکا 
در قضایای مختلف همچون تحریم ها و تبلیغات خصمانه 
خاطرنشان کردند: ما مسئول کشور و ملّت و مسئول تاریخ 
هستیم و اگر در مقابل دشمنی دشمنان با شجاعت و اقتدار 
ایستادگی نکنیم، آن ها کشور و ملت را خواهند بلعید که نباید 

چنین اجازه ای به آن ها داده شود.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به سخنان برخی مسئولان 
مبنی بر اینکه باید با همه دنیا تعامل داشته باشیم، افزودند: 
باید با همه دنیا البته به جز امریکا و رژیم صهیونیستی ارتباط 
داشته باشیم اما باید بدانیم که دنیا منحصرِ در غرب و اروپا 

نیست.
در  کشور   130 از  بیش  حضور  به  اشاره  با  ایشان 
اجلاس غیرمتعهدها در تهران گفتند: امروز قدرت ها در 
دنیا پخش شده اند و شرق دنیا و منطقه آسیا نیز منطقه 

وسیعی است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه ابتدا، غربی ها 
بنای دشمنی با ملت ایران را گذاشتند و اکنون هم به دنبال 
نفوذ هستند خاطرنشان کردند: دشمن حدود 10 راه را برای 
نفوذ علمی، فرهنگی و اقتصادی ازجمله »ارتباط با دانشگاه ها 
و دانشمندان«، »حضور در کنفرانس های به ظاهر علمی ولی 
باهدف نفوذ« و »فرستادن مأموران دستگاه های امنیتی در 

پوشش فعالیت های فرهنگی« طراحی کرده است.
رهبر انقلاب اسلامی راه اساسی مقابله بانفوذ را تقویت 
درونی کشور خواندند و خاطرنشان کردند: اگر ایران اسلامی 
از درون قوی و غنی باشد، همان کسانی که اکنون شاخ وشانه 

می کشند، برای ارتباط با نظام اسلامی صف خواهند کشید.
طرف  از  رفت وآمدهایی  اکنون  کردند:  تأکید  ایشان 
غربی ها انجام می شود اما این رفت وآمدها تاکنون هیچ اثر 
مثبتی نداشته است و باید در عمل مشخص شود که این 
رفت وآمدها چه تأثیری دارند وگرنه صرفاً تفاهم بر روی کاغذ 

فایده ای ندارد.
رهبر انقلاب اسلامی با قدردانی از زحمات مسئولان 
کشور خاطرنشان کردند: تجربه 37 ساله جمهوری اسلامی 
نشان داده است که باید ازلحاظ فکری، سیاسی، اقتصادی، 
فرهنگی و علمی قوی شویم و هنگامی که به این مرحله 

برسیم، عزت واقعی پیدا خواهیم کرد.
با  سخنانشان  ابتدای  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
گرامیداشت یاد و خاطره اعضای فقید دوره چهارم مجلس 
خبرگان رهبری به ویژه آیت الله واعظ طبسی و آیت الله 
خزعلی گفتند: این دو برادر خوب، حقیقتاً جایگاه خبرگی را 
در مجلس خبرگان حفظ کردند و امتحان های خوبی دادند.

آیت الله  مبارزاتی  سوابق  به  اشاره  با  انقلاب  رهبر 
واعظ طبسی و خدمات ایشان در دوران انقلاب و آستان 
قدس رضوی، افزودند: آن انسان صریح، مؤمن و قاطع در 
حساس ترین مواقع، جایگاه انقلابی خود را به طور واضح، 
آشکار کرد و در فتنه 88 با کنار گذاشتن همه ملاحظات و 

رفاقت ها و رودربایستی ها، به وسط میدان آمد.
ایشان حضور باعظمت و پرشور مردم در مراسم تشییع 
و بدرقه آیت الله واعظ طبسی را نشانه قدرشناسی مردم 
مشهد خواندند و گفتند: زندگی آن مرد بزرگوار در دوران 
مسئولیتش بدون تغییر و توسعه ماند و هیچ گاه وضع اشَرافی 
به خود نگرفت و در همان خانه ای از دنیا رفت که قبل از 

انقلاب در آن زندگی می کرد.
رهبر انقلاب در خصوص آیت الله خزعلی نیز گفتند: آن 
مرحوم هم امتحان بسیار دشوار دیگری را داد و درجایی که 
بحث نزدیکان و منتسبان به او مطرح بود، باکمال شجاعت 
پای انقلاب ایستاد که این خصوصیات به انسان ها ارزش و به 

حرکت انقلابی آن ها معنا می دهد.
ایام  تسلیت  با  همچنین  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
شهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها، افزودند: در ذکر 
مناقب آن بزرگوار باید دقت شود که مسائل اختلاف افکن 
مطرح نشود، زیرا امروز سیاست اهریمنی جبهه استکبار 

ایجاد اختلاف بین شیعه و سنّی است.
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: البته بیان تاریخ با رعایت 
موازین، ادب و در نظر گرفتن مصالح اشکالی ندارد اما نباید 

اختلاف و بغض ایجاد شود.
ایشان جنگ های کنونی در منطقه را نشأت گرفته از 
کردند:  خاطرنشان  و  توصیف  سیاسی  کاملًا  انگیزه های 
به  را  اختلاف ها  این  می کنند  سعی  اسلام  دشمنان 
اختلاف های مذهبی تبدیل کنند تا به آسانی خاتمه نیابد و 

ما نباید به این هدف خطرناک کمک کنیم.
برادران اهل سنت  انقلاب به حضور و شهادت  رهبر 
در دفاع از حرم های اهل بیت علیهم السلام و اظهار افتخار 
خانواده های آنان اشاره کردند و گفتند: روحانیت معظم نباید 
اجازه دهد که با رنجاندن اهل سنت، نقشه اختلاف افکنی 

آمریکایی ها و صهیونیست ها اجرا شود.
پیش از سخنان رهبر معظم انقلاب، آیت الله یزدی رئیس 
مجلس خبرگان رهبری با تسلیت ایام فاطمیه و گرامیداشت 
یاد آیت الله واعظ طبسی و آیت الله خزعلی، گزارشی از 

برگزاری نوزدهمین اجلاس مجلس خبرگان بیان کرد.
همچنین آیت الله هاشمی شاهرودی نایب رئیس مجلس 
خبرگان گزارشی از اهم مباحث، نطق ها و مذاکرات اعضای 
مجلس خبرگان و مهمانان اجلاس اخیر این مجلس ارائه 

کرد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس و اعضای مجلس خبرگان رهبری؛

مردم در انتخابات خوش درخشیدند، اکنون نوبت مسئولان است
اخبــار

آیت الله مکارم شیرازی:

دولت قبل میراث بدی به جا گذاشت
 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع عظام تقلید گفت: اصولگرایان 
و اصلاح طلبان بر سر مسائل اساسی کشور همچون ضرورت حفظ نظام و 

انقلاب و رفع مشکلات مردم و جوانان اختلاف نظری ندارند.
به گزارش »انتخاب«، وی عصر چهارشنبه در دیدار منتخبان مردم قم در 
انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی افزود: مردم با حضور گسترده 
در انتخابات، مجلس خوبی را فراهم کرده و نشان دادند که یک مجلس معتدل 
می خواهند. وی افزود: مردم از میان اصلاح طلبان نیز افراد معتدل را برگزیدند 
و مجلس آینده بهتر از مجلس فعلی خواهد بود و نمایندگان با کارآیی، اعتدال 
و انسجام بیشتری در مجلس فعالیت می کنند. وی با بیان اینکه انتخابات 
هفتم اسفندماه بحمدالله بخوبی و بدون هیچ عارضه ای برگزار شد و جای 
هیچ نگرانی وجود ندارد، اظهار داشت: با برگزاری این انتخابات پرشور، دهان 
مخالفان نظام بسته شد و آنها نمی توانند هیچ مساله ای نظیر تقلب و عدم 

حضور مردم و فرمایشی بودن انتخابات را مطرح نمایند.
آیت الله مکارم شیرازی شکرانه برگزاری این انتخابات را اتحاد و انسجام 
هرچه بیشتر نمایندگان مجلس برای رفع مشکلات مردم و جامعه دانست. 
وی بر ضرورت توجه هرچه بیشتر نمایندگان مجلس دهم بر معضلات و 
چالش های اقتصادی تاکید کرد و گفت: ما نمی خواهیم کسی را متهم کنیم، 
اما میراث بد اقتصادی از دولت گذشته به ارث رسیده است که یکی از آنها 
دادن یارانه به 70 میلیون نفر است که دولت را بسیار گرفتار کرده و ما از 
ابتدا مخالف آن بودیم. این مرجع تقلید با بیان اینکه فقط یک سوم جمعیت 
کشور نیازمند دریافت یارانه بوده و دو سوم از بودجه یارانه ها می تواند بسیاری 
از مشکلات اقتصادی را برطرف کند، گفت: مجلس آینده باید برای برطرف 
کردن این معضل عزم جدی داشته باشد و از جر و بحث های سیاسی که 

مسائل اقتصادی را به حاشیه می راند، بشدت دوری کند. 
این مرجع تقلید با اشاره به جایگاه علمی، سیاسی و معنوی شهر مقدس 
قم، تصریح کرد: نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی باید برای رفع 
مشکلات و کمبودهای این استان دست به دست هم داده و این خطه مقدس 

را در حد شأن و جایگاهش بسازند.

 آیت الله امامی کاشانی:

حضور مردم در انتخابات 
تهدیدی برای دشمنان است

امام جمعه موقت تهران گفت: حضور و استقبال مردم از انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و مجلس خبرگان رهبری تهدیدی برای دشمنان اسلام و کشور است.

آیت الله محمدعلی امامی کاشانی در خطبه های این هفته نماز جمعه 
تهران، مساله برجام خود نشان داد ایران اهل مذاکره است و می خواهد کارها 
را با صلح و مذاکره رفع کند و از طرفی ایران و کشور اسلامی است که باید 
امنیت خود را حفظ کند لذا مجبور است به وسایل جنگی اهمیت دهد و 
هیچ گاه نمی شود کشور ایران و رهبر و مردم ایران بخواهند در برابر تحریم 
ها امنیت خود را از دست دهند. امامی کاشانی افزود: البته این کارها با برجام 
ارتباط ندارند، خود آن ها نیز گفته اند که ارتباطی ندارد اما در عین حال علیه 

ایران دندان تیز می کنند، ایران به امنیت خود پایبند است.
وی با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب روی سه کلمه اقتصاد مقاومتی، شتاب 
علمی و نفوذ بیگانه تکیه کردند، تاکید کرد: مجلس شورای اسلامی وظایف 
و قوانینی دارد که به اقتصاد کشور کمک می کند، قوانینی که اقتصاد کشور 
را متزلزل کرده است، دولت نیز آیین نامه هایی در وزارتخانه ها دارند که 
شکوفایی اقتصادی کشور را در نظر دارد و ایران باید در دنیا به حقوق خودش 

برسد تا بتواند ملت ها و ضعفا را یاری کند.

خطیب جمعه قم:

سفر اوغلو به ایران مثبت بود
خطیب جمعه قم ضمن قدردانی از مواضع ثابت و مقتدر جمهوری اسلامی 
ایران درخصوص مسائل منطقه به سفر نخست وزیر ترکیه به ایران اشاره کرد و 

گفت: سفر داوود اوغلو به جمهوری اسلامی ، سفر مبارکی بود.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری درخطبه های نماز جمعه این هفته 
قم،  افزود: سران ترکیه وقتی با طرح تشکیل کردستان بزرگ در منطقه از 
سوی آمریکایی ها مواجه شده و منافعشان را در خطر دیدند، دانستند که در 
این قمار چه آبروریزی برای آنها بوجود آمده است. وی با بیان اینکه جمهوری 
اسلامی ایران بارها به ترکیه تذکر داده بود و امروز نخست وزیر ترکیه رسما 
اعلام کرده است که مواضع کشورمان را قبول دارد، خاطرنشان کرد: کشور 
ترکیه همسایه ماست و ما به طور قطع می توانیم در کنار یکدیگر در برابر 

توطئه های شوم دشمنان و رژیم صهیونیستی در منطقه ایستادگی کنیم.
وی دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ملاقات اعضای مجلس 
خبرگان رهبری با مقام معظم رهبری گفت: ایشان در رابطه با ویژگی های 
انتخابات این دوره نکات حایز اهمیتی را مطرح فرمودند که از جمله آنها می 
توان به حضور پرشور مردم در انتخابات، اقتصاد مقاومتی، جهش علمی، مصون 

سازی فرهنگی و نفوذ دشمنان اشاره کرد.

استاندار قم:

مسئولان برای جذب سرمایه گذاری 
در قم تلاش کنند

استاندار قم یکی از انتظارات از مسئولان استان را تلاش برای جذب 
سرمایه گذاری در پروژه های مرتبط با دستگاهی خود عنوان کرد.

سید مهدی صادقی ظهر پنج شنبه در نهمین جلسه شورای اداری استان 
قم که در مجتمع فرهنگی امام خمینی )ره( برگزار شد، طی سخنانی با اشاره 
به برگزاری مطلوب انتخابات در استان قم، اظهار داشت: در راستای برگزاری 
انتخابات دستگاه های اجرایی استان همکاری خوبی داشتند هر چند که برخی 
از دستگاه ها به دلیل بضاعت اندکشان آن گونه که باید و شاید در این عرصه 
فعال نبودند. وی افزود: برگزاری انتخابات خوب بدون هیچ گونه مشکل خاصی، 
نشان از هماهنگی های مسئولان و نیز هییت های اجرایی و نظارت بود. نماینده 
عالی دولت در قم، افزود: امیدواریم در سال آینده نیز شاهد ارائه خدمات خوبی 
از دستگاه ها به مردم باشیم و این امر در سایه خدمت صادقانه و همکاری و 
همدلی همه مسئولان محقق می  شود. وی خدمت صادقانه را بالا ترین افتخار 
برای هر مسئولی برشمرد و افزود: همگان باید به فکر خدمت بیشتر به مردم 
باشیم که در غیر این صورت تفکری غیر انقلابی و غیر اسلامی داریم. صادقی 
با تأکید بر اینکه مسئولان باید نسب به ارباب رجوع و رسیدگی به امور مردم 
دقت لازم را داشته باشند، ادامه داد: یکی دیگر از انتظاراتی که ما از مسئولان 
دستگاه های اجرایی داریم آن است که در راستای جذب سرمایه گذار برای 
پروژه های خود تلاش کنند. استاندار قم، همچنین بیان داشت: برخی از 
مدیران تصمیماتی که خود باید اتخاذ کنند را به کار شناسان ارجاع می دهند 
که این امر مطلوب نیست چرا که مدیر خوب باید قدرت تصمیم گیری داشته 
باشد. صادقی از مسئولان استان خواست تا در برابر انتقاد ها روحیه نقد پذیری 

داشته باشند و این امر را یکی از ویژگی های مدیران موفق برشمرد.

قائم مقام شهردار قم:

طرح حوزه گردشگری قم 
به سرمایه گذاران ارائه شود

قائم مقام شهردار قم با بیان اینکه تاکنون مطالعات مختلفی در حوزه 
گردشگری شهر قم انجام شده است، تاکید کرد: طرح های تدوین شده باید به 
سرمایه گذاران خارجی ارائه شود تا آنها بتوانند استفاده از ظرفیت شهری قم را 

به صورت گسترده تر پیگیری کنند.
ابراهیم معتمدی ظهر پنجشنبه طی نشست مسئولان شهری قم با 
سرمایه گذاران قبرسی که در سالن جلسات شهرداری قم برگزار شد، اظهار 
کرد: شهر قم توانایی استفاده از سرمایه گذاران خارجی را دارد و شهرداری 
می تواند برای جذب این ظرفیت ها، مجوزها و زمین های مورد نیاز برای اجرای 
طرح های مختلف را در اختیار سرمایه گذاران مورد نظر قرار دهد. وی با بیان 
اینکه تاکنون مطالعات مختلفی در حوزه گردشگری شهر قم انجام شده است، 
اضافه کرد: طرح های تدوین شده باید به سرمایه گذاران خارجی ارائه شود تا 
آنها بتوانند استفاده از ظرفیت شهری قم را به صورت گسترده تر پیگیری کنند. 
قائم مقام شهردار قم از احداث پارك آبی در قم یاد و خاطرنشان کرد: اعتباراتی 
به منظور فراهم آوری امکانات و بسترهای خدمات رفاهی تامین شده است که 
امیدواریم با استفاده از آنها این شهر را به جایگاه مطلوب تری برسانیم. وی ادامه 
داد: نزدیك به 150 هزار هکتار با 49 کاربری مختلف در منطقه چهار شهرداری 
به موقعیت جنوب غربی قم وجود دارد که در آینده جمعیت بسیاری در آن 

حضور می یابند و این مکان می تواند بستر مناسبی برای سرمایه گذاران باشد.


